
يادداشت- 1

علي قنبري

 نرخ دلار
برجام و چند نكته ساده

دلار نرخ ه��اي نجوم��ي 
را يك��ي پ��س از ديگري 
پشت س��ر مي گ��ذارد 
و نه تنه��ا ش��اهد تدابير 
مناسب اقتصادي از سوي 
دولت نيستيم، بلكه نوع 
واكنش ه��اي مقام��ات 
دولتي به گونه اي است كه 
بيشتر نمك بر زخم هاي مردم پاشيده مي شود. يك 
مسوول دولتي اعلام مي كند، رشد دلار مقطعي است 
و مسوول ديگري اعلام مي كند كه افزايش نرخ دلار 
تقصير مردم است! نهايتا رييس دولت هم اظهاراتي را 
مطرح مي كند كه هيچ تناسبي با واقعيت هاي بازار و 
اقتصاد كشور ندارد. هرچند مسوولان دولتي تلاش 
مي كنند، انكار كنند، اما واقعيت آن اس��ت تا زماني 
كه برجام به سرانجام نرسد و زمينه احياي اين سند 
بين المللي فراهم نشود، نمي توان نسبت به بهبود 
ش��اخص هاي اقتصادي كش��ور اطميناني داشت. 
در صورت ادامه تحريم ها روند رش��د ن��رخ ارز ادامه 
خواهد داشت و پاياني را هم بر آن نمي توان متصور 
شد. دولت قبل از هر اقدامي بايد زمينه هاي احياي 
برجام را فراهم س��ازد تا ايران به بازار صادرات نفتي 
بازگردد. واكن��ش دولت اما به افزايش نرخ ارز مانند 
هميشه، برخي بگير و ببندهاي مقطعي در بازار ارز 
و صدور بخشنامه هاي سلبي است. اساسا بايد ديد، 
بگير و ببندهاي قبلي تا چه اندازه به كاهش قيمت 
ارز كمك كرده اس��ت. در گذشته هم برخي افراد را 
دستگير كردند و حتي حكم اعدام براي آنها صادر شد، 
اما آيا روند روبه رشد نرخ ارز متوقف شد. بدون ترديد 
اينگونه نيست كه با اين روش ها بتوان در بازارهاي 
ارزي تحول��ي ايجاد كرد. ب��ازار ارز تحت تاثير نظام 
عرضه و تقاضاست، دولت اعلام كرده، درآمدهاي ارزي 
كشور به نسبت گذشته نه تنها كاهش پيدا نكرده، بلكه 
با افزايش نيز همراه بوده است. اگر ورود ارز به كشور به 
نسبت قبل، بيشتر شده، مسوولان اقتصادي دولت 
بايد پاسخ دهند چرا وضعيت نرخ ارز اين سرانجام را 
پيدا كرده اس��ت؟ چرا دولت نظام عرضه و تقاضاي 
ارزي را متعادل نمي سازد؟ چرا نيازهاي مصرف در 
بازار ارز را پاسخ نمي دهد؟ اين وضعيت در ادامه باعث 
بروز مشكلات جدي در كشور مي شود و مشكلات 
عديده اي را ايجاد مي كند. بس��ياري از رسانه هاي 
نزديك به دولت از دل بررسي  وضعيت تدوين بودجه 
س��ال 1401 پيش بيني كرده بودند با بهبود اوضاع 
صادرات نفت حداقل 27.5 و حداكثر 36.3 ميليارد 
دلار درآم��د ارزي از اين محل به دس��ت مي آيد. در 
زمان بررسي بودجه 1401 وزارت نفت خبر داد كه 
»صادرات نفت خام از 1.5 ميليون بشكه در روز فراتر 
رفته و سقف اول بودجه سال جاري را پر كرده است. 
بنابراين با فرض 1.5 ميليون بشكه صادرات نفت خام 
و قيمت 60 دلار به غي��ر از درآمد صادرات گاز )3.5 
ميليارد دلار(، 32.8 ميليارد دلار درآمد ارزي كسب 
خواهد كرد. با فرض 1.2 ميليون بشكه و قيمت هر 
بشكه 60 دلار، درآمدي حدود 26.2 ميليارد دلار ارز 
در اختيار دول��ت قرار مي گيرد.« علي رغم همه اين 
پيش بيني ها اما واقعيت هاي اقتصادي چيز ديگري 
مي گويند. واقعيت هاي اقتصادي حاكي از آن است 
كه از زمان حضور دولت سيزدهم در راس هرم اجرايي 
كشور تا به امروز بيش از 50درصد بر نرخ ارز افزوده 
شده است. اين افزايش نرخ ارز تاثير خود را در تمام 
ش��اخص هاي اقتصادي از جمله معيشت مردم به 
جاي مي گذارد. مردم اين روزها با نااطميناني فراواني 
در حوزه اقتصادي مواجهند. هر روز خبر تازه اي در 
خصوص گراني ها منتشر مي ش��ود و اين روند روان 
مردم را آزار مي دهد.  اي كاش مس��وولان دولتي به 
فكر مردم��ي بودند كه اين روزها با مش��كل تامين 
اقلام اساسي، گراني اجاره ها، حمل و نقل و... روبه رو 
هس��تند. براي اين مردم بايد فكري شود. دولت اگر 
تصور مي كند، بدون حل مشكل ارتباطي با جهان 
پيراموني مي تواند، از طريق بگير و ببند و بخشنامه 
و بازداشت، بازار ارز را كنترل كند، سخت در اشتباه 
است. كافي اس��ت كمي به تجربه هاي قبلي كشور 
توجه شود تا بدانيم چه مسيري را طي كرده ايم. اما 
هر دولتي كه روي كار مي آيد بدون توجه به تجربيات 
دولت هاي قبلي باز هم هم��ان آزمايش ها را تكرار 
مي كند. دولت رييسي همان مسيري را طي مي كند 
كه پيش از اين توسط دولت احمدي نژاد پيموده شده 
بود. دولت بعدي هم احتمالا همان راهي را خواهد 
رفت ك��ه روحاني رفته بود. اين در حالي اس��ت كه 
كشورهاي توسعه يافته، تجربيات انباشته شده دارند 
و از آنها بهره مي برند. تكرار يك تجربه غلط به معناي 

فقدان عقلانيت در آن جامعه است.
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كودك همسري  و تبعات آن

 رابطه متغيرها 
و رشد بورس

 تجارت ايران 
با همسايگان

 فنر بورس 
در حال رهاسازي است

كودك همس��ري بنا به دلايل 
اقتص��ادي نظي��ر فق��ر، علل 
فرهنگي نظير س��نت، عرف 
و رس��م و ني��ز كليش��ه هاي 
جنس��يتي پيامدهاي��ي از 
قبيل آس��يب پذيري در برابر 
بيماري هاي مقاربتي و سرطان، 
آس��يب هاي روح��ي و رواني، 
افزايش خشونت و محروميت از تحصيل را به همراه دارد. 
كودك همسري نوعي ازدواج رسمي يا غيررسمي است 
كه كه در آن فرد پيش از رسيدن به 18 سالگي وارد پيمان 
زناشويي مي شود. سن قانوني ازدواج در ايران براي دختر 
13 سال تمام و پسر15 سال تمام است و ثبت ازدواج قبل 
از رس��يدن به اين س��ن، با اجازه ولي كودك و تشخيص 
دادگاه انجام مي گيرد. بر اساس جديدترين آمار 17 درصد 
از ازدواج هاي كشور مربوط به ازدواج دختران زير 18 سال 
بوده، اين در حالي است كه اين آمار تنها آمار ازدواج هاي 
ثبت ش��ده در دوران كودكي اس��ت. كارشناسان دلايل 
كودك همسري را در امور اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي 
جست وجو مي كنند. براي مثال مهم ترين عامل اقتصادي 
را فقر مي دانند به اين صورت كه خانواده ها معمولا براي 

ازدواج دخترانشان پولي بابت مهريه و شيربها و... مطالبه 
مي كنند. بنابراين ازدواج دختر در سنين كودكي نه تنها 
از هزينه هاي خانوار كم مي كند، بلكه سود و منفعت مادي 
و اقتصادي نيز براي خانواده فراهم مي كند. در زمينه علل 
اجتماعي و فرهنگي مي توان به بحث سنت، عرف و رسم 
اش��اره كرد. دختران در سنين پايين تر به خاطر شرايط 
فيزيكي بدن شان مستعد ابتلا به بيماري هاي مقاربتي 
هستند. سلول هاي واژن و دهانه رحم دختران در سنين 
پايين، سلول هاي حفاظت كننده ندارد و در سنين كم، به 
راحتي آسيب مي بيند. بر طبق آمار، احتمال آلودگي به 
ويروس HIV در دختران بيشتر از پسران است. همچنين 
بيش��ترين آمار ابتلا دختران در س��ن 15 تا 24 است. در 
حالي كه بيشترين آمار پس��ران آلوده 10 سال بعد از اين 
سنين است. بنابراين، در صورتي كه دختران در سن كم 
ازدواج كنند و همسرشان آلوده به ويروس HIV يا ديگر 
بيماري هاي مقاربتي باش��د، احتمال آلوده شدن بيشتر 
است. از س��وي ديگر عوارضي مانند فشار خون بارداري، 
عفونت خون در بارداري و خونريزي در زنان جوان كمتر از 
15 سال، بيشتر از زناني است كه در بيست سالگي ازدواج 
كرده اند و اين عوارض بيش��تر آنه��ا را در خطر مرگ قرار 
ادامه در صفحه 8 مي دهد.   

س��ال گذش��ته دلار حتي تا 
مرز 30 هزار توم��ان نيز بالا 
رفته بود اما به دليل اقدامات 
بان��ك مرك��زي و همچنين 
خوش بين��ي ب��ه احتم��ال 
احياي برجام، امكان افزايش 
نداشت و اين درحالي بود كه 
در اقتصاد كش��ور، نقدينگي 
با س��رعت زيادي رشد مي كرد، از اين رو دلار نيز پس 
از ناكام مان��دن تلاش سياس��ت گذاران و همچنين 
به حاش��يه رفتن مذاكرات هس��ته اي، روند صعودي 
پرش��تابي را آغاز كرد. با توجه ب��ه متغيرهاي اقتصاد 
كلان، ارزش واقعي دلار در حال حاضر حوالي 33هزار 
تومان اس��ت اما به دليل نبود چش��م انداز مناسب و 
افزايش انتظ��ارات تورمي، بعيد اس��ت نرخ هاي زير 
40 هزار تومان را شاهد باشيد مگر اينكه رخدادهاي 
بس��يار مثبتي به وقوع بپيوندد. ش��اخص كل بورس 
روز گذشته جهش بسيار زيادي  را تجربه كرد و بعيد 
است مانند رالي هاي تاريخي بازار سهام همچون سال 
۹7 كه به دليل يك جه��ش ارزي رخ داده بود، تكرار 
ش��ود زيرا مختصات بورس تهران طي اين س��ال ها 
تغيير كرده اس��ت و جنس رشد دلار نيز تفاوت هايي 
با دوره هاي قبلي دارد اما دليل رشد سهام در روزهاي 
گذشته به علت چشم انداز احتمالي رشد نرخ دلار نيما 
است كه خيلي سريع خود را در وضعيت سودآوري و 
صورت هاي مالي شركت ها نشان خواهد داد. تحولات 
دو سال و نيم گذش��ته پس از ريزش تاريخي بورس 
تهران، تلفيقي از رخدادهاي مثبت و منفي بوده است 
كه از س��متي اميدها را به صعود افزايش مي دهد و از 
سمتي نيز موجب نگراني هايي به دليل محدوديت هاي 
موجود مانند وضعيت بودجه 1402، كسري بودجه، 
مذاكرات هسته اي و... شده كه هركدام به نوعي احتياط 
را در معاملات افزايش مي دهند. همچنين با توجه به 
وقايع انتظار مي رود كه قيمت دلار نيمايي به صورت 
جزي��ي افزايش يابد. چرا كه دلار نيماي��ي و بازار آزاد 
فاصله بيش از 30 درصدي دارند و اين افزايش قيمت 
دلار نيمايي نمي تواند موقتي باش��د و در نهايت روي 
س��هام بازار نيز تاثير دارد. به دليل جاماندگي بورس 
نس��بت به بازارهاي موازي و P/E مناسبي كه در حال 
حاضر اين بازار دارد، انتظار كاهش نداريم اما رشد بورس 
ادامه در صفحه 6 هم به صورت يكپارچه و... 

در تحليل وضعيت تجارت، 
باي��د در نظ��ر داش��ت ك��ه 
واقعيت ه��اي اقتص��ادي و 
جايگاه هر كش��ور در عرصه 
بين الملل��ي اهميت فراواني 
دارد. در واق��ع صرف نظ��ر از 
مسائل سياسي، بايد در نظر 
داشت كه وقتي با يك كشور 
برنامه اي براي توسعه روابط تجاري مي گذاريم، بايد 
به ش��كلي دقيق در اين زمينه شرايط را تحليل كرد. 
كشوري مانند آلمان، ش��رايط و موقعيت خاصي در 
عرصه تجاري جهان دارد و نمي توان به راحتي از كنار 
آن گذشت. در واقع اين رويكرد كه كنار رفتن آلمان از 
ميان شركاي تجاري ما اهميتي ندارد و به راحتي امكان 
جايگزين كردن آن وجود دارد، چندان منطقي نيست. 
آلماني ها چه در حوزه صنع��ت و فناوري هاي نوين و 
چه در بخش مهندس��ي و آم��وزش جزو مطرح ترين 
كشورهاي دنيا به شمار مي روند. اگر بنا باشد ما كنار 
رفت��ن آلمان از اقتصادمان را بخواهيم با كش��ورهاي 
منطقه يا حتي چين جبران كنيم بايد به اين س��وال 
پاس��خ داد كه چرا حتي چيني ها نيز تجارتي بيش از 
100 ميليارد دلار با آلمان دارند و همچنان در واردات 
تجهيزات روز از ظرفيت كش��ور اس��تفاده مي كنند. 
آلماني ها در اقتص��اد ما نيز نقش مهمي داش��تند و 
مي بينيد كه در حوزه هايي كه استفاده از صنايع آنها 
در دستور كار قرار داشته ما توانسته ايم زيرساخت هاي 
مطلوب تري به وجود بياوريم همچنين مهندس��ان 
آلمان��ي توانايي بالاي��ي در آم��وزش روز دارند كه در 
صورت محدود ش��دن روابط ما خود را از اين موضوع 
محروم مي كنيم. به نظر مي رس��د در اين چارچوب، 
نحوه برنامه ريزي ما ب��راي آينده تجاري مان اهميت 
بس��يار زيادي خواهد داش��ت. اين توقع كه ما صرف 
بر روي كش��ورهاي همسايه تمركز كنيم قطعا راه به 
جايي نمي برد. كانادا و مكزيك همواره جزو ش��ركاي 
اصلي امريكا به حس��اب مي آيند. در اقتصاد چين نيز 
كره جنوبي، ويتنام و ژاپن س��همي مهم دارند اما بايد 
اين سوال را بپرسيم كه اين كشورها بازار خود را تنها 
به كشورهاي همس��ايه خود محدود كرده اند؟ هرچه 
حضور ما در عرصه اقتصادي دنيا گس��ترده تر باشد، 
امكان اعمال فشارهاي جديد بر كشور نيز كاهش پيدا 
ادامه در صفحه 6 مي كند.  

دلار در مس��ير رش��د فزاينده 
قيم��ت ق��رار دارد. ديروز خبر 
رس��يد كه مح��دوده 43 هزار 
تومان��ي را نيز رد كرده اس��ت. 
اين رشد بدون ترديد تاثيرات 
عيني در ساير بازارها هم خواهد 
داشت؛ با توجه به اين واقعيت 
كه تيم اقتصادي دولت مبتني 
بر تصميم س��ازي هاي علمي و اصولي سياس��ت گذاري 
اقتصادي نمي كند و اكثر تصميمات به صورت ناگهاني، 
راديكال و يك شبه گرفته مي ش��ود همواره شاهد نوعي 
شوك دهي به سيستم اقتصادي كشور هستيم و دولت با 
سعي و خطا و با هزينه هاي زياد به دنبال اجراي برنامه هاي 
دستوري است. در نتيجه بعد از مشخص شدن اثرات منفي 
تصميمات يك شبه يا تصميمات به تدريج اصلاح مي شود 
يا با يك تصميم يك شبه  ديگر لغو مي شود. عموما فرصتي 
كه بايد قبل از تصميم گيري صرف بررسي نتايج احتمالي 
شود، بعد از اخذ تصميم و مشاهده  نتايج منفي آن، صرف 
اصلاح يا لغو آن مي ش��ود. اين رويه هم در اقتصاد و هم در 
سياست و فرهنگ و... كشورمان به مراتب اتفاق افتاده است. 
به عنوان نمونه بعد از اوج گرفتن نرخ دلار، ابتدا اعلام شد كه 
افرادي كه اقدام به خريد ارز كنند، يارانه شان لغو مي شود؛ 
بعد از آن اعلام ش��د كه مشكلي در تامين ارز مورد نياز در 
كشور وجود ندارد و هر شخصي هر اندازه دلار كه بخواهد 
مي تواند خريداري كند. نهايتا ه��م با برخي تصميمات 
بخشنامه اي سلبي و دستگيري فعالان بازار ارز تلاش شد 
تا بازار كنترل شود. اين در حالي است كه دولت تا به امروز 
مي بايست بايد راهبردهاي مشخص خود را براي مديريت 
بازارهاي ارز، سكه، مسكن، سهام و... ارايه مي كرد. دولت نه 
براي بازار ارز برنامه اي ارايه كرده، نه در خصوص بازار سهام 
دورنمايي تعيين كرده، نه وعده هايش در بازار مسكن به 
سرانجام رسيده و نه در بازار خودرو كارنامه مناسبي به جاي 
گذاشته است. اما بايد ديد تاثير افزايش نرخ دلار در ساير 
بازارها چگونه ظهور پيدا مي كند. بر اساس اصل همگرايي 
بازارها هر تحركي در يك بازار، منجر به ايجاد تكانه در ساير 
بازارها مي شود. به عبارت روشن تر، نوسان در نرخ دلار در 
مدت زمان كوتاهي در بازارهاي طلا، خودرو، مسكن و سهام 
بروز و ظهور پيدا مي كند. پيش از اين هم اشاره كرده بودم كه 
بازار سهام به دنبال احياي خود است. در واقع مشخص بود 
كه بورس عقب ماندگي خود را جبران خواهد كرد اما چند 
ادامه در صفحه 3 تا نكته وجود دارد كه... 

مريم شاهسمندي

فرشيد فرزانگاناحمد  اشتياقي محسن عباسي 

 جابه جايي مسافر بين شهري 
براي اسنپ، تپسي و ماكسيم ممنوع شد!

 ميرتاج الديني: لايحه را تحويل گرفتيم
موسوي: وصول نمي كنيم!

 مانعي ديگر 
در مسير تاكسي هاي اينترنتي 
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 اقتصاد ايران
در روياي رونمايي از بودجه
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صعود سنگين بورس تهران

 شاخص كل با رشد بيش از 70 هزار واحدي 
 وارد محدوده يك ميليون و 600 هزار واحدي شد 

يخ   بورس آب  شد
 »تعادل« اثر شاخص هاي كلان 
بر قيمت ملك را بررسي مي كند

نمايندگان پاسخگو باشند؛ ايستادن مقابل واردات 
چه دستاوردي داشت!

 گره بازار خودرو 
باز مي شود؟ 

 چشم انداز تورمي 
بازار مسكن تا پايان سال

كمت��ر از 100 روز تا پايان نخس��تين س��ال از قرن 
پانزدهم باقي مانده است. روزهايي كه در فرهنگ بازار 
مسكن از آن به عنوان بازار شب عيد ياد مي شود. بازار 
مسكن در 81 روز پيش رو تا پايان سال چه سرنوشتي 
خواهد داشت؟ آيا قيمت مس��كن بالاتر از نرخ تورم 
عمومي پرواز خواهد كرد؟ اثر دلار و نرخ سود بانكي 
23 درصدي بر قيمت هاي شب عيد مسكن چگونه 

خواهد بود؟
قيم��ت دلار همواره طي س��ال هاي اخي��ر در حكم 
شاخص و نماگر انتظارات تورمي ارزيابي شده است. 
اين قيمت كليدي اگر چه به طور مستقيم روي بسياري 
از كالاها و از جمله مس��كن اثري ندارد، اما از آنجا كه 
چش��م اندازي ملتهب از اقتصاد ط��ي ماه ها يا حتي 
سال هاي آينده به مخاطبان مخابره مي كند، به طور 
غيرمستقيم روي همه كالاها اثر گذار است. به عبارتي 

ديگر، قيمت دلار به مثابه درجه تب اقتصاد ايران است. 
تبي كه خود معلول و ناشي از يك يا چند بيماري در 
بطن اقتصاد كشور اس��ت. مي دانيم كه از در شهريور 
سال 13۹6 به دليل تك رقمي شدن نرخ تورم عمومي، 
نرخ سود س��پرده ها كاهش يافت و به 15 درصد نزول 
داده شد كه در آن زمان اقدام به جايي به شمار مي رفت. 
همين مساله باعث شد كه تحركي در بازارهاي موازي 
و از جمله بازار مس��كن رخ دهد. به ويژه بازار شب عيد 
مسكن در زمستان سال 13۹6 به دليل خروج نقدينگي 
از بانك ها و تزريق آن به بازارهاي موازي رونق گرفت. 
البته نبايد فراموش كرد كه همزم��ان دونالد ترامپ، 
رييس جمه��ور وقت امريكا در آخري��ن موعد تمديد 
اجراي برجام، رس��ما اعلام كرد كه در موعد سه ماهه 
بعدي )18 ارديبهش��ت 13۹7( چنين كاري را تكرار 
صفحه 5 را بخوانيد نخواهد كرد.  

درحالي كه وزارت صمت از عرضه خودروهاي وارداتي 
و ايجاد رقابت در بازار و تنظيم اين بازار سخن مي گويد، 
دبير انجمن واردكنندگان خودرو معتقد است گره بازار 
خودرو ديگر به  همين راحتي ها باز نمي شود. به گفته 
او، در ب��ازاري كه ارزان تري��ن خودروهاي داخلي آن 
رقمي بالغ بر250 ميليون تومان است، چگونه مي توان 
از خ��ودروي خارجي انتظار قيمت مناس��ب و البته 
كاهش التهاب بازار و قيمت ها را داشت؟! اما فاطمي 
امين از برنامه ريزي براي عرضه خ��ودرو خبر داده و 
مي گويد: طي 6 ماه آينده 700 هزار خودروي داخلي 
و 200 هزار خودروي وارداتي عرضه خواهد شد كه در 
قالب طرح هاي فروش فوري يا پيش فروش چندماهه 
خواهد ب��ود. بنابر اعلام او، 27 هزار دس��تگاه خودرو 
ثبت سفارش ش��ده كه بخش زيادي از آنها 10 هزار 
دلار يا كمتر هستند وخودروهاي اقتصادي محسوب 
مي شوند. اما فاجعه بزرگ ومهم ترين مساله اين است 
كه قيمت  خودروها تا اين حد افسارگسيخته شده و 
كسي مسووليت اين بازار آشفته كه اكثريت خودروها 
دو يا چند برابر قيمت هاي كارخانه در بازار آزاد قيمت 
دارند، را نمي پذيرد و هيچ مسوولي در اين باره صحبت 
نمي كند. آيا كسي هست كه پاسخ دهد كه چرا بازار 

به اين شكل درآمده؟ به قول دادفر از نمايندگاني كه 
سال ها مخالف واردات بودند و اجازه ندادند خودرويي 
وارد كشور شود، بايد سوال كرد ايستادن مقابل واردات 
بستن درهاي كشور به روي خودروهاي خارجي، چه 

دستاوردي براي كشور داشته است؟
نخس��تين محموله خودروهاي وارداتي پس از پنج 
س��ال وقفه به دليل ممنوعي��ت واردات و پس از بالغ 
بر چهار م��اه تاخير نس��بت به زم��ان اعلامي براي 
واردات، سوم دي ماه س��ال جاري از كره جنوبي وارد 
بندرلنگه شد. اين محموله شامل 22 خودرو از شش 
نمونه محصولات برند كيا نظير سراتو، ريو، پيكانتو، 
پگاس، س��ونت )شاسي بلند( و اس��پورتيج )شاسي 
بلند( مي شود كه قرار است به گمرك شهريار تهران 
بارگيري شود. شركت واردكننده اين محموله، عضو 
انجم��ن واردكنندگان خودرو و بر اس��اس اظهارات 
مهدي دادفر، دبير انجمن واردكنندگان خودرو، همه 
خودروهاي وارد شده زير 20 هزار يورو فوب هستند و 
نمايندگي خدمات پس از فروش نيز دارند.  متناسب 
با وارد شدن اولين محموله از خودروهاي وارداتي، وزير 
صمت، مشكل اصلي صنعت خودرو را عدم توازن بين 
صفحه 7 را بخوانيد عرضه و...  



از همبستگي و همراهي دو قوه در سياست هاي كلان و 
شعار براي بهبود وضعيت مردم با همبستگي قوا، اقتصاد 
ايران در زمستان 1401، با موقعيت عجيبي مواجه شده 
و پس از چند هفته در جا زدن و تعلل، حالا حتي مشخص 

نيست حرف نهايي را چه كسي مي زند.
نمايندگان مجلس در آبان امسال، اصلاحاتي را در زمينه 
بررس��ي بودجه در مجلس نهايي كردند كه بر اساس آن 
بنا ش��د، بودجه در دو مرحله مورد بررسي قرار گيرد. در 
ش��رايطي كه دولت نيز موافقت ضمني خود را با مصوبه 
مجلس ارايه كرده بود، شوراي نگهبان اعلام كرد كه اين 
مصوبه ايراداتي دارد و اگر نمايندگان قصد قانوني شدن 
آن را دارند بايد اصلاحات مدنظر اين شورا را اعمال كنند. 
با توجه به اينكه مش��خص نيست چه زماني اين ايرادات 
برطرف خواهند شد، بودجه سال آينده نيز احتمالا بايد 
به روال سابق بررسي شود. در چنين فضايي طبق قاعده 
هر ساله، دولت بايد لايحه بودجه را تا نيمه آذر به مجلس 
تقديم مي كرد و پس از آن، نمايندگان بررسي هاي لازم 
را آغاز مي كردند. با اين وجود اما با توجه به اينكه امسال، 
موعد بررسي برنامه هفتم توسعه نيز رسيده بود، رييس 
مجلس اعلام كرد كه طبق قانون بايد ابتدا برنامه توسعه 
بررسي شود و سپس بر مبناي آن، لايحه بودجه سالانه 
مورد بررسي قرار گيرد. در شرايطي كه به نظر مي رسيد 
دول��ت بايد بر همين مبنا عمل كن��د، در روزهاي بعد از 
س��ازمان برنامه و بودجه خبر رسيد كه زمان كافي براي 
بررسي برنامه هفتم توس��عه وجود ندارد و براي آنكه در 
زمان صرفه جويي شود، بايد ابتدا لايحه بودجه را بررسي 
كرد و مجلس يك سال قانون ششم توسعه را تمديد كند. 
با وجود آنكه اين طرح به نظر مي رسيد نهايي شده اما نه 
تنها دولت در زم��ان مقرر لايحه را تحويل نداد كه حتي 
زمان دقيقي نيز براي تحويل بودجه مطرح نش��د. با اين 
وجود اما صحبت ه��اي اخير يكي از نمايندگان مجلس 
نش��ان مي دهد كه بودجه در سكوت خبري به مجلس 
تحويل داده شده است. محمدرضا ميرتاج الديني عضو 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي اظهار 
داش��ت: دولت لايحه بودجه 1402 را عصر روز دوشنبه 
)5 دي( به مجلس شوراي اسلامي ارسال كرد. وي افزود: 
اين لايحه در اسرع وقت در صحن علني مجلس شوراي 
اسلامي اعلام وصول خواهد شد تا به سرعت بررسي آن 
توسط نمايندگان مجلس آغاز شود. عضو كميسيون برنامه 
و بودجه مجلس گفت: احتمالًا رييس جمهور براي دفاع 
از لايحه بودجه سال آينده به مجلس مي آيد، همچنين 
مقرر شد دولت هرچه زودتر برنامه هفتم توسعه را امسال 
به مجلس ارسال كند. بعد از تقديم شدن لايحه بودجه 
به مجلس نمايندگان مجلس 10 روز فرصت دارند تا اين 

لايحه را بررسي كنند سپس كليات بودجه در صحن علني 
مجلس به رأي گذاشته مي شود و بعد از تصويب كليات آن، 
لايحه بودجه به كميسيون تلفيق خواهد رفت تا اعضاي 
آن به صورت جزئي بودجه را بررسي كنند. اين صحبت ها 
در حالي از س��وي ميرتاج الديني مطرح شده كه به نظر 
مي رسد در رابطه ميان دو قوه يك تغيير جديد رخ داده 
است. در شرايطي كه بر اساس سنت هميشگي، هر سال 
رييس جمهور يا يكي از معاونان او مانند معاون پارلماني 
يا رييس سازمان برنامه و بودجه، لايحه را به مجلس ارايه 
مي دادند اما اين طور به نظر مي رسد كه اين بار دولت در 
فضايي غير رسمي بودجه را تحويل داده و با وجود گذشت 
چن��د روز از آن، هيچ جزيياتي از متن به رس��انه ها داده 
نشده است. در چنين فضايي حتي هنوز مشخص نيست 
كه مجلس با لايحه چه خواهد كرد. در حالي كه ميرتاج 
الديني گفته كه مجلس در اس��رع وق��ت لايحه را اعلام 
وصول مي كند، سخنگوي هيات رييسه مي گويد كه چنين 
برنامه اي در دستور كار قرار ندارد. سخنگوي هيات رييسه 
مجلس شوراي اسلامي گفت كه با تصميم هيات رييسه 
مجلس، تا زماني كه تكليف برنامه هفتم مشخص نشود، 
لايحه بودجه 1402 اعلام وصول نخواهد شد. سيد نظام 
موسوي اظهار كرد: ريس جمهوري در نامه اي به مجلس 
به صورت رسمي لايحه بودجه 1402 را ارسال كرده است 
منتها طبق قانون، بايد دولت ابتدا لايحه برنامه هفتم را 
به مجلس تقديم كن��د و بعد از آن مجلس لايحه بودجه 
سال آينده را اعلام وصول كند. وي افزود: بر اين اساس با 
تصميم هيات رييسه مجلس، تا زماني كه تكليف برنامه 

هفتم مشخص نشود، لايحه بودجه 1402 اعلام وصول 
نمي شود. به اين ترتيب با نزديك شدن به نيمه دي ماه، نه 
مشخص است چه متني در اختيار مجلس قرار گرفته، نه 
زماني براي حضور احتمالي رييس جمهور در بهارستان 
اعلام شده و نه حتي اساس��ا مشخص است كه مجلس 
اعلام وصول خواهد كرد يا خير و البته اگر بنا بر اين باشد 
ك��ه مجلس همچنان اولويت را به برنامه هفتم توس��عه 
بدهد، اين برنامه چه زماني نهايي خواهد شد و مجلس در 
چه تاريخي بررسي هاي خود را آغاز خواهد كرد. در چنين 
فضايي حتي نمايندگان مجلس نيز اطلاعات دقيقي درباره 
بودجه ندارند. محسن زنگنه در پاسخ به سوالي در مورد 
عدم ارايه بودجه به مجلس در هفته جاري گفت: تا آنجايي 
كه ما مطلع شديم كار احكام و تبصره ها به اتمام رسيده 
و جداول اصلي نيز آماده ش��ده است. اما با توجه به اينكه 
طرح دو فوريتي مجلس براي دو شوري شدن بودجه كه 
براس��اس آن قرار بود در مرحله اول احكام و ارقام اصلي 
بودجه به مجلس ارايه شود با ايراد شوراي نگهبان مواجه 
شد. حال دقيقا مشخص نيست كه علت تاخير پيش آمده 

تنظيم اين موارد است يا مساله ديگري وجود دارد. 
وي در پاس��خ به سوالي در مورد وضعيت بودجه در سال 
آينده گفت: در حال حاضر احكام و تبصره ها به مجلس 
ارايه نشده است اما در مورد ارقام كلي كه مطع شديم بايد 
گفت كه رقم منابع عمومي دولت بي��ش از 2000 هزار 
ميليارد تومان است. به نظر نمي رسد كه بودجه نسبت به 
سال گذشته تغيير ويژه اي داشته باشد و ارقام به تناسب 
افزايش يافته است. زنگنه افزود: بايد منتظر ماند تا لايحه 

بودجه به صورت رس��مي ارايه ش��ود چرا كه در مواردي 
شاهد بوديم برخي بحث ها نهايي مي شد اما در لحظات 

آخر تغييراتي رخ مي داد.
رييس كميته اصلاح س��اختار بودجه مجلس ش��وراي 
اس��لامي در پاس��خ به س��والي در مورد اصلاح ساختار 
بودجه در س��ال 1402 گفت: تنها م��وردي كه در مورد 
اصلاح ساختار در بودجه سال 1402 كه آن هم از جانب 
سخنگوي دولت مطرح شد، اين بود كه در بودجه احكام 
بسيار زيادي وجود دارد كه هر ساله تكرار مي شود. وي با 
بيان اينكه بخش قابل توجهي از اين احكام دايمي است 
در نتيجه دولت اعلام كرده اس��ت كه احكام دايمي را از 
تبصره هاي بودجه جدا كرده اس��ت، گفت: اين موضوع 
اقدام درستي است چرا كه اين موارد احكام دايمي است اما 
بودجه يك ساله. به اين ترتيب ذي نفعان، بخش خصوصي 
و دولت نمي دانند كه آيا اين احكام در سال آينده نيز تكرار 
مي شود يا خير و اين موضوع مشكلاتي را ايجاد مي كند. 
اين مس��اله بهم ريختگي را در نظ��ام برنامه ريزي ايجاد 
مي كند. نمونه هاي زيادي در اين زمينه وجود دارد مانند 
تهاتر بدهي شهرداري ها با بانك ها از طريق تهاتر بدهي 
دولت به شهرداري ها، بحث ماده 5۶ و بحث هاي حقوق 
دستمزد. در نتيجه از لحاظ اصلاح ساختار شكلي بودجه 
اگر اين كار انجام شود و مجلس نيز تغييري در آن ايجاد 

نكند يك قدم مثبت خواهد بود.
نماينده مردم تربت حيدريه در مجلس شوراي اسلامي با 
تاكيد براينكه در خصوص اصلاح ساختاري بودجه خبري 
را شاهد نبوديم، گفت: به طور مثال اصلاح ساختاري كه 
از آن صحبت مي كنيم اصلاح رابطه ارز و بودجه اس��ت. 
درآمدهاي نفتي بخش قابل توجهي از منابع بودجه را در 
تبصره 14 و ماده واحده تشكيل مي دهد و از سوي ديگر 
تعيين نرخ ارز در بودجه از جمله مواردي است كه سبب 
وابستگي بيش از حد بودجه به ارز شده است. اين نماينده 
مجلس گفت: يكي از راه هايي كه در اصلاح ساختار به آن 
اشاره كرديم و در قانون اوليه نيز وجود داشت اما در نهايت 
رد شد اين بود كه ما بودجه ارزي و ريالي را از يكديگر جدا 
كنيم. اين كار مي تواند قدم بسيار بزرگي در راستاي اصلاح 
ساختار بودجه باشد. اگر بودجه ارزي و ريالي را جدا كنيم، 
درآمدهاي دولت و منابع دولت غير از منابع ارزي نوشته 

مي شود و در طرف مقابل هزينه هاي دولت است.
در شرايطي كه اوضاع بازارها در اقتصاد ايران به هم ريخته 
است و هر روز ركوردشكني جديدي در قيمت ارز و طلا و 
خودرو و مسكن به ثبت مي رسد، دو قوه نه تنها برنامه اي 
براي كنترل فضا ارايه نمي كنند كه حتي مشخص نيست 
لوايح را به چه شكلي بررسي خواهند كرد و كشور در چه 

شرايطي صاحب بودجه خواهد شد.

اقتصاد کلانسیاست  ايـران2   Thu. December 29. 2022  2395   پنجشنبه 8 دي 1401    5 جمادي الثاني 1444  سال نهم    شماره

درباره اقدامات به سرانجام 
نرسيده به مردم گزارش داده شود

رييس جمهور حض��ور مردم بصير در مراس��م عزاداري 
شهادت حضرت فاطمه)س( و تشييع شهداي گمنام را 
آگاهانه، معنادار و داراي پيام براي دوستداران و دشمنان 
انقلاب اسلامي دانست و اظهار داشت: اين حضور همچنين 
براي مسوولان مسووليت آفرين بود تا تلاش خود را براي 
رفع دغدغه هاي مردم مضاعف كنند. سيد ابراهيم رييسي 
در جلسه هيات دولت با گراميداشت سالروز ۹ دي، روز 
»بصيرت و ميثاق با ولايت« حض��ور ديروز مردم بصير 
در مراسم عزاداري ش��هادت حضرت فاطمه زهرا )س( 
و تشييع شهداي گمنام را آگاهانه، معنادار و داراي پيام 
هم براي دوستداران و هم دشمنان و بدخواهان انقلاب 
اسلامي دانست. رييس جمهور اين حضور بابصيرت مردم 
را براي دولت و همه مس��وولان نظام جمهوري اسلامي، 
مسووليت آفرين دانست و افزود: تلاش مضاعف براي رفع 
نگراني و دغدغه هاي مردم از جمله اين مسووليت هاست. 
رييسي ارايه گزارش عملكردها و موفقيت هاي حاصل شده 
را موجب افزايش اميد و اعتماد عمومي عنوان كرد و از همه 
مسوولان به ويژه مديران دستگاه هاي دولتي خواست در 
كنار اراي��ه گزارش هاي اميدبخش، درباره آن دس��ته از 
اقدامات كه به دلايل مختلف به سرانجام نرسيده نيز به 
مردم گزارش دهند. رييس جمهور با اشاره به ضرورت تهيه 
پيوست رسانه اي براي طرح ها و اقدامات دولت، مسوولان 
اطلاع رساني بخش هاي مختلف دستگاه هاي اجرايي و 
نيز سخنگويان دولت را مكلف كرد، به شكل مستمر براي 
بهبود نحوه اطلاع رس��اني از عملكرد دولت برنامه ريزي 
كنند. در اين جلس��ه همچنين اعضاي هيات وزيران به 
حسين محراب به عنوان استاندار جديد خوزستان راي 
اعتماد دادند. رييسي ضمن قدرداني از تلاش هاي استاندار 
سابق خوزستان و با تاكيد بر ضرورت بهره گيري از همه 
ظرفيت هاي موجود براي رفع مشكلات اين استان اظهار 
داشت: استان خوزس��تان از ظرفيت هاي بزرگ نيروي 
انساني، جوانان مستعد و مردم متدين و وفادار به انقلاب 
برخوردار است و مي طلبد با روحيه بسيجي و جهادي وار 
شبانه روزي، همه امكانات را براي رفع مشكلات و توسعه 
استان به خدمت گرفت چرا كه ايران مديون خوزستان 
اس��ت. ضرورت ارتباط با علما، دانشگاهيان و جوانان و 
بهره گيري از مشورت شخصيت هاي ملي اهل خوزستان 
براي كمك به توس��عه اس��تان، از ديگر توصيه هاي 

رييس جمهور به استاندار جديد اين استان بود.

هماهنگي سفر
 مقامات آژانس به ايران

رييس س��ازمان انرژي اتمي اعلام ك��رد كه با توجه به 
تمايل نشان داده شده از سوي آژانس هماهنگي ها براي 
سفر به ايران بعد از تعطيلات ژانويه انجام مي شود. محمد 
اسلامي درحاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهاركرد: سالانه يك ميليون بيمار از ظرفيت راديو دارو 
دركشور استفاده مي كنند، پيام مهمش اين است اگر ما 
چرخه سوخت هسته اي نداشتيم، نمي توانستيم فرآوري 
انجام دهيم و حتما قادر نبوديم راديودارو در كشور توليد 
كنيم. وي تصريح كرد: همين تنها ش��ركتي كه داريم 
سال هاست توسط امريكايي ها تحريم است، يعني بحث 
سلامت و جان مردم برايشان فاقد ارزش و اهميت است 
و به همين دليل بي رويه همه را تحريم مي كنند. رييس 
س��ازمان انرژي اتمي افزود: خوشبختانه اين ظرفيت 
در كشور وجود دارد، برنامه توسعه ما كاملا فعال است 
يك��ي در زمينه توليد محصولاتي اس��ت كه در بخش 
درماني استفاده شود، زيرا راديو داروها دو كاركرد دارند؛ 
تشخيصي و درماني. در بخش تشخيصي نمونه اي را اخيرا 
در هفته پژوهش رونمايي كرديم. اسلامي خاطرنشان 
كرد: نكته مهم تر درماني است كه بتوانيم سلول درماني 
را به صورت مستقيم مورد اصابت قرار دهد و آن را از بين 
ببرد بدون اينكه آسيب جاني داشته باشد، زيرا بيماران 
سرطاني از شرايط شيمي درماني و داروهاي شيميايي 
واقعا آسيب هاي زيادي طي اين س��ال ها ديده اند. وي 
تاكيد كرد: گام تكميلي ما اين است كه برپايه مشتقات آب 
سنگين داورهاي جديد كه توليد آن را در دستور كار قرار 
داديم، بتوانيم در آينده جايگزين كنيم و يك روند تحولي 
داشته  باشيم. رييس سازمان انرژي اتمي همچنين درباره 
س��فر گروسي و ساير مس��وولان آژانس به ايران و روند 
گفت وگوها و مذاكرات گفت: تمايلي نشان داده شده، 

قرار است هماهنگي بعد از تعطيلات ژانويه انجام شود.

واكنش انگليس به بازداشت اخير 
افراد مرتبط با اين كشور در ايران

وزارت امور خارجه انگليس در پي بازداشت عوامل مرتبط با 
اين كشور و افراد دو تابعيتي در ايران به دليل نقش داشتن 
در ناآرامي ها، با مطرح كردن ادعاهايي خواس��تار اعمال 
تحريم هاي حقوق بشري عليه ايران شد. دولت انگليس 
با تكرار اظهارات مداخله جويانه درباره امور داخلي ايران 
خواستار اعمال تحريم هاي حقوق بشري بيشتر عليه آنچه 
»افراد دخيل در سركوب معترضان در ايران« مي خواند، 
شد. اين درخواست از سوي ديويد لامي، وزير امور خارجه 
دولت سايه انگليس پس از آن مطرح مي شود كه هفت 
نفر مرتبط با دولت انگليس در ايران بازداش��ت ش��دند. 
گفته مي ش��ود كه برخي از آنها ش��هروندان دوتابعيتي 
انگليسي-ايراني هستند. لامي با مطرح كردن ادعاي نقض 
حقوق بشر توسط ايران، گفت: حكومت ايران بايد از طريق 
تحقيقي فوري توسط شوراي حقوق بشر سازمان ملل بابت 
هر جنايتي كه مرتكب شده پاسخگو شود. علاوه بر اين، 
جيمز كلورلي، وزير امور خارجه انگليس نيز به تازگي در 
صفحه توييترش نوشت كه دولت اين كشور مقامات ايران 
را پاسخگو خواهد كرد. وزارت امور خارجه انگليس درباره 
بازداشت اخير افراد مرتبط با انگليس و افراد دو تابعيتي در 
ايران، گفت كه به دنبال كسب اطلاعات بيشتر از مقامات 
ايران درباره گزارش هاي مربوط به اين بازداشت هاست. 
اظهارات مقام��ات دولت انگليس در پ��ي اين مطرح 
مي شود كه روابط عمومي سپاه ثارالله استان كرمان، روز 
يكشنبه در اطلاعيه اي از ضربه به شبكه سازمان يافته 
مرتبط با انگليس و فعال در جريان آشوب هاي اخير در 

كرمان و دستگيري ۷ ليدر و عنصر اصلي آن خبر داد. 

زمان تصميم گيري براي
تعيين دستمزد ۱۴۰۲ كارگران

وزير كار تعاون و رفاه اجتماعي درباره آخرين تصميمات 
براي تعيين دستمزد كارگران براي سال آينده، اعلام كرد 
كه بناست در جلسه آتي شوراي كار با تشكيل كميسيوني 
تخصصي در اين باره اتخاذ تصميم شود. صولت مرتضوي در 
حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران با بيان اينكه 
در ماهي كه گذشت خدمات ويژه اي به بازنشستگان تامين 
اجتماعي و كشوري ارايه ش��د، اظهار كرد: انعقاد قرارداد 
بيمه تكميلي همه بازنشستگان با افزايش ۸0 درصد شرح 
خدمات و 120 درصد منابع ريالي هديه اي بود كه دولت 
به اين افراد داد. واريز حقوق بازنشستگان كشوري به همراه 
يك ماه معوق افزايش ساير سطوح از ديگر اقداماتي بود 
كه در وزارت تعاون انجام شد. وي ادامه داد: حسب رصد 
سامانه رصد معاونت اشتغال وزارت تعاون، دستگاه هاي 
اجرايي نسبت به اجراي وظايف خود براي ايجاد اشتغال 
جلوتر از زمان مقرر هستند و ماموريت هاي خود را اجرايي 
كرده اند كه جاي تش��كر دارد. مرتض��وي درباره آخرين 
تصميمات براي تعيين دستمزد كارگران براي سال آينده، 
گفت: بناست در جلسه آتي شوراي كار نسبت به انتخاب 
كميسيون تخصصي براي بررسي شرايط و موازين قانوني 
اتخاذ تصميم شود و متعاقبا اطلاعات كافي به استحضار 
مي رسد. وزير تعاون درباره افرادي كه هنوز يارانه دريافت 
نكرده اند، تصريح كرد: كس��اني كه يارانه خود را دريافت 
نكرده اند يا اس��تحقاق دريافت دارند مي توانند به سامانه 
سازمان هدفمندي يارانه مراجعه كرده و اطلاعات خود را 
وارد كنند. ارزيابي انجام شده و نتيجه آن به متقاضي ابلاغ 
مي ش��ود. وزير تعاون در ادامه آخرين تصميمات درباره 
اجراي كالابرگ الكترونيكي گفت: متاسفانه در گذشته 
به دليل اينكه پيش بيني هاي لازم انجام نشده بود، سامانه 
كالابرگ الكترونيكي طراحي نشده بود. بعد از ابلاغ قانون، 
وزارت تعاون با همكاري بان��ك مركزي، وزارت اقتصاد و 
صمت اين سامانه را طراحي كرد و اين سامانه را در برخي 
شهرستان ها به صورت آزمايشي اجرا كرد و جواب خوبي 
گرفتند و در سطح استان هرمزگان هم اجرا شد. در اجراي 
اين طرح مردم مختار هستند كه يارانه خود را نقدي دريافت 
كنند يا چند روز قبل واريز يارانه نقدي، موارد پروتئيني را از 
فروشگاه ها دريافت كنند. وي درباره اقلامي كه شامل اين 
طرح مي شوند، خاطرنشان كرد: حدود 11 قلم پيش بيني 
شده كه انتخاب اين 11 قلم هم اختياري است. مثلا فردي 
در اين ماه مي خواهد فق��ط برنج خريداري كند يا روغن 

خريداري كند و اين موضوع كاملا اختياري است. 

 بررسي طرح اصلاح 
نظام پرداخت يارانه نان

دفتر مطالعات زيربنايي مركز پژوهش هاي مجلس طي 
گزارش پژوهشي به بررسي طرح اصلاح نظام پرداخت 
يارانه نان از سوي دولت سيزدهم در سال 1401پرداخت.

اين گزارش با اشاره به اينكه تأمين غذا يكي از اساسي ترين 
اهداف روزمره انس��ان ها براي ادامه حيات خود به شمار 
مي رود عنوان مي كند كه نان با اشكال گوناگون، بخش 
اصلي غذاي روزانه مردم را تشكيل مي دهد، به گونه اي كه 
انسان ها حجم زيادي از كالري بدن را با خوردن نان تأمين 
مي كنند و لذا قيمت اين محصول براي بيشتر افراد مورد 
اهميت است. بر همين مبنا دولت ها سعي داشته  اند كه 
قيمت اين محصول را كنترل كرده و يارانه به آن اختصاص 
دهند. اين گزارش در ادامه مي افزايد كه اما شيوه پرداخت 
يارانه موجب حجم گسترده تخلف در زنجيره آرد و نان 
ازجمله قاچاق آرد به خارج از شبكه، مصرف نان به عنوان 
خوراك غيرانساني، كاهش انگيزه براي افزايش كيفيت 
نان توس��ط واحدهاي نانوايان مي شد. بر همين اساس 
دولت سيزدهم جهت اصلاح نظام پرداخت يارانه نان شيوه 
جديدي را در دس��تور كار قرار داد به اين شكل كه يارانه 
نان كه قبلًا به گندم تعلق مي گرفت، مستقيماً به نانوايان 
پرداخت شود. گزارش حاضر با آسيب  شناسي طرح مذكور، 
ضمن بيان نقاط ضعف و آسيب  هاي احتمالي به ملاحظات 
اجرايي آن و نيز ارايه پيشنهادهاي كارشناسي مي پردازد. 
شيوه نامناسب تأمين آرد نانوايي  ها، ضعف در اقناع افكار 
عمومي، ناديده گرفتن اصلاح الگوي مصرف نان ازجمله 
چالش  هاي موجود طي اجراي طرح اصلاح نظام پرداخت 
يارانه نان است كه به نظر مي رسد دولت محترم با انتخاب 
شيوه صحيح توزيع آرد به نانوايان دولتي، اقناع  سازي تمام 
حلقه هاي زنجيره تهيه آرد و نان، حمايت از توليدكنندگان 
آرد و نان كامل به منظور افزايش سلامت عمومي جامعه 
مي تواند آسيب  هاي احتمالي اجراي طرح اصلاح نظام 

پرداخت يارانه نان را كاهش دهد.

ريشه اصلي وضعيت كنوني 
بازار ارز

يك عضو كميس��يون امور داخلي كشور و ش��وراها در 
مجلس تاكيد ك��رد: به دليل ضعف مديريتي و عملكرد 
جزيره اي حاكم بر سيستم اداري و سياسي كشور كسي 
در خصوص وضعيت به وجود آمده در بازار ارز پاس��خگو 
نيست. محمدرضا صباغيان با اشاره به نوسانات بازار ارز و 
راهكارهاي مديريت آن، بيان كرد: افزايش نرخ ارز مي تواند 
ريشه هاي متعددي در ش��رايط كنوني داشته باشد اما 
مهم ترين علت و ريشه وضعيت كنوني بازار ارز به مشكل 
ساختاري در كشور باز مي گردد. ما دستگاه هاي نظارتي 
متعددي در سطح كشور داريم. دستگاه هاي قانونگذار 
مختلفي نيز داريم. حتي به نوعي در برخي از جاها دولت در 
دولت داريم. همه اين موارد منجر مي شود تصميماتي كه 
گرفته مي شود به نحو مطلوبي اجرايي نشود. وي در ادامه 
در پاسخ به اين پرسش كه گفته مي شود فروش نفت ايران 
از زمان خروج امريكا از برجام در دولت سيزدهم به بالاترين 
حد خود رسيده و پول آن نيز به صورت نقدي دريافت شده 
است اما چرا امروز شاهد وضعيت نابه ساماني در بازار ارز 
و سير صعودي قيمت آن هستيم، اظهار كرد: اين ضعف 
منجر به سوء مديريت در بخش هاي مختلفي مي شود. اين 
سوء مديريت و ضعف مديريتي نيز به عدم مقابله مناسب و 
لازم با تحريم غرب و ساير چالش هاي اقتصادي موجود در 
كشور مي شود. از يك طرف شاهد هستيم كه به اعتراف 
مس��وولان ما امروز نفت هم مي فروشيم و ارز آن نيز وارد 

كشور مي شود اما مشكلي را حل نمي كند.

ميرتاجالديني:لايحهراتحويلگرفتيم،موسوي:وصولنميكنيم!

وزيرامورخارجه:

اقتصاد ايران، در روياي رونمايي از بودجه

از ابتكارات عمان استقبال مي كنيم
وزير امور خارجه كشورمان با تاكيد بر اينكه پنجره اي براي 
رسيدن به توافق از سوي ايران امروز باز است، ولي اين پنجره 
هميشه باز نخواهد بود، افزود: ما از ابتكارات سلطان عمان 
براي پيگيري جهت رس��يدن به يك توافق خوب، قوي و 
پايدار استقبال مي كنيم. حسين امير عبداللهيان بعد از ديدار 
با مقامات عماني در ارتباط با نتايج سفر خود به اين كشور 
عربي، گفت: اين سفر با هدف پيگيري موضوعات مربوط به 
مناسبات دوجانبه انجام شد و در واقع اصلي ترين هدف اين 
سفر اين موضوع بود. وي ادامه داد: در پي سفر چندي پيش 
آقاي رييس جمهور به مسقط مقامات عالي دو كشور توافقات 
مهمي را انجام دادند و در همين چارچوب سفارتخانه ها و 
وزارتخانه هاي ذيربط دو طرف در اين مدت تلاش كردند 
كه توافقات صورت گرفته بين دو كشور را اجرايي كنند و به 
پيش ببرند. در اين مدت گام هاي مهمي براي توسعه روابط 
دو كشور برداشته شده است و اين باعث خرسندي بود كه 
امروز س��لطان عمان به عنوان كسي كه سال ها در عرصه 
ديپلماسي فعاليت كرده اند تاكيد كردند كه در اين مقطع 
شاهد اجرايي شدن توافقات دو كشور و حركت رو به جلو در 
اين زمينه هستيم. اين ديپلمات عاليرتبه كشورمان با بيان 
اينكه در جريان اين سفر در خصوص برخي از موضوعات 
منطقه اي رايزني و گفت وگو شد و بر اهميت صلح و ثبات 
و پيش��رفت در منطقه از طريق همكاري هاي كشورهاي 
منطقه تاكيد ش��د، گفت: در گفت وگو با سلطان عمان و 
همچنين همتاي خودم مسائل مختلف از جمله مسائل 
مورد اشاره مورد بحث و بررسي قرار گرفت. امير عبدالهيان 
همچنين در پاس��خ به س��والي در ارتباط با مذاكرات لغو 
تحريم ها و ارتباط اين س��فر با اين مذاكرات و نقش عمان 
در اين زمينه گفت: در مورد مذاكرات براي لغو تحريم ها، 
هفته گذش��ته آقاي باقري با آقاي مورا در اردن گفت وگو 
داشتند. خود من نيز در حاش��يه اجلاس بغداد 2 با آقاي 
بورل رايزني و گفت وگو كردم. در آنجا توافقاتي داشتيم و 
رايزني ها و تبادل ديدگاه صورت گرفت. وزير خارجه با بيان 
اينكه تبعا اتحاديه اروپا به عنوان هماهنگ كننده پيشبرد 
مذاكرات به تلاش هاي خود ادامه مي دهد، افزود: عمان از 
ابتدا براي رسيدن به توافق در سال 2015 ميانجي اصلي 
بوده است و در ماه هاي گذشته نيز تلاش هاي جدي خود 
را در اين زمينه ادامه داده اس��ت و اين تلاش ها ادامه دارد. 
وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران اظهار كرد: در ديدار 
با مقامات عمان ما تاكيد كرديم كه ما مذاكره براي مذاكره 
نكرديم، ماه ها مذاكره انجام ش��د، براي رسيدن به توافق 
تاكيد بر اين كرديم كه پنجره رس��يدن به توافق از سوي 
ايران هميش��ه باز نخواهد بود. اين پنجره امروز باز است و 
اگر طرف هاي مقابل به ويژه امريكايي ها دست از رياكاري 
برندارند و غربي ها واقع بينانه برخورد نكنند معلوم نيست 
پنجره اي كه امروز باز است فردا هم باز بماند. امير عبدالهيان 
با بيان اينكه اميدوارم طرف هاي غربي از رفتارهاي رياكارانه 

فاصله بگيرند و مذاكراتي ك��ه ماه ها به طول انجاميده به 
نتيجه برس��د، به نحوي كه همه طرف ها از آن نفع ببرند، 
خاطرنشان كرد: ما دست بسته هم نيستيم و در صورتي كه 
غربي ها بخواهند رفتارهاي رياكارانه و مداخله جويانه خود 
را ادامه دهند ما در مسير پلن ديگري حركت خواهيم كرد. 
وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران با بيان اينكه در ديدار 
امروز از ابتكارات و اقدامات سلطان عمان براي رسيدن به 
نتيجه مطلوب در اين گفت وگوها و مذاكرات تشكر كرديم 
بار ديگر تاكيد كرد: ما از همان ابتدا براي رسيدن به نتيجه 
مذاكره كرديم و از هر ابتكاري كه سلطان عمان داشته باشند 
و بخواهند براي رسيدن به يك نتيجه و توافق خوب قوي و 

پايدار آن را پيگيري كنند استقبال مي كنيم.

    برنامه امريكا براي ممانعت از
 عرضه پهپادهاي ايراني به روسيه

روزنامه نيويورك تايمز در گزارشي نوشت كه دولت امريكا 
در حال پيشبرد برنامه اي گسترده براي مقابله با ايران در 
زمينه ادعاي حمايت نظامي آن از روسيه در جنگ اوكراين 
اس��ت. روزنامه نيويورك تايمز در گزارشي با تكرار ادعاي 
غرب مبني بر به كار رفتن پهپادهاي ايراني در جنگ روسيه 
عليه اوكراين، نوشت: دولت بايدن در اقدامي گسترده قصد 
دارد قابليت ايران در توليد و عرضه پهپادها به روسيه را براي 
اس��تفاده در جنگ اوكراين از بين ببرد. نيويورك تايمز در 
ادامه مي نويسد: مقامات اطلاعاتي، نظامي و امنيت ملي در 
امريكا، اروپا و خاورميانه در گفت وگوهايي مدعي شده اند 
دولت امريكا در طرحي گسترده قصد دارد توانمندي ايران 
براي توليد پهپادها را از بين برده و به كارگيري اين پهپادهاي 
»كاميكازه« را براي روسيه سخت تر كند؛ اگر هيچ يك از اين  
اقدامات كارآمد نباشد، تجهيزات دفاعي لازم براي ساقط 

كردن آنها را در اختيار اوكراين قرار دهد. در ادامه اين گزارش 
آمده است: گستره اين طرح در هفته هاي اخير مشخص تر 
شده است. پس از آنكه با بررسي لاشه پهپادهاي ساقط شده 
در اوكراين مش��خص شد، در آنها فناوري امريكايي به كار 
رفته است، دولت امريكا اقداماتش براي ممانعت از به كار 
رفتن قطعات ساخت غرب در اين پهپادهاي ايراني را تسريع 
بخشيده است. اين روزنامه گزارش داد: نيروهاي امريكايي به 
ارتش اوكراين كمك مي كنند تا محل هايي را كه روسيه اين 
پهپادها را بلند مي كند، هدف قرار دهند كه به دليل عوض 
شدن مرتب اين محل ها كار سختي است. امريكا همچنين 
در حال ارايه فوري فناوري هايي به اوكراين است كه درباره 
گسيل اين پهپادها هش��دار دقيق تر و زودتري مي دهد و 
شانس اوكراين را در ساقط كردن آنها، به هر طريقي، چه با 
تيراندازي و چه با موشك افزايش مي دهد. در ادامه مطرح 
شد: اما تمامي اين رويكردها با چالش هاي عميقي مواجه 
شده اند و تلاش براي جلوگيري از دستيابي به قطعات مورد 
نياز براي ساخت اين پهپادها، به اندازه دهه ها تلاش براي 
ممانعت از ساختن سانتريفيوژهاي پيشرفته توسط ايران 
براي غني سازي اورانيوم دشوار است. در بخش ديگري از 
اين گزارش آمده است: مقامات اتحاد غرب مي گويند، از نظر 
آنها ايران و روسيه كه به خاطر تحريم هاي امريكا و غرب به 
انزوا كشيده شده اند، در حال شكل دادن اتحادي نو هستند. 
در بخش هاي ديگر اين گزارش به اقدامات ضدايراني غرب، 
از جمله تحريم هاي متعدد در اين زمينه كه در چند ماه اخير 
انجام گرفته، اشاره شده است. ادعاي غرب مبني بر حمايت 
نظامي ايران از روسيه در جنگ اوكراين كه در گزارش اين 
روزنامه امريكايي به آ پرداخته شده است، در حالي مطرح 
مي شود كه ناصر كنعاني، سخنگوي وزارت امور خارجه ايران 
در يكي از نشس��ت هاي خبري اخيرش در اين باره گفت: 

ايران همواره تلاش كرده كه از مناسبات و توانمندي هاي 
خود براي كمك به دو كشور براي رسيدن به راهكار سياسي 
جهت حل بحران استفاده كند و در اين زمينه آمادگي خود 
را اعلام كرده و تلاش مي كند مطرح كردن اين ادعاها عليه 
ايران و اس��تمرار آنها با انگيزه ها و اهداف سياسي صورت 
مي گيرد و از سوي كشورهايي انجام مي شود كه خود اقدام 
به ارسال سلاح به يك طرف اين جنگ و بحران مي كند. ما 
طرح اين ادعاها را با انگيزه هاي سياسي و با هدف سرپوش 
گذاشتن بر اقدامات اين كش��ورها مي دانيم. علاوه بر اين، 
حسين اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه ايران در تماسي 
تلفني با همتاي اوكرايني اش درباره ادعاهاي مطرح شده 
راجع به استفاده از پهپادهاي ايراني در جنگ اوكراين، ضمن 
رد قوي اين ادعا، تاكيد كرد: جمهوري اسلامي ايران تجربه 
جنگ تحميلي هشت ساله را پشت سر گذاشته و از اين رو 
مخالف جنگ در اوكراين، يمن و … است. وزير امور خارجه 
ايران خاطرنشان كرد: ما با روسيه روابطي خوب داريم و از 
گذشته همكاري دفاعي داشته ايم، اما سياست ما در قبال 
جنگ اوكراين، احترام به تماميت ارضي كش��ورها، عدم 
ارسال سلاح به طرفين درگير، توقف جنگ و پايان دادن به 
آوارگي مردم است . اميرعبداللهيان گفت: سياست خارجي 
جمهوري اسلامي ايران كاملا روشن و مبتني بر استاندارد 
واحد و مخالفت با جنگ است. او تاكيد كرد: ما براي برگزاري 
جلسات فني با حضور كارشناسان نظامي بين دو كشور، 
بدون نياز به هرگونه واسطه، آمادگي داريم.  اميرعبداللهيان 
با »بي اساس« خواندن اظهارات برخي مقامات غربي با اشاره 
به تلاش هاي مكرر تهران براي كمك به برقراري آتش بس، 
اظهار كرد: ما آماده كمك به برقراري آتش بس هستيم. به 
دنبال اعلام آمادگي ايران براي برگزاري جلس��ات فني با 
حضور كارشناسان نظامي دو كشور جهت بررسي اين ادعا، 
شبكه يورونيوز در اوايل آذرماه گزارش داد كه اولِگ نيكولنِكو 
سخنگوي وزارت امور خارجه اوكراين، به خبرنگار سي ان ان 
گفته است كه »تاكنون يك جلسه كارشناسي برگزار شده 
است. البته من نمي توانم جزييات آن را بازگو كنم، اما همين 
قدر به شما بگويم كه طرف اوكرايني به اقدامات سخت گيرانه 
خود به منظور جلوگيري اس��تفاده روس��يه از سلاح هاي 
ايراني در جنگ عليه اوكراين ادامه خواهد داد.« نيكولنكو 
همچنين گفت كه »اوكراين به ايران اطلاع داده است كه 
عواقب همدس��تي در تجاوز روسيه با منافعي كه احتمالا 
)ايران( از همكاري با روسيه به دست خواهد آورد »غيرقابل 
قياس خواهد بود.« پيش  از آن، سخنگوي نمايندگي ايران در 
سازمان ملل در اين باره گفته بود كه »به دنبال ادعاي استفاده 
از پهپادهاي ايران در درگيري هاي اوكراين، ايران درخواست 
نشست كارشناسي مشترك با مقامات اوكراين را مطرح 
كرده است. تاكنون گام هاي مهمي در اين گفت وگوي بين 
كارشناسان نظامي ايراني و اوكرايني برداشته شده است و تا 

زمان رفع تمام سوءتفاهم ها ادامه خواهد داشت.«



روز گذشته رييس مجلس سفري به شهر قم داشت و با 
تعدادي از مراجع عظام تقليد ديدار داشت .

آيت الله ناصر مكارم ش��يرازي در ديدار قاليباف رييس 
مجلس با بيان اينكه مردم از اوضاع اقتصادي به شدت 
گلايه مند و نگران هستند، افزود: مسائل اقتصادي براي 
مردم به يك معضل و معما تبديل شده كه نمي توانند 

آن را حل كنند.
وي افزود: شرايط به گونه اي است كه نه تنها رو به بهبود 
نيست، بلكه تورم در بعضي كالاها نسبت به سال گذشته 

افزايش شديد داشته است.
مرجع تقليد شيعيان تأكيد كرد: مردم نسبت به اقتصاد و 

فرهنگ حساس هستند و انتظار تغيير دارند.
آيت الله مكارم ش��يرازي با اشاره به افزايش نرخ دلار در 
كشور گفت: وابستگي پايه هاي اقتصادي كشور به دلار 
س��بب افزايش نرخ دلار در كشور شده، اما از مسوولان 
تصميم گيري خاصي ديده نمي شود. وي از بانك ها به 
عنوان مشكلي بزرگ در كشور ياد كرده كه به صورت 
لجام گسيخته به پيش مي رود و افزود: بانك ها تنها به 
دنبال منافع خودشان هستند، مبالغي كه وام مي دهند 
هرچند كم و ناچيز اس��ت اما براي آن سودهاي كلان 
دريافت مي كنند. وي تأكي��د كرد: مجلس مي تواند با 
اصلاح قانون، جلوي انح��راف بانك ها را بگيرد و اجازه 
بدهد مردم زندگي كنند. آيت الله مكارم ش��يرازي، در 
مورد مسائل اخير كشور نيز بيان داشت: نبايد مسائل 
كوچك را بزرگ جلوه دهيم، آشوب گران كوچك تر و 
ناچيزتر از اين هستند كه بخواهند تغييري در نظام و 
كشور ايجاد كنند. وي با اشاره به اينكه بايد بهانه ها به 
خصوص بهانه هاي اقتصادي را از اغتشاشگران گرفت، 
افزود: آنها به همين بهانه باعث ايجاد ناامني در كشور 
مي ش��وند كه بايد بهانه را از دست آنها گرفت علاوه بر 

اينكه از تندروي هاي غير ضروري هم خودداري شود.
آيت الله مكارم ش��يرازي، ايج��اد اميد در كش��ور را از 
اولويت هاي اساسي برشمرد و افزود: بايد جلسات سه 
قوه بيشتر شود و به صورت هفتگي و شفاف براي مردم 
گزارش داده شود كه چه كارهايي صورت گرفته و براي 

آينده چه برنامه هايي دارند.

   از اوضاع ناراضي هستيم
آيت الله مكارم شيرازي مردم را وفادار و علاقه مند به نظام 
دانست و افزود: مردم از ما گلايه دارند كه چرا به مسوولان 
نسبت به مشكلات تذكر نمي دهيم، در حالي كه ما مكرر 
تذك��ر داده و مي دهيم و اين تذكرات در س��ايت ما نيز 
منعكس است، حال اينكه چرا صداوسيما تذكرات مراجع 
را منعكس نمي كند، حتماً مصلحتي دارد، اما مردم انتظار 

دارند كه مسوولان به اين تذكرات ترتيب اثر دهند.
وي در پاي��ان اين ديدار ابراز داش��ت: ما ب��راي دولت و 

مسوولان دعا مي كنيم، اما از اوضاع ناراضي هستيم

   نه چيزي ارزان نشده
نه مشكلات مردم كم شده 

م��ردم از ما گِله مند هس��تند كه چرا مش��كلات را به 
مس��وولان انتقال نمي دهيم اما مردم بايد بدانند كه از 

مشكلات آنها آگاهيم و آن را بيان مي كنيم، ولي متاسفانه 
انعكاس داده نمي شود.

آيت الله نوري همداني گفت: متاسفانه مردم به لحاظ 
قدرت خري��د ديگر آن توان س��ابق را ندارند. بيكاري، 
گراني كم ارزشي پول ملي اينها اموري هستند كه باعث 
ناراحتي مردم شده است و بايد مسوولان امر براي حل 
اين مشكلات و رفع اين كمبودها تمام توان و سعي خود 

را به كار بگيرند.
آيت الله نوري همداني پيش از ظهردي��روز در ديدار با 
قاليباف رييس مجلس تصري��ح كردند: حضرت علي 
)عليه السلام( به مالك اشتر وظايف مسوولان در اداره 
كشور اسلامي را اينگونه توصيف نمودند: »جباية خراجها 
و جهاد عدوها و استصلاح اهلها و عمارة بلادها«؛ يعني 
جمع آوري ماليات و نظارت دقيق و صحيح بر بيت المال 
و استفاده صحيح آن در امور، مبارزه با دشمنان، اصلاح 
امور م��ردم و ايجاد زمينه هاي تربيت و رش��د و تعالي 
براي مردم و آبادي و عمران كشور. اين امور بايد همواره 
سرلوحه كارهاي مسوولان باشد و از اين امور نبايد غفلت 
كرد. وي در ادامه افزود: منظور از جمهوري اس��لامي، 
يعني همين مردم، همانطور كه ام��ام فرمودند: اصل 
همين مردم هستند و بايد عنايت و توجه شما به همين 
مردم باشد كه هميشه پشتيبان انقلاب و نظام اسلامي 
هس��تند. بايد نظام ما در رس��يدگي به مردم الگويي 
مناسب در جهان باشد. اين مرجع تقليد در ادامه با اشاره 
به مشكلات اقتصادي و كم ش��دن قدرت خريد مردم 
خاطرنشان كردند: متاسفانه مردم به لحاظ قدرت خريد 
ديگر آن توان سابق را ندارند. بيكاري، گراني كم ارزشي 
پول ملي اينها اموري هستند كه باعث ناراحتي مردم 
شده است و بايد مسوولان امر براي حل اين مشكلات 
و رفع اين كمبودها تمام توان و س��عي خ��ود را به كار 
بگيرند. آيت الله نوري همداني در ادامه افزود: متاسفانه 
پول ملي ما كم ارزش شده و قدرت خريد مردم هم كم 
است، مردم از ما انتظار دارند كه مشكلات و نارسايي ها 
را به گوش مسوولان برسانيم. امير مومنان )عليه السلام( 
فْلي مِن  به مالك اشتر فرمودند: » الله الله فِي الطبقهِ السُّ
الذِين لا حِيله« بايد توجه داشته باشيد بيت المال براي 
مردم است نبايد هيچگونه تبعيضي وجود داشته بايد 
تفاوت ها از بين برود و ش��اهد رفاه و گشايش اقتصادي 
و ارزاني در سر سفره هاي مردم باشيم. متاسفانه چيزي 
از گراني و مشكلات مردم كم نشده است. در اين چند 
س��ال چيزي ارزان نشده است، بايد با همت مضاعف و 
برنامه ريزي دقيق مشكلات اقتصادي را حل نمود. وي با 
اشاره به نقشه ها و توطئه هاي دشمنان عليه نظام مقدس 
اس��لامي افزود: ما بايد آنقدر قوي باشيم كه دشمنان 
جرأت نقشه كشي و فكر ضرب زدن به خود راه ندهند. 
حفظ نظام و يادگارهاي امام و پش��تيباني از رهبري از 
ضروريات اس��ت همان گونه كه امام و رهبري مكرر در 
ملاقات هايشان تاكيد كرده اند، حل مشكلات اقتصادي 
مردم و حفظ ارزش هاي انقلاب و اسلام بايد اوليت كار 
مسوولان باشد حفظ اين انقلاب و نظام با حفظ ارزش ها 
و حل مشكلات مردم ميسر است. اين مرجع تقليد تعهد 
همراه با تخصص را از ضروريات انتصابات مسوولان كشور 

دانسته و خاطرنشان كرد: مردم از ما گِله مند هستند 
كه چرا مش��كلات را به مسوولان انتقال نمي دهيم اما 
مردم بايد بدانند كه از مشكلات آنها آگاهيم و آن را بيان 

مي كنيم، ولي متاسفانه انعكاس داده نمي شود. 

    آيت الله العظمي جوادي آملي در ديدار 
قاليباف: اگر درس�ت رفتار نكني�م خداوند ما 
را خواهد برد/ نبايد مس�ووليت اجرايي را به 

آدم هاي خوب بي عرضه يا بداختلاسي داد
آيت الله العظمي جوادي آملي در ديدار قاليباف رييس 
مجلس، تاكي��د كرد: اميدواريم ت��ا خداوند به حرمت 
خون هاي پاك اين شهداء كشور را حفظ كند، اما بايد 
بدانيم كه اگر درست رفتار نكنيم خداوند ما را خواهد 
برد و به وسيله قوم ديگري دينش را حفظ خواهد كرد؛ 
در ادعيه ماه مبارك رمضان مي خوانيم كه خدايا تو كه 
دينت را حفظ خواهي كرد، چرا ما حافظ دين تو نباشيم 
أنْ تجْعلنِي مِمّنْ تنْتصِرُ بهِِ لِدِينِك و لا تسْتبْدِلْ بي غيرِي 

چرا ما نباشيم؟! چرا ما دين خدا را حفظ نكنيم؟!
آيت الله العظمي جوادي آمل��ي در ديدار قاليباف: اگر 

درست رفتار نكنيم خداوند ما را خواهد برد/

    نبايد مسووليت اجرايي را به آدم هاي خوب 
بي عرضه يا بداختلاسي داد

آي��ت الله العظمي ج��وادي آملي با بي��ان اينكه نبايد 
مس��ووليت اجرايي را به آدم هاي خ��وب بي عرضه يا 
بداختلاسي داد، گفتند: اگر درست رفتار نكنيم خداوند 

ما را خواهد برد و به وسيله قوم ديگري دينش را حفظ 
خواهد كرد.

اين مرجع تقليد ش��يعيان در دي��دار آقاي محمدباقر 
قاليباف رييس مجلس شوراي اسلامي بيان داشتند: دو 
چيز مملكت را نگه مي دارد؛ يكي سواد فعلي و ديگري 
اميد آينده كه مس��وولان بايد تلاش كنند اين دو امر 
از دستشان در نرود، اگر س��واد فعلي و اميد آينده بود، 
نتيجه اش پايداري مردم در جنگ هشت ساله عليه نظام 
اسلامي است، اما اگر نه سواد فعلي بود و نه اميد به آينده، 
هم فرار مغزها خواهد بود و هم مشكلات اقتصادي در 
ازدواج و اشتغال و مسكن جوانان و هم اين قرآن سوزي ها 

و مسجد سوزي ها.
ايش��ان ادامه دادند: ما دو وظيفه داريم، يكي دعاكردن 
به درگاه خداست كه از دعاهاي سحر نبايد غافل شد و 

ديگري عقل و تدبير است.
ايشان با بيان اينكه نبايد مسووليت اجرايي را به آدم هاي 
خوب بي عرضه يا بداختلاسي داد، اظهار داشتند: حضرت 
امير عليه السلام، كميل را مس��وول منطقه اي نمود، 
سربازان اموي به اين منطقه حمله بردند و آنجا را غارت 
كردند، حضرت نامه اي به كميل نوشته كه در نهج البلاغه 
آمده، مضمون آن اين است كه برخي تنها به درد دعاي 
كميل مي خورند ولي توان اداره يك منطقه را ندارند! لذا 
بايد از واگذاري مسووليت به آدم هاي خوب بي عرضه 
در كش��ور جلوگيري شود و همچنين جلوي آدم هاي 

بداختلاسي و نجومي نيز گرفته شود.
ايش��ان بيان داشتند: داش��تن رهبر خوب، يك طرف 

قضيه اس��ت، ما بالاتر از اميرالمومنين كه نداريم، اگر 
مديران و كارگزاران با عرضه وجود نداشته باشد و مردم 
در صحنه نباش��ند، شكس��ت قطعي است! اگر ضعف 
در مديريت داشته باش��يم خداوند نظر خود را از ما بر 
مي گرداند، اميرالمومنين عليه السلام مي فرمايد »من 
وجد ماء و تراباً فافتقر فابعده  الله« كشوري كه آب دارد، 
خاك دارد، نتواند خود را اداره كند و نيازمند به ديگران 
باش��د خدا او را از رحمت دور كند! ايشان با بيان اينكه 
شهداء سرمايه هاي كشور هستند، اظهار داشتند: اگر 
در صحنه كربلا يك عابس وجود داش��ت كه عريان به 
ميدان آمد، ما در هشت سال دفاع مقدس، جوانان پاك 
زيادي داشتيم كه پلاك هاي خود را كندند و هيچ نام و 
نشاني از آنها نيست، اينها سرمايه هاي كشور و صاحبان 

اصلي آن هستند.
ايش��ان ادامه دادن��د: اميدواريم ت��ا خداوند به حرمت 
خون هاي پاك اين شهداء كشور را حفظ كند، اما بايد 
بدانيم كه اگر درست رفتار نكنيم خداوند ما را خواهد 
برد و به وسيله قوم ديگري دينش را حفظ خواهد كرد؛ 
در ادعيه ماه مبارك رمضان مي خوانيم كه خدايا تو كه 
دينت را حفظ خواهي كرد، چرا ما حافظ دين تو نباشيم 
أنْ تجْعلنِي مِمّنْ تنْتصِرُ بهِِ لِدِينِك و لا تسْتبْدِلْ بي غيرِي 

چرا ما نباشيم؟! چرا ما دين خدا را حفظ نكنيم؟!
معظم له در پايان ابراز داشتند: آخرين حرف اين است كه 
مواظب زبانمان و ادبمان باشيم، مبادا از حرف ما، گفتار 
ما، سوءاستفاده شود، هم حوزويان، هم دانشگاهيان و هم 

مسوولان وهمه و همه بايد رعايت كنند.

رويداد

ادامه ازصفحه اول

دلايل نابرابري درآمد در اروپا 
و امريكا

ش��كاف ثروتمند و فقير در امريكا بيشتر از اروپاست؛ 
پژوهشي جديد مي گويد علت فراتر از بازتوزيع مالياتي 
است. هر چند نابرابري در امريكا بيشتر از اروپاست و با 
سرعت بيشتري هم افزايش مي يابد، اما علت رايجي 
كه برايش شناخته مي شود مورد ترديد است. به طور 
رايج، ماليات گيري و بازتوزيع درآمد بيشتر در اروپا را 
عامل اين تفاوت مي دانس��ته اند. اما پژوهش جديدي 
نشان داده ريش��ه اصلي اين اس��ت كه در اروپا تحت 
تأثير زيرساخت هاي بهتر از جمله در آموزش عمومي 
و بهداشت، شانس افراد كم درآمد براي كسب شغل و 
درآمد مناسب بيشتر است. بنابراين اثر »پيش توزيع« 
مهم تر از »بازتوزيع« است. علت الگوي متفاوت نابرابري 
در ايالات متحده و اروپا همواره جزو پرسش هاي مهم 
اقتصاددانان بوده اس��ت. همانطور كه نمودار س��مت 
چپ عكس بالا نشان مي دهد، نابرابري در امريكا طي 
چهار دهه با س��رعت بالايي افزايشي بوده است؛ سهم 
ده درصد ثروتمند از درآمد ملي پس از توزيع ماليات ها، 
از ۳۰ درصد در ۱۹۸۰ به ۴۰ درصد رس��يده و س��هم 
پنجاه درصد پاييني از اين درآمد ملي، به زير ۲۰ درصد 

رسيده است.

شكافاروپاوامريكاچگونهتوجيهميشود؟
واگرايي سهم ثروتمندان و فقيران در اروپا هم رخ داده، 
اما با شدت پايين تر از ايالات متحده. اين دو نمودار در 
پژوهشي به نمايش درآمده اند كه در پاييز سال جاري 
در يكي از مجلات معتبر اقتصاد منتشر شد. نكته مهم 
كه جزو يكي از نتايج مقاله هم اس��ت، تأثير بازتوزيع 
دولت ها -يعني دريافت ماليات از ثروتمندان و پرداخت 
يارانه به فقرا- در امريكا و اروپا روي نابرابري است. مطابق 
با نمودارها، عملًا بازتوزيع مالياتي در امريكا اثر بزرگي 
روي كاهش نابراب��ري در جامعه دارد. اما تأثير ماليات 
روي سهم گروه هاي بالا و پايين درآمدي در اروپا زياد 
نيست. پژوهشگران مي گويند برخلاف ديدگاه رايج، 
سطوح پايين تر نابرابري اروپا را نمي توان با مقدار بيشتر 
ماليات و نظام بازتوزيع درآمد توضيح داد. اما اگر شكاف 
قابل توجه نابرابري در ايالات متحده و اروپا را نرخ بالاتر 
ماليات در اروپا و بازتوزيع سنگين تر توضيح ندهد، چه 

عاملي پشت آن قرار دارد؟

  تف�اوتبازتوزي�عدرآمدب�اپيشتوزيعآن
چيست؟

نويس��ندگان مقاله »چرا اروپا از ايالات متحده برابرتر 
است؟« مي گويند پش��ت پرده اين نابرابري كمتر در 
اروپا، نوعي »پيش توزيع« است. در بازتوزيع درآمد كه 
روش رايجي براي كاهش فقر و نابرابري اس��ت، ارزش 
افزوده ايجادشده در جامعه از ثروتمندان به سوي فقرا 
منتقل مي شود. اما در پيش توزيع، در واقع فرصت هاي 
برابرتر روبروي اقشار مختلف جامعه براي كسب درآمد 
در آين��ده قرار مي گيرد. مثلًا تأمين باكيفيت آموزش 
عمومي و بهداشت از سوي دولت باعث مي شود افراد 
كم درآمد از وضعيت مناسب تري در بازار كار بهره مند 
شوند. سياست دولت ها در اروپا باعث شده گروه هاي 
كم درآمد با احتمال بيشتري شغل هاي با درآمد كافي 
پيدا كنند. در كنار آموزش و بهداشت كه به برابري بيشتر 
فرصت ها كمك مي كند، تنظيم گري بهتر در بازار كار 
هم به كسب درآمد بيشتر كم درآمدها كمك مي كند؛ 
مثلًا با جلوگيري از انحصار يا رويكرد درست در تعيين 

حداقل دستمزد.

  نقشپررنگبرابريفرصتهادرايران
وكشورهايدرحالتوسعه

بازتوزيع درآمد بدون تأمين كالاهاي عمومي مي تواند 
فايده چنداني براي كاهش فقر و نابرابري نداشته باشد. 
مثلًا ساكنان يك روستا كه مدرس��ه، درمانگاه، برق، 
آب آشاميدني يا دسترس��ي جاده اي ندارد، با دريافت 
يك يارانه مس��تقيم قابل توجه هم ممكن است از تله 
فقر بيرون نيايند. در وهله اول نياز است تا جاي ممكن 
فرصت پيشرفت و كسب شغل مناسب براي شهروندان 
به وجود  آيد تا آنها با تلاش و انگيزه شخصي وضعيت 
درآمدي شان را بهبود بخشند و از درآمد كم نجات يابند. 
اين نكته به ويژه در كشورهاي در حال توسعه مي تواند 
مهم تر باشد، چرا كه هنوز دولت در تأمين كافي كالاهاي 
منبع:فرداياقتصاد عمومي مشكل دارد.  

فنر بورس در حال رهاسازي است
 در ادامه مفصل تر راجع  به آنها صحبت خواهم كرد: 

۱- در محدوده  شاخص يك ميليون و 7۰۰ واحدي، بايد 
شاهد افزايش حجم و ارزش معاملات باشيم اين منطقه 
مقاومت معتبري است با اين وجود شاخص با گارد خوبي 
وارد منطقه مقاومتي ش��ده است. احتمالاهفته آينده 

شاهد عرضه هاي سنگين در بازار خواهيم بود.
۲- در صورت جذب عرضه ها توسط بازار به سمت سقف 
قبلي حركت خواهيم كرد در غير اين صورت يك اصلاح 
ميانه خواهيم داشت و سپس يك موج صعودي قدرتمند 
براي حمله به سقف قبلي شاخص. انگيزه  شناسايي سود 
در هفته  بعد براي معامله گران كوتاه مدتي وجود دارد. 
وضعيت بازارهاي موازي و تورم اين دو ساله و چند ماه 

اخير هر بازاري را به تحرك واداشته است.
ساده انگارانه اس��ت كه وضعيت فعلي بورس را دائمي 
بدانيم. تمامي بازارها خود را با تورم هماهنگ كرده اند 
و فقط بورس است كه دو سال از تورم عقب مانده است. 
اين روند در چشم انداز پيش رو تغيير خواهد كرد و بازار 
سهام نيز به سمت هماهنگي بيشتر با تورم و نوسانات 
حركت خواهد كرد. بنابراين ب��ازار با تكانه هاي تازه اي 
مواجه خواهد شد. به نظرم در نهايت اين عقب ماندگي با 
افزايش محسوس قيمت سهام و ثبت بازدهي غيرنرمال 
)در مقايسه با بازدهي سالانه ساير بازارها( جبران خواهد 

شد و اين فنر فشرده  بورس آزاد خواهد شد.

در ديدار رييس مجلس شوراي اسلامي مطرح شد

توصيه  تنبيهي روزنامه كيهان براي سوداگران بازار ارز

گلايه مراجع از وضعيت اقتصادي

كانال هاي جديد قيمت ارز و طلا
روند قيمت دلار همچنان افزايش��ي است و معامله گران 
حرفه اي فعلا دست از فعاليت در بازار ارز شسته اند. بازيگر 
فعال اين روزهاي بازار ارز، بازارساز است و مردم هراسان نيز 
در تلاش اند تا از گراني دلار جا نمانند. توصيه حرفه اي هاي 
بازار براي مردم اين است: »وقتي همه تمايل به خريد دارند 
تماشاگر باشيد. قيمت دلار بدون توقف در كانال هاي بالاي 
قيمتي در حال پيشروي است. حتي در روزهاي تعطيل نيز 
با معاملات غيرمجاز فردايي سيگنال افزايش قيمت به بازار 
معاملات تهران مي دهد. قيمت دلار در نخس��تين هفته 
دي ماه ۱۴۰۱ با ورود به محدوده ۴۰ هزار توماني، شروع 
به ركوردش��كني كرد و در روزهاي بعد هر روز يك كانال 
پيشروي داشت. اين اسكناس امريكايي كه در هفته ها و 
ماه هاي گذشته با روند صعودي پلكاني به صورت آهسته 
و پيوس��ته گران مي ش��د، در هفته جاري همانند قيمت 
سكه، پرش هاي قيمتي داشت و مدام در حال غافلگيري 
معامله گران است. هر چند ش��ايد واژه غافلگيري تعبير 
درستي براي روند رشد قيمت دلار نباشد، زيرا اين افزايش 
قيمت از ابتداي امسال يا به عبارت دقيق تر از يك سال و ۹ 
ماه پيش از سوي كارشناسان و تحليلگران بازارهاي مالي 
هشدار داده ش��ده بود. از برآيند بازار روز گذشته مي توان 
نتيجه گرفت كه تماي��ل معامله گران حرفه اي به خريد و 
فروش فعلا فروكش كرد. نهاد بازارساز به بازيگر فعال بازار 

تبديل شده است و مردم هراسان در حال خريد هستند.

   درهم؛ ۱۲ هزار توماني شد
امروز قيمت دلار توافقي و دلار متشكل در محدوده ۳7 هزار 
تومان نرخ گذاري شد، در حالي كه بيش از ۲ هفته است كه 
اين قيمت ها در نيمه نخست كانال ۳۶ هزار توماني نوسان 
دارد. به نظر مي رسد نهاد پولي كشور درصدد نزديك كردن 
فاصله قيمت  دلار دولتي و بازار آزاد است. هر چند در روزهاي 
گذشته اين گمانه وجود داشت كه دلار در بازار آزاد مهار شود 
و به نرخ هاي دولتي نزديك شود، اما امروز اين روند به صورت 

معكوس اتفاق افتاد.
قيمت دلار توافقي از س��وي بانك مركزي ۳7 هزار و ۱۱۶ 
تومان و دلار بازار متش��كل با قيمت ۳7 هزار تومان اعلام 
شد. بازارهاي موازي نيز روند صعودي دارند و دلار هرات در 
محدوده ۴۲ هزار توماني معامله مي شود. امروز در آخرين 
معامله نقدي اين ارز با قيمت مش��خص ۴۲ هزار و 7۰۰ 

تومان معامله شد.
قيمت دلار س��ليمانيه نيز گران شد. در معاملات فردايي 
قيمت دلار سليمانيه در محدوده ۴۳ هزار توماني قرار دارد 

و سيگنال افزايشي به دلار تهران را مي دهد.
درهم امارات نيز امروز به كانال ۱۲ هزار توماني ورود كرد و 
در لحظه نگارش اين گزارش با قيمت ۱۲ هزار و ۴۰ تومان 
معامله ش��د. دلار تهران اما در بازار معاملات غيررسمي 

پرچمدار ساير بازارهاست.

   مديريت بازار ارز به شيوه عربي!
روزنامه كيهان در گزارشي به دولت تاكيد كرده كه براي 
مديريت بازار ارز از سياس��ت دولت مصر بهره گيري كند. 
در مصر، همه كس��اني كه خارج از بانك هاي مورد تاييد 
يا موسساتي كه داراي مجوز هستند، معامله ارزي كنند 
به حبس س��ه تا ۱۰ سال و جزاي يك تا پنج ميليون پوند 

محكوم مي شوند.
مصر در پايان هفته گذش��ته نرخ بهره را س��ه درصد 
افزايش داد و همزمان سياست انقباض پولي دولت براي 
كنترل قيمت دلار و تورم با راهكارهاي س��نتي ادامه 
دارد. به خصوص كه افزايش قيمت دلار در اين كشور 
موجب اختلال در سرمايه گذاري و كار در كارخانه ها 
و شركت ها شده و كشور را براي مدت نامعلومي وارد 
وضعي��ت ركود تورمي كرده اس��ت. بانك مركزي در 
ابتداي هفته جاري به طور رس��مي افزايش نرخ بهره 
بانكي را در قالب فروش اوراق گواهي سپرده مدت دار 
با نرخ سود ۲۳ درصدي كليد زد و در همان روز به شبكه 
بانكي كشور براي اجرا ابلاغ كرد. به نظر مي رسد اين 
اقدام با اميد به عدم تمايل مردم براي خريد ارز، سكه و 
طلا و سرازير شدن دارايي آنها به جاي بازارهاي مذكور 
به بانك ها صورت گرفته است. شايد در روزهاي آينده 
نيز بازار ارز، فضاي انتظامي شديدتري را به خود ببيند 

و سياست مصري رفته رفته بر بازار حاكم شود.
گمانه زني هاي فراواني از سوي معامله گران مبني بر كسب 
س��ود از قله نوردي قيمت دلار از س��وي بازارساز مطرح 
است. به نظر مي رسد با سيگنال هاي كاهشي نظير سفر 
گروسي به تهران و پايان تعطيلات ژانويه كه به بازار مخابره 
مي شود، بهتر است با احتياط بيشتري دست به معامله در 

بازار ارز بزنيم

   رشد طلا و سكه متوقف نمي شود
روند صعودي قيمت طلا و سكه همچنان ادامه دارد. سكه 
امامي از مرز ۲۱ ميليون تومان گذش��ت. به نظر مي رسد 
افزايش پلكاني قيمت سكه در بازار فراموش شده و فقط به 

صورت پرشي در حال افزايش است.
به گزارش تجارت نيوز، قيمت طلا و سكه كه به طور ذاتي به 
بازارهاي افزايشي تمايل دارد، ديروز تحت تاثير قيمت دلار 
باز هم گران شد. افزايش قيمت اين فلز زرد در شرايطي است 

كه دلار هر روز به كانال هاي جديد ورود مي كند.
قيمت اونس جهاني طلا از ش��ب گذش��ته روند كاهشي 
نزديك به ۱۵ دلار را پشت سر گذاشت، اما تمايل قيمت 
طلا و سكه داخلي به بازار دلار و افزايش قيمت بود. در لحظه 
نگارش اين گزارش اونس طلا در بازارهاي جهاني با قيمت 

۱.۸۰۵.۶۶ دلار معامله مي شود.

   قدرت سكه بيشتر شد
به نظر مي رس��د كف  ها و سقف هاي حمايتي و مقاومتي 
در بازار فلز زرد اين  روزها به طور ساعتي شكسته مي شود. 
محدوده ۲۰ ميلي��ون و ۵۰۰ هزار توماني كه براي قيمت 
س��كه، محدوده مقاومت بود، اصلا به اين قيمت توجهي 

نكرد و در كمتر از يك ساعت شكسته شد.

قيمت طلا امروز در پله ۹ كانال يك ميليون توماني قرار دارد 
و اگر با روند روزهاي گذشته قيمت افزايش يابد، محدوده ۲ 

ميليون توماني به زودي شكسته خواهد شد.
به نظر مي رسد افزايش پلكاني قيمت سكه در بازار فراموش 

شده و به صورت پرشي در حال افزايش است.
تحليلگران بازار در روزهاي گذشته معتقد بودند اين افزايش 
قيمت طلا و س��كه با توجه به تورم و ب��ازار احتياطي دلار 
طبيعي است. به باور آنها رشد تقاضا و ترس مردم براي از 
دست رفتن سرمايه هايشان بازار اين فلز خوشرنگ را تكان 
داده است. برآيند بازار اما نشان مي دهد اكنون مردم هم دلار 

مي خرند و هم طلا و سكه!
برخي معامله گران نيز معتقدند اگر دخالت بازارساز نبود، 
قيمت ارز از بازار طلا جا نمي ماند. به باور آنها روند افزايشي 

حباب سكه، سيگنال افزايش قيمت براي دلار است.
در روزهاي اخير نيز قيمت دلار سقف شكني زيادي داشت. 
به نظر مي رسد سيگنال حباب سكه كه كارشناسان نسبت 
به آن هشدار داده بودند در قيمت دلار اكنون خود را نشان 

داده است.

   سكه ۲۱ ميليوني شد
سه شنبه 7 دي ۱۴۰۱، قيمت سكه امامي سقف جديدي 

زد. اين قطعه از سكه در ميانه روز با روند صعودي با بيش از 
يك ميليون و ۱۵۱ هزار تومان افزايش قيمت از ميانه كانال 
۲۱ ميليون توماني گذشت. قيمت سكه امامي در ادامه روز 
كمي متعادل شد و در لحظه نگارش اين گزارش با 7۵۰هزار 
تومان افزايش نسبت به ديروز معامله شد. در لحظه نگارش 
اين گزارش سكه امامي با قيمت ۲۱ ميليون و ۴۱۰ هزار 
تومان بود. هر چند اين قطعه از سكه در حال حاضر در پله ۳ 

و ۴ كانال ۲۱ ميليوني سرگردان است.
ساير قطعات سكه روند رشد كمتري داشتند. سكه بهار 
آزادي ۱۵۰ هزار تومان گران شد. اين قطعه از سكه امروز 
۱۹ ميليون و 7۹۹ هزار تومان شد و از نيمه كانال مذكور 
گذشت. نيم س��كه امروز ۱۰۰ هزار تومان گران شد و به 
قيمت ۱۲ ميليون و ۵۵۰ هزار تومان رسيد. ربع سكه نيز با 
همين مقدار افزايش قيمت به نيمه كانال ۹ميليون توماني 
رسد و ۹ ميليون و ۵۵۰ هزار تومان معامله شد. سكه گرمي 
هم ب��ا افزايش ۱۰۰ هزار توماني قيم��ت به نيمه كانال ۴ 
ميليون توماني رسيد و با قيمت ۴ ميليون و ۵۰۰ هزار تومان 
معامله شد. در روزهاي گذشته اين قطعه از سكه نسبت به 

ساير قطعات فراز كمتري داشته است.

   طلا ۲ ميليوني مي شود؟
قيمت طلا نيز روند افزايشي به خود گرفت. ديروز هر مثقال 
طلا با بيش از ۲۶۰ هزار تومان افزايش قيمت به ۸ميليون و 
۳۹۹ هزار تومان رسيد. هر گرم طلاي ۱۸ عيار نيز بيش از 
۶۰ هزار تومان گران  شد و با قيمت يك ميليون و ۹۴۰ هزار 
تومان معامله شد. همچنين قيمت هر گرم طلاي دست 
دوم، يك ميليون و ۹۲۶ هزار تومان اس��ت و در حدود ۱۴ 
هزار تومان با طلاي نو اختلاف قيمت دارد. حباب سكه در 
نخستين ساعات معاملاتي ديروز چهارشنبه تا ميانه روز 
روند افزايشي داش��ت، اما در لحظه نگارش اين گزارش با 
كاهش مواجه بود. فقط سكه گرمي ۲ هزارتومان افزايش 
حباب نس��بت به روز دوش��نبه دارد و به نظر مي رسد در 

ساعات آينده اين قيمت پابرجا نماند.
ديروز حباب سكه بهار ۶۳۶ هزار تومان كاهش داشت و نيم 
سكه نيز ۲۹۲ هزار تومان از مبلغ حباب خود را از دست داد. 
حباب ربع سكه كه در روزهاي گذشته وارد كانال ۵ ميليون 
توماني شده بود، در لحظه نگارش اين گزارش ۴ ميليون و 

۹۵۵ هزار تومان حباب دارد.
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امروز شاخص كل بورس توانست ركورد رشد خود را در 
سال 1401 بشكند و با رشد بيش از 70 هزار واحدي 
وارد محدوده يك ميليون و 600 هزار واحدي شد و از 
س��وي ديگر بازار ارز نيز ركورد شكست بر اساس آمار 
كانال هاي تلگرامي قيمت اين ارز در بازار آزاد به 34 هزار 
تومان رسيد؛ البته صف طولاني صرافي هاي ارزي نيز 

گواه از افزايش قيمت ارز در بازار است.
قيمت ارز همواره يك سيگنال قوي براي بازار سرمايه 
بوده است و با افزايش قيمت دلار در بازار؛ بورس نيز روند 
مثبتي را تجربه مي كند. البته اين نكته نبايد فراموش 
شود كه بازار سهام از قيمت دلار نيمايي پيروي مي كند 
و دلار بازار آزاد به صورت نوس��اني روي اين بازار تاثير 

مي گذارد.
در حال حاضر شاخص رش��د خوبي را تجربه كرده و 
اغلب كارشناس��ان عقيده دارند كه اين رشد ناشي از 
افزايش قيمت دلار اس��ت و احتمالا در روزهاي آتي 

ادامه داشته باشد.
اما گروه��ي ديگر از كارشناس��ان عقي��ده دارند كه 
رشد شاخص دستوري اس��ت؛ چرا كه پرتفوي اغلب 
س��رمايه گذاران با زيان مواجه ش��ده است و گواه اين 
موضوع سهامداراني هستند كه سال 99 وارد بورس 
شدند و همچنان در زيان هستند. براي نمونه يكي از 
سرمايه گذاران بورسي كه سال 99 به توصيه مسوولان 
دولتي وارد بورس ش��ده بود به »تعادل« گفت: »من 
كلا 50 ميليون تومان در بورس سرمايه گذاري كردم 
اما الان پرتفوي من 19 ميليون تومان است. قبول دارم 
نبايد بدون دانش و تحقيق سرمايه گذاري كرد اما در 
دوسال گذشته تمام محصولات روزانه تغيير قيمت 
داده اند اما بورس سقوط كرده. اگر بورس همگام با ساير 
محصولات يا تورم پيش مي رفت حداقل پول من همان 
50 ميليون اوليه بود نه 19 ميليون!« شايد صدها نفر 
بتوان با اين شرايط پيدا كرد و بهتر است در زمان رشد 
بورس شاخص سهام نيز كمي مثبت شوند تا شكي بر 

دستوري بودن شاخص كل بورس پيش نيايد.

   برندگان بورسي در مقابل تورم آذر
در ماهي كه شاخص كل بورس تهران با رشد حدود 
6.۲ درصدي همراه شد، مركز آمار ايران از ثبت تورم 
ماهانه 1.9 درصدي در اين ماه خبر داد. در اين ميان 
بررسي  عملكرد ماهانه 7۲3 نماد معاملاتي نشان از 
پوشش تورم ماهانه از سوي 5۸5 سهم )معادل ۸1 
درصد( دارد و در مقابل سهامداران 13۸ نماد از تورم 
آذرماه جاماندند. افزايش انتظارات تورمي كه عموما 
از رشد قيمت دلار نشات مي گرفت، مهم ترين عاملي 
بود كه صاحبان س��رمايه را در پي يافتن پناهگاهي 
براي پوش��ش ريس��ك تورم و كاه��ش ارزش پول 
برآورد و در اين ميان بخش��ي از س��رمايه ها راهي 
تالار شيشه اي شدند تا با افزايش تقاضا براي خريد 
سهام، ش��اهد رش��د قيمت ۸6 درصد از نمادهاي 

فعال باشيم.
بورس تهران در حالي معاملات نهمين ماه سال را به 
پايان رساند كه نماگرهاي اصلي اين بازار براي دومين 
ماه متوالي به صعود ادامه داد و ارتفاع خود از آخرين 
روز س��ال گذشته را به 9.4 درصد رساند. در مجموع 

دادوستدهاي آذر، ش��اخص كل 6.۲ درصد و نماگر 
ه��م وزن 10.۲ درصد افزايش ارتف��اع دادند. آنگونه 
كه بررسي ها نش��ان مي دهد در اين ماه از 7۲3 نماد 
مورد بررسي، 6۲1 سهم بازدهي مثبتي داشتند و در 
مقابل 10۲ نماد با افت ماهانه قيمت مواجه شدند. با 
اين حال در صورتي كه سود واقعي سهامداران را در 
نظر بگيريم، حدود 94 درصد )معادل 5۸5 سهم( از 
نمادهاي س��بز بورس آذرماه، با رشد قيمت بيش از 
1.9 درصدي موفق به پوشش تورم در اين ماه شدند 
و در مقابل 36 نماد با وجود رشد قيمت اسمي، اما از 
تورم آذرماه جاماندند. به اين ترتيب در مجموع شاهد 
باخ��ت 19 درصد از نمادهاي معامله ش��ده در تالار 

شيشه اي در نهمين ماه سال از تورم ماهانه بوديم.
در صدر نمادهاي سبز بازار سهام در آذرماه، سهام گروه 
صنعتي سديد رشد عجيب 115 درصدي را تجربه كرد. 
»وسديد« در آذرماه تنها يك روز با افت قيمت مواجه 
شد و بقيه روزهاي كاري خود را عموما در صف خريد 
س��پري كرد. اين ش��ركت كه در گروه فلزات اساسي 
بازار پايه زرد فرابورس ايران جاي گرفته است، صعود 
بي وقفه قيمت را از روزهاي پاياني آبان ماه آغاز كرد و 
در روزهاي پاياني آخرين ماه پاييز نيز خبر از اخذ ۲3 
ميليون و 713 هزار و ۲50 يورو پروژه از سوي شركت 
توليد پمپ هاي بزرگ و توربي��ن آبي با مالكيت 95 
درصدي متعلق به گروه صنعتي سديد خبر داد و تاكيد 
كرد اين قرارداد باعث افزايش س��ودآوري در شركت 
مذكور خواهد ش��د. مقام دوم پربازده ترين سهام در 
س��ومين ماه پاييز از آن يك نماد فرابورسي شد. نماد 
ش��ركت بهمن ليزينگ كه در فرابورس ايران معامله 
مي شود، آذرماه را با رشد 93.5 درصدي سپري كرد. 

»غالبر« نيز در اين ماه ش��رايط مشابهي داشت و در 
ماه مورد بررسي با رشد قيمت ۸5.7 درصدي همراه 
شد. در آن سوي بازار نيز سهام شركت توسعه معادن 
و صناي��ع معدني خاروميانه با نم��اد »ميدكو« كه در 
بورس معامله مي شود، بيش از ۲3 درصد كاهش قيمت 
داشت و پس از آن دو سهم بازار پايه يعني »تپسي« و 

»فن آوا« بين ۲0 تا ۲۲ درصد ارزان تر شدند.

   پايان سبز بورس
بازار سهام در آخرين روز كاري هفته چهارشنبه، هفتم 
دي ماه روند صعودي خود را ادامه داد و ركوردي ديگر 
ثبت كرد به طوري كه شاخص كل بورس تهران در پايان 
معاملات روز امروز ب��ا 70 هزار و 917 واحد افزايش و 
صعود ب��ه كانال 1.6 ميليون واح��دي، در ارتفاع يك 
ميليون و 647 هزار واحدي ايستاد. شاخص هم وزن با 
13 هزار و 6۲6 واحد افزايش به 4۸0 هزار و 6۸1 واحد 
و شاخص قيمت با هشت هزار و 111 واحد رشد به ۲۸6 
هزار و 119 واحد رسيد. شاخص بازار اول، 6۲ هزار و 
346 واحد و شاخص بازار دوم، 110 هزار و 546 واحد 

افزايش را ثبت كردند.
روز چهارشنبه در معاملات بورس تهران، بيش از 17 
ميليارد و 579 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 
به ارزش 103 هزار و 7۲4 ميليارد ريال معامله ش��د. 
همچنين فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با پنج هزار و 
7۲6 واحد، صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( با 
پنج هزار و 555 واحد، ملي صنايع مس ايران )فملي( با 
پنج هزار و ۸0 واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با ۲ 
هزار و 413 واحد، پالايش نفت بندرعباس )شبندر( با 
۲ هزار و ۲۸7 واحد، معدني و صنعتي چادرملو )كچاد( 

با ۲ هزار و ۲۸3 واحد و پتروشيمي پرديس )شپديس( 
با ۲ هزار و ۲۲6 واحد تاثير مثبت بر ش��اخص بورس 
داش��ت. در مقابل گروه دارويي سبحان )وسبحان( با 
49 واحد، قند هگمتان )قهكمت( با ۲7 واحد و شركت 
سرمايه گذاري توسعه آذرباسجان )وآذر( با ۲6 واحد 
تاثير منفي بر شاخص بورس به همراه داشت. بر پايه 
اين گزارش، روز گذشته نماد شركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي )شستا(، پالايش نفت اصفهان )شپنا(، 
گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو )خگستر(، ايران 
خودرو )خودرو(، سايپا )خساپا(، ملي صنايع مس ايران 
)فملي( و فولاد مباركه اصفهان )فولاد( در نمادهاي 

پرتراكنش قرار داشتند.
گروه خودرو هم در معاملات روز گذشته صدرنشين 
برترين گروه هاي صنعت شد و در اين گروه سه ميليارد 
و 70 ميليون برگه س��هم به ارزش 11 ه��زار و ۸07 

ميليارد ريال دادوستد شد.
شاخص فرابورس نيز روز چهارشنبه بيش از 5۸۸ واحد 
افزايش داشت و به ۲0 هزار و 417 واحد رسيد. در اين 
بازار بيش از هفت ميليارد و 15 ميليون برگه س��هم و 
اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات روز 
اخير فرابورس بيش از 409 هزار و 15۸ نوبت بود. سنگ 
آهن گهرزمين )كگهر(، پليمر آرياساسول )آريا(، بيمه 
پاسارگاد )بپاس(، شركت سرمايه گذاري صبا تامين 
)صبا(، پتروشيمي تندگويان )شگويا( و پتروشيمي 
زاگرس )زاگ��رس( تاثي��ر مثبت بر اين ش��اخص 
داشتند. در ادامه تهيه توزيع غذاي دنا آفرين فدك 
)گدنا(، صنعتي مينو )غصينو(، توس��عه س��رمايه 
وصنعت غدير )سغدير( و داروسازي كاسپين تامين 

)كاسپين( تاثير منفي بر اين شاخص داشتند.
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افزايش سود بانكي، رويداد 
جديدي براي بورس نيست

س�نا| وحيد شقاقي شهري، مش��اور وزير امور 
اقتصادي و دارايي در رابطه با تاثير افزايش سود 
بانكي بر بازار سرمايه، اظهار كرد: طي سال هاي 
اخير ش��وراي پول و اعتبار به منظور كنترل نرخ 
تورم در كش��ور، اقداماتي را نظي��ر افزايش نرخ 
س��ود س��پرده بانكي انجام داده اما ن��ه تنها اين 
اقدام��ات تاثيري نداش��ته، بلكه ب��ه عنوان يك 
 مولفه مهم، بازار س��رمايه را نيز تحت تاثير خود 

قرار داده است.
او تاكيد ك��رد: با توجه به اينكه اكنون اوراق هاي 
دولت��ي و گام با نرخ هاي ۲7 تا ۲۸ درصد معامله 
مي ش��وند افزايش چن��د درصدي س��ود بانكي 
)اوراق گواهي سپرده عام(، نمي تواند اثر چنداني 
ب��ر بازار س��رمايه بگ��ذارد و صرفا به س��بب جو 
 رواني، اث��ر كوتاه مدتي ب��ر بازار س��هام خواهد 

داشت.
اين اقتص��اددان تصريح كرد: در ش��رايط فعلي 
بسياري از بانك ها اوراق متعددي با نرخ هاي قابل 
توجه منتشر مي كنند كه مي توان گفت خود اين 
مس��اله ترمزي براي افزايش نرخ س��پرده بانكي 
است و نمي تواند اجراي اين مساله تاثير چنداني 

بر كنترل تورم و بازار سرمايه بگذارد.
شقاقي گفت: دولت اكنون براي كنترل نرخ تورم 
بهتر اس��ت در عوض افزايش س��ود بانكي يا نرخ 
اوراق، از ابزارهايي براي تقويت بازارس��رمايه به 

منظور جذب سرمايه بهره  گيرد.
عضو هيات علمي دانشگاه خوارزمي در پايان بيان 
كرد: مجلس و دولت هرچه سريع تر بايد با تصويب 
و اجراي قانون ماليات عايدي بر سرمايه، مانع از 
سوداگري در بازارهاي موازي شوند؛ زيرا تنها در 
اين صورت است كه مي توان ضمن كنترل حجم 

نقدينگي، نرخ تورم را نيز كاهش داد.

عرضه خودرو در بورس
افزايش مي يابد

ايرنا| ب��ا روي كار آمدن دولت س��يزدهم و نيز 
تلاش مس��وولان مبني بر ح��ذف قيمت گذاري 
دستوري، تصميمات لازم در راستاي ورود كالاها 
به بورس كالا و نيز تعيين قيمت ها از طريق عرضه 

و تقاضا اتخاذ شد.
در ادامه چني��ن اقدام مهمي و ورود س��يمان و 
فولاد به بو رس كالا، دولت به منظور حذف رانت 
و دلالي و نيز كوتاه كردن دست سوداگران از بازار 
تصمي��م به عرضه خودرو در ب��ورس كالا گرفت 
كه به دنبال پيگيري هاي انجام ش��ده اين امر به 
مرحله اجرا رسيد و با واكنش مثبت اكثر فعالان 

بازار همراه شد.
به دنبال تداوم عرضه هاي اين محصول به بورس 
كالا طي هفته هاي گذش��ته عرض��ه خودرو در 
ب��ورس كالا افزايش يافت كه همين امر س��بب 
شد تا با وجود افزايش قيمت ها اما كشف قيمت 

خودرو در بورس به شيوه بهتري انجام شود.
در بازار روز يكش��نبه، ٤ دي ماه ۲ هزار دستگاه 
پ��ژو ۲07 در ب��ورس عرضه و ب��ا 410 ميليون 
 توم��ان و قيمت تمام ش��ده 469 ميليون تومان

 معامله شد.
در حالي قيمت اين خودرو در بازار حداقل 5۲0 
ميليون تومان بود كه مصرف كنندگان حداقل 50 
ميليون تومان زير قيمت بازار غيررسمي موفق به 

خريد اين خودرو در بورس كالا شدند.
همچنين روز دوش��نبه، ٥ دي ماه 506 دستگاه 
ديگنيتي پرستيژ روي تابلوي معاملات رفت كه 
قيمت اين خودرو بين 7۸ تا 4۸0 ميليون تومان 

از نرخ قبلي آن در بورس پايين تر كشف شد.
بررس��ي آمار تعداد خودروهاي معامله ش��ده از 
ابتداي سال تا امروز بيانگر رشد سرعت عرضه ها 

در بورس كالاي ايران است.
به طوري كه از ارديبهش��ت تا مهر امسال تعداد 
خودروهاي معامله شده در بورس كالا در مجموع 
يك هزار و 664 دستگاه بود، اما اين معاملات در 
آبان و آذرم��اه به اوج خود رس��يده و در دي ماه 

نيز ادامه دارد.
به گونه اي كه در آبان ماه ۲ هزار و 416 دستگاه 
و در آذر ماه 13 هزار و 6۸6 دستگاه و در روزهاي 
ابتداي دي م��اه نيز ۲506 خودرو در بورس كالا 

معامله شده است.
رضا عيوضلو ب��ه افزايش عرضه خودرو در بورس 
كالا اش��اره ك��رد و اظهار داش��ت: در راس��تاي 
شفاف س��ازي يك بازار، هميش��ه مقاومت هايي 
وجود داشته اس��ت كه اين دست مقاومت ها در 
زمينه عرضه خودرو در بورس كالا نمي تواند مانع 
شفافيت شود، با توجه به وجود چنين مساله اي 

عرضه خودرو در بورس كالا افزايش مي يابد.
وي اف��زود: با ورود خودرو به ب��ورس كالا نه تنها 
شاهد فراهم شدن بس��تري براي فروش شفاف 
شركت ها هستيم، بلكه امروز شرايط سوداگري 
در بازار خودرو كاهش يافت��ه و به مرور اين روند 

تقويت مي شود.
عيوضلو گفت: در واقع بس��تري فراهم ش��ده تا 
شركت هاي خودروسازي بتوانند محصولات خود 
را با قيمت مورد تقاضاي بازار به فروش برسانند 
و در اين ميان ش��رايطي ايجاد شده تا سوداگري 
نيز كاهش يابد؛ لذا عرضه خودرو در بورس تداوم 

خواهد داشت.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس 
و اوراق بهادار تصريح ك��رد: افزايش هايي كه در 
بازار آزاد خودرو طي چند هفته اخير اتفاق افتاده 
متاثر از عوامل ديگري اس��ت و ارتباطي با بورس 
كالا ندارد از اين رو با رشد عرضه به سمت تعادل 

بخشي بازار خودرو حركت مي كنيم.

آغاز فروش خودروهاي وارداتي 
از هفته سوم دي در بورس

مه�ر| اميد قاليب��اف با تاكي��د بر فروش س��ريع 
خودروهاي وارداتي در روزهاي آينده، از ثبت سفارش 
واردات ۲7 هزار دس��تگاه خودرو خب��ر داد و افزود: 
ثبت س��فارش خودرو تا آخر هفته آينده به 40 هزار 
دستگاه مي رسد و همزمان عرضه و فروش خودروها 
به صورت تحويل فوري و سه ماهه از هفته سوم دي ماه 
در بورس كالا برنامه ريزي شده است. وي تاكيد كرد: 
روند ورود خودرو نيز سرعت بيشتري خواهد گرفت 
و هدف گذاري واردات 100 هزار دستگاه تا آخر سال 
محقق خواهد شد. اميد قاليباف همچنين با اشاره به 
تداوم برگزاري قرعه كشي براي خودروهاي فرسوده و 
مشمولان طرح جواني جمعيت، بيان كرد: قرعه كشي 
خودرو همچنان طبق روال گذشته براي خودروهايي 
كه هنوز در بورس عرضه نشده اند انجام خواهد شد و 
حذف نشده است. سخنگوي وزارت صمت با اشاره به 
عرضه خودرو در بورس كالا تصريح كرد: اكنون براي 
خودرويي كه در بورس كالا عرضه مي شود نيز طرح 
دارندگان خودرو فرس��وده و مشمولان طرح جواني 
جمعيت اجرا مي ش��ود. وي ادامه داد: قرعه كشي 
اكنون فقط در مورد چند مدل از محصولات ايران 
خودرو انجام مي ش��ود كه اين خودروها در بورس 
عرضه نمي ش��ود و همه متقاضيان اعم از عادي و 
مشمول طرح جواني جمعيت و جايگزيني خودرو 
فرسوده مي توانند مثل گذشته در آن شركت كنند.  

بلوك ۳،۳۶ درصدي ايران خودرو 
در بورس واگذار مي شود

تسنيم| بلوك 3.36 درصدي سهام شركت ايران 
خودرو شامل 10 ميليارد و 145 ميليون و 650 هزار 
و 411 س��هم به قيمت پايه هر سهم 450 تومان در 
روز چهارش��نبه )14ديماه( توس��ط بانك صادرات 
ايران به صورت يكجا و نقد در بورس عرضه مي شود. 
بر اس��اس اين گزارش قيمت پايه ذكر شده، قيمت 
پايه هر سهم براي رقابت مي باشد و بالاترين قيمت 
پيشنهادي مبناي ثمن معامله خواهد بود. همچنين 
كارگزارخريدار در صورتي مجاز به ورود سفارش به 
سامانه معاملاتي اس��ت كه معادل 10 درصد ارزش 
سهام موضوع معامله بر اساس قيمت پايه را به صورت 
نقد يا ضمانتنامه بانكي بدون قيد و شرط به نفع شركت 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه از 
مشتري دريافت و حس��ب مورد به حساب شركت 
س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه 
واريز يا ارايه كند و تاييديه شركت مزبور را مبني بر اخذ 
تضامين مربوطه به شركت بورس اوراق بهادار تهران 
تحويل دهند. افزون بر اين خريداران لازم است جهت 
بررس��ي و رعايت ضوابط بررسي شرايط متقاضيان 
خريد معاملات عمده س��هام و حق تقدم كه بر روي 
سايت شركت بورس اوراق بهادار تهران قابل دسترس 
مي باشد نسبت به تكميل فرمهاي پيوست حداكثر 
تا تاريخ 1401/10/13 اقدام و نسبت به ارسال آن 

به اين شركت از طريق كارگزار خود اقدام كنند.

افزايش دريافت كد بورسي
سمات به تازگي اعلام كرده است كه با عبور ثبت نام 
بيش از دو ميليون سهامدار در سجام، كل ركورد سال 
1400 تنها در 9 ماه در سال 1401 شكسته شده است.

آمارهاي منتشر شده نشان مي دهد در پايان 9 ماهه 
سال جاري، تعداد ثبت نام سهامداران در سامانه جامع 
اطلاعات مشتريان »سجام« با عبور از دو ميليون نفر، به 
دو ميليون و 151 هزار و 1۲7 نفر رسيده است كه در 
مقايسه با تعداد ثبت نام كنندگان در كل سال 1400 
رشد ۲7 درصدي را ثبت كرده است. گفتني است در 
سال 1400 تعداد كل ثبت نام ها به يك ميليون و 600 
هزار رسيده بود. بررسي ها نشان مي دهد رشد تعداد 
كدهاي بورسي با افزايش عرضه خودرو در بورس كالا 
همزمان بوده است. از آنجا كه افراد براي خريد خودرو 
از بورس كالا بايد كد بورس��ي داش��ته باشند، به نظر 
مي رس��د اين بازار اصلي ترين دليل رشد تقاضا براي 
دريافت كد س��هامداري بوده است. به ويژه آنكه بازار 
س��هام در اين مدت تحرك خاصي نداشته و بيش از 
آنكه شاهد ورود پول و س��رمايه جديد باشد، خروج 
پول را تجربه كرده است.عرضه خودرو در بورس كالا 
از ۲۸ ارديبهشت ماه سال جاري آغاز شده و همچنان 
نيز ادام��ه دارد. بورس كالا اعلام كرده ش��ركت هاي 
خودروس��از براي هفته آينده هم عرضه هاي تازه اي 
را تدارك ديده اند. آمارها نش��ان مي دهد تا پايان آذر 
ماه، 17 هزار و 766 دس��تگاه انواع خ��ودرو از طريق 
بورس كالا عرضه شده اس��ت. طبق آمار، خريداران 
توانسته اند از طريق بورس كالا، با قيمت هاي ارزان تر 
از بازار صاحب خودرو شوند. بدين ترتيب خريداران 
دست كم معادل ۲ هزار و 77 ميليارد تومان به دليل 
خريد خودرو از بورس سود كرده اند. به اين ترتيب به 
نظر مي رسد عرضه بورسي خودرو براي خريداراني كه 
پول نقد در دست دارند آنقدر جذاب بوده است كه براي 
اين معامله وارد بازار سرمايه شده و كد بورسي دريافت 
كنند. آمارهاي سمات نشان مي دهد بيشترين تعداد 
ثبت نام در سامانه سجام در سال 1401 با 760 هزار و 
63۲ نفر به خرداد و كمترين ثبت نام با 70 هزار و ۲47 
نفر به اولين ماه پاييز تعلق داشته است. گفتني است 
در سال 1400 نيز بيشترين تعداد ثبت نام در سامانه 
سجام با 3۸4 هزار و 3۸۸ نفر به اسفند ماه و كمترين 
ثبت نام با 55 هزار و ۸91 نف��ر به دي ماه اختصاص 
پيدا كرده است. جزييات اين اطلاعات آماري نشان 
مي دهد كه امسال تعداد ثبت نام كنندگان در سامانه 
جامع اطلاعات مشتريان »سجام« در فروردين 15۸ 
هزار و ۲70 نفر، ارديبهش��ت 351 هزار و 616 نفر، 
خرداد 760 ه��زار و 63۲ نفر، تير ۲30 هزار و 940 
نفر، مرداد 177 هزار و 450 نفر، شهريور 136 هزار 
و 344 نفر، مهر 70 هزار و ۲47 نفر، آبان 116 هزار 

و 679 نفر و آذر ۲۲۸ هزار و ۸79 نفر بوده است.

صعود سنگين بورس تهران

يخ   بورس آب  شد

برندگان شرايط بد اقتصادي
بررسي هاي اكونوميست در مورد پنج شاخص اقتصادي 
و مالي نش��ان مي دهد براي اولين بار پ��س از مدت ها، 
جشن اقتصادي در درياي مديترانه برپا شده است. از نظر 
اقتصادي، سال گذشته تقريباً براي همه جهان بد بوده 
اس��ت. تورم 10 درصدي سالانه در سراسر دنيا، قدرت 
خريد خانوارها را كاهش داد و سرمايه گذاران با افت 15 
درصدي بازارهاي جهاني سهام روبرو شدند. با اين حال، 
نگاه كلي به اين عملكرد ضعيف، تفاوت هاي گسترده اي 
را پنهان مي كند و بايد اعتراف كرد كه برخي از كشورها 
عملكرد بسيار خوبي داش��ته اند. به منظور ارزيابي اين 
تفاوت ها، اكونوميست داده هايي را در مورد پنج شاخص 
 ،)GDP( اقتصادي و مالي همچون: توليد ناخالص داخلي
ش��اخص قيمت مصرف كننده، وسعت تورم و عملكرد 
بازار سهام و بدهي دولت، براي 34 كشور عمدتاً ثروتمند 
گردآوري كرده است. اكونوميست هر اقتصاد را بر اساس 
ميزان عملكرد آن در ه��ر معيار رتبه بندي كرده  و يك 
امتياز كلي به آنها مي دهد. جدول درج شده در گزارش 
كه رتبه بندي كش��ورهاي مهم را نشان مي دهد، نتايج 
غيرمنتظره اي در دل خود دارد. براساس گزارش فرداي 
اقتصاد؛ براي اولين بار پس از مدت ها، جشن اقتصادي 
در درياي مديترانه برپا ش��ده اس��ت. در بالاي ليست 
اكونوميس��ت يونان قرار دارد. كشورهاي ديگري مانند 
پرتغال و اسپانيا كه در اوايل دهه ۲010 به عمق اقتصادي 
دست يافتند، نيز امتياز بالايي كسب كردند اما آنها تنها 
شگفتي هاي سال سخت ۲0۲۲ نيستند. در اين ميان اما 
آلمان با وجود ثبات سياسي، عملكرد ضعيفي دارد. 
دو كشور حوزه بالتيك يعني استوني و لتوني كه در 
دهه ۲010 براي اصلاحات سريع مورد تحسين قرار 

گرفتند اما در پايين ترين سطح قرار دارند.

   شرايط ناهمگون كشورها در ۲۰۲۲
توليد ناخالص داخلي، به عنوان بهترين معيار سلامت 
اقتصادي، اولين شاخص اين تحقيق است. نروژ )به كمك 
قيمت هاي ب��الاي نفت( و تركيه )با تحريم هاي تجاري 
شكل گرفته عليه روس��يه( بهتر از بسياري از كشورها 
عمل كرده اند. در اين ميان، پيامدهاي ناشي از كوويد-19 
نيز بزرگ به نظر مي رسد. به لطف قرنطينه هاي بسيار 
سخت و فروپاشي گردشگري ورودي، يك سال گذشته 

بسياري از كشورهاي جنوب اروپا در وضعيت وخيمي 
قرار داشتند اما س��ال ۲0۲۲ شرايط مناسبي را سپري 
كردن��د. بازديد گردش��گران از جزاير بالئ��اري اخيرا از 
س��طح قبل از همه گيري فراتر رفته است به طوري كه 
گفته مي شود ايبيزا )نام يك جزيره كاتالانيايي در جزاير 
بالئاري در اسپانيا( آنقدر شلوغ ش��ده كه رزرو تاكسي 
يا يافتن مكاني در يك رس��توران متوسط، دشوار است. 
ايرلند تقريبا سال قدرتمندي را پشت سر گذاشته است؛ 
هر چند تمام متغيرها به ان��دازه توليد ناخالص داخلي 
آن، قدرت بالايي را نشان نمي دهد. فعاليت  شركت هاي 
بزرگ چند مليتي كه بسياري از آنها براي مقاصد مالياتي 
در آنجا ثبت شده اند، ارقام مثبت اين كشور را مخدوش 
مي كند. در مقابل، اعداد توليد ناخالص داخلي امريكا به 
طرز هشدار دهنده اي ضعيف است. معيار دوم، تغيير در 
سطح قيمت هاي بين المللي از پايان سال ۲0۲1 است. 
فارغ از شرايط حاكم بر اقتصاد جهاني، برخي از كشورها 
تورم نسبتاً پاييني را شاهد بوده اند. در سوييس شاخص 
قيمت مصرف كننده تنها 3 درصد افزايش يافته اس��ت 
زيرا بانك مركزي با كمك ارز قوي خود، به س��رعت به 
افزايش قيمت ها در اوايل سال جاري واكنش نشان داد. 
كشورهايي كه منابع انرژي غيرروسي دارند - مانند اسپانيا 
كه گاز مورد نياز خود را از الجزاير تامين مي كند - نيز بهتر 

از حد متوس��ط عمل كرده اند و بايد گفت، آنهايي كه به 
ولاديمير پوتين متكي هستند واقعاً آسيب ديده اند. براي 
مثال در كشور لتوني ميانگين قيمت مصرف كننده در 
سال جاري ۲0 درصد افزايش يافته است. معيار سوم نيز 
به وسعت تورم مربوط مي شود. اين متغير، سهم اقلامي 
از سبد تورمي هر كشور را كه در سال گذشته بيش از ۲ 
درصد افزايش يافته است، محاسبه مي كند. اين پارامتر 
به نوعي نشان مي دهد كه تورم چقدر ريشه دار است 
و از جهتي به چشم انداز سرعت كاهش تورم در سال 
۲0۲3 اشاره مي كند. براي مثال، در ايتاليا، قيمت هاي 
مصرف كننده در سال جاري 11 درصد افزايش يافته 
است، با اين حال »تنها« دو سوم سبد تورمي اين كشور 
داراي تورم بالاتر از هدف است. از اين رو به نظر مي رسد 
كه تورم ژاپن نيز ممكن است به زودي كاهش يابد. اما 
انگليس با مشكلات بيش��تري مواجه خواهد بود زيرا 
قيمت هر دسته در سبد خود به سرعت در حال افزايش 
است. احساس رفاه اقتصادي مردم فقط از قيمت ها در 
فروشگاه ها ناشي نمي شود. بلكه آنها همچنين به ارزش 
صندوق هاي بازنشس��تگي و پرتفوي سهام خود نگاه 
مي كنند. در برخي كشورها سال وحشتناكي براي اين 
نوع سرمايه گذاري ها سپري شد. قيمت سهام در آلمان 
و كره جنوبي در سال جاري نزديك به ۲0 درصد كاهش 

يافته كه دو برابر كاهش قيمت ها در امريكاست. بازار 
سهام سوئد روزهاي بدتري را هم تجربه كرده است. با 
اين حال در برخي كشورها، نقاط قوتي نيز براي بورس 
وجود داشته اس��ت. بازار س��هام نروژ در سال جاري 
افزايشي بود و بريتانيا نيز كه پر از شركت هاي ناكارآمد 
و در حال فروپاشي است كه در شرايط سخت اقتصادي 
پاداش مي گيرند، چنين شرايطي را پشت سر گذاشت. 
معيار نهايي اين بررس��ي، تغيير سهم بدهي خالص 
دولت از توليد ناخالص داخلي اس��ت. در كوتاه مدت، 
دولت ها مي توانند با افزايش هزينه ها يا كاهش ماليات، 
شكاف هاي اقتصادي را برطرف كنند اما اين مي تواند 
بدهي بيشتري ايجاد كند و در نتيجه نياز به چرخاندن 
پيچ هاي مالي در آينده را افزايش دهد. برخي از دولت ها 
براي مقابله با فش��ار هزينه ه��اي زندگي هزينه هاي 
گزافي كرده ان��د. آلمان بودجه اي به ارزش 7 درصد از 
توليد ناخالص داخلي را براي كمك به هزينه هاي انرژي 
اختصاص داده است، به اين معني كه نسبت بدهي به 

توليد ناخالص داخلي آن افزايش يافته است.

   ۲۰۲۳ سال سخت تري خواهد بود؟
آيا شكاف بين برندگان و بازندگان سال ۲0۲۲ در سال 
۲0۲3 ادامه خواهد داشت؟ طبق حقيقت هاي موجود، 
پيش بيني مي شود كه رشد اقتصادي اروپاي جنوبي، 
به دليل پيري سريع جمعيت و بدهي هاي بالا، كاهش 
يابد اما در سمت ديگر نشانه هايي وجود دارد كه نشان 
مي دهد در كشورهايي مانند امريكا و بريتانيا، تورم بالا 
در نهايت كاهش يابد و به آنها كمك كند تا در رتبه بندي 
بالاتر بروند. در كنار ابعاد ديگر، ممكن است اختلافاتي 
وجود داشته باشد، به ويژه در مورد كشورهايي كه براي 
تامين انرژي خود به پوتين متكي هس��تند. برخلاف 
انتظارات، بسياري از اين كشورها موفق شدند تا قبل 
از زمستان ذخاير گاز طبيعي خود را دوباره پر كنند 
اما فقط با پرداخت قيمت هاي سرس��ام آور. با قطع 
عرضه تا حد زيادي، س��ال ۲0۲3 بس��يار دشوارتر 
خواهد بود. اين نگراني در بالتيك بيشتر خواهد بود، 
اما در آن سوي اروپا كمتر نگران كننده است. هنگام 
خوردن يك بشقاب غول پيكر ماهي مركب در ساحل 

ايبيكنكان، نگراني در مورد منابع گاز سخت است.



مجيد اعزازي|
كمتر از 100 روز تا پايان نخستين سال از قرن پانزدهم 
باقي مانده است. روزهايي كه در فرهنگ بازار مسكن 
از آن به عنوان بازار شب عيد ياد مي شود. بازار مسكن 
در 81 روز پيش رو تا پايان سال چه سرنوشتي خواهد 
داشت؟ آيا قيمت مسكن بالاتر از نرخ تورم عمومي پرواز 
خواهد كرد؟ اثر دلار و نرخ سود بانكي 23 درصدي بر 

قيمت هاي شب عيد مسكن چگونه خواهد بود؟

   نماگر انتظارات تورمي
قيمت دلار همواره طي سال هاي اخير در حكم شاخص 
و نماگر انتظارات تورمي ارزيابي شده است. اين قيمت 
كليدي اگر چه به طور مستقيم روي بسياري از كالاها و 
از جمله مسكن اثري ندارد، اما از آنجا كه چشم اندازي 
ملتهب از اقتصاد طي ماه ها يا حتي سال هاي آينده به 
مخاطبان مخابره مي كند، به طور غيرمس��تقيم روي 
همه كالاها اثر گذار است. به عبارتي ديگر، قيمت دلار به 
مثابه درجه تب اقتصاد ايران است. تبي كه خود معلول 
و ناش��ي از يك يا چند بيماري در بطن اقتصاد كش��ور 
اس��ت. مي دانيم كه از در شهريور سال 1396 به دليل 
تك رقمي شدن نرخ تورم عمومي، نرخ سود سپرده ها 
كاهش يافت و به 15 درصد نزول داده شد كه در آن زمان 
اقدام به جايي به شمار مي رفت. همين مساله باعث شد 
كه تحركي در بازارهاي موازي و از جمله بازار مس��كن 
رخ دهد. به ويژه بازار شب عيد مسكن در زمستان سال 
1396 به دليل خروج نقدينگي از بانك ها و تزريق آن 
به بازارهاي موازي رونق گرفت. البته نبايد فراموش كرد 
كه همزمان دونالد ترامپ، رييس جمهور وقت امريكا 
در آخرين موعد تمديد اجراي برجام، رسما اعلام كرد 
كه در موعد س��ه ماهه بعدي )18 ارديبهشت 1397( 
چنين كاري را تكرار نخواهد كرد. از همين رو، تحولات 
بازار دلار نيز در زمستان 1396 نيز تا حدي قابل توجه 
بود. اما داس��تان واقعي از فروردين 1397 آغاز شد، از 
زمان��ي كه قيمت دلار قله 5 هزار توم��ان را فتح كرد و 
هفته به هفته و گاهي روز به روز به ارتفاع بالاتر صعود 
كرد. بنابراين، از 18 ارديبهشت 1397 با خروج ترامپ 
از برجام و افت فروش مي��زان نفت و در پي آن كاهش 
درآمدهاي نفتي ايران، اقتصاد ايران وارد فاز نوسانات 
 پي در پي قيمت دلار ش��د و نرخ دلار ني��ز در جايگاه 
ميزان الح��راره انتظارات تورمي ق��رار گرفت. در طي 
اين مدت چند س��اله، رش��د پايه پولي و نقدينگي نيز 
ركوردهاي غيرقابل ب��اوري را ثبت كردند و هم اينك 
ميزان نقدينگي كشور از 5 هزار هزار ميليارد تومان نيز 
فراتر رفته است. در كنار اين موارد، طي سال هاي اخير 
رشد اقتصاد ايران منفي يا در مرز صفر قرار داشته است، 
اين چالش، وزن پيامدهاي منفي رش��د نقدينگي در 
اقتصاد ايران را دو چندان كرده اس��ت. از شهريور سال 
جاري ني��ز در پي بروز ناآرامي هاي داخلي در كش��ور، 
وضعيت اقتصاد به دليل مبهم تر شدن چشم انداز آينده 
سياست و اقتصاد، بي ثبات تر شده است. از اين رو، شاهد 
هستيم كه نرخ دلار در عرض چند هفته قله هاي باور 
نكردني 40 و ديروز 43 هزار تومان را فتح كرده اس��ت. 

با توجه به اينكه احتمال تداوم شرايط موجود همچنان 
قوي است و هيچ گونه چش��م انداز مثبتي از تغيير در 
وضعيت تحريم ها، فروش نفت، بازگش��ت درآمدهاي 
نفتي به كشور، رش��د فزاينده نقدينگي و آرام گرفتن 
فضاي سياس��ي داخلي مش��اهده نمي شود، طبيعي 
است كه روند چند س��اله اخير در همه بازارها از جمله 
بازار مس��كن ادامه يابد. سئوال اما اينجا است كه آيا در 
كوتاه مدت و تا شب عيد 1402، قيمت مسكن در تهران 
و ساير شهرها كمتر از نرخ تورم عمومي حركت خواهد 
كرد يا اينك��ه از نرخ تورم فراتر خواه��د رفت و حالتي 
تهاجمي به خود خواهد گرفت؟ به باور اغلب كارشناسان، 
از آنجا كه قيمت مسكن طي س��ال هاي اخير، از رشد 
بالايي برخوردار بوده است و همچنين از آنجا كه روند 
رشد قيمت ها در اين بازار نسبت به ساير بازارها هيجاني 
نيست و از س��وي ديگر، توان مالي گروه هاي مختلف 
متقاضي خريد مسكن به شدت افت كرده است، تقاضا 
براي خريد مسكن دچار رشد چشمگيري نخواهد شد 
و از همين رو، قيمت ها نيز متناسب با نرخ تورم عمومي 
پيش خواهند رفت. بديهي اس��ت كه نرخ هاي ماهانه 
تورم عمومي نيز رشد هاي قابل توجهي را ثبت كرده و 
مي كنند و عدد هاي اندكي نيستند، به همين دليل، رشد 
قيمت اسمي مسكن در هر ماه دستكم دو ميليون تومان 
خواهد بود، كما اينكه در آبان ماه ركورد رشد 3 ميليون 

تومان در يك ماه را شكست.

   تحولات درون بازار مسكن
به گ��زارش »تع��ادل«، اگر چه ش��اخص هاي كلان 

اقتصادي بر مناسبات بازار مسكن سيطره دارد اما برخي 
از اجزاي دروني اين بازار نيز در سرنوش��ت قيمت ها 
اثر گ��ذار خواهند بود. قيمت زمي��ن، قيمت مصالح 
س��اختماني، هزينه صدور پروانه هاي س��اختماني و 
همچنين حقوق و دستمزد كارگران از جمله مهم ترين 
عواملي هس��تند كه بر قيمت هاي آين��ده واحدهاي 
مسكوني به ويژه واحدهاي نوساز اثرگذار خواهند بود. 
قيمت برخي از اقلام مصالح ساختماني همچون فولاد 
و س��يمان كه داراي قيمت هاي جهاني و منطقه اي 
هستند، با توجه به نرخ دلار و افزايش جذابيت صادرات 
اين محصولات به خارج، رشد قيمت هاي قابل توجهي 
را تجربه كرده و مي كنند. ساير قيمت ها و هزينه ها نيز 
در وضعيت مشابهي در حال رشد هستند و از آنجا كه 
عرضه مسكن نو طي ماه هاي اخير به شدت افت كرده 

است، در قيمت اين واحدها به شدت اثرگذار است.

   صعود قيمت مسكن تا آخر سال
 در همي��ن ح��ال، فرش��يد پورحاجت، كارش��ناس 
بازار مس��كن گفت: تا پايان س��ال براي بازار مسكن 

چشم اندازي تورمي شاهد هستيم.
پورحاجت با بيان اينكه چش��م انداز تورم��ي در بازار 
مسكن شاهد هستيم، اظهار كرد: از تابستان امسال 
پيش بيني مي شد كه با رش��د قيمت مسكن در بازار 
مواجه شويم كه اين مساله رخ داده است و اكنون شاهد 
رشد قيمت مسكن در بازار و چشم اندازي تورمي براي 

مسكن تا پايان سال هستيم.
وي در گفت وگو با ايس��نا افزود: وقتي ثبات اقتصادي 

در كش��ور وجود ندارد و ارزش پول روز به روز كاهش 
مي يابد و در بازار مشاهده مي شود كه هيچ برنامه اي نيز 
براي ثبات در بازار و كنترل تورم وجود ندارد، نمي توان 
انتظار داشت كه بازارهاي اصلي مثل بازار مسكن از اين 

شرايط بي تاثير باشند.
اين كارش��ناس بازار مس��كن گفت: در شرايط فعلي 
اقتصاد كش��ور و رشد قيمت ها، اصلا نمي توان انتظار 
داشت بازار مس��كن كه عمده فعاليت و توليد در آن 
توسط بخش خصوصي انجام مي ش��ود، دچار تورم و 
افزايش قيمت ها نشود زيرا اين شرايط نوساني و تورمي 
به ويژه بر روي بخش خصوصي بسيار تاثيرگذار است.

پورحاجت عنوان كرد: بازيگر اصلي بازار مسكن و يكي از 
مولفه هاي مهم در اين خصوص همين عرضه و تقاضايي 
است كه باهم همخواني ندارد. ما كماكان در كشور با 
كمبود حدود 5 ميليون مسكن مواجه هستيم و اين 
مساله قطعا با آمارپردازي ها حل نخواهد شد و تدوام آن 

منجر به تدوام تورم در بازار مسكن خواهد شد.
وي ادامه داد: اينكه دولت خود به دنبال پيمانكار شدن 
است و مي خواهد مسكن توليد كند و توجهي به بخش 
خصوصي نداشته باشد مساله اي است كه قطعا نتيجه 

آن تورم در بازار مسكن و رشد قيمت ها است.
عضو هيات مديره كانون انبوه س��ازان گفت: ماحصل 
سياست گذاري هاي نادرست در حوزه مسكن و عدم 
توجه به تذكرهاي صاحبان انديش��ه، اقتصاددان ها و 
فعالان بخش خصوصي در كشور شرايط كنوني را در 
بازار مسكن رقم زده است و اين وضعيت تا پايان سال 

نيز ادامه خواهد داشت.
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انشعاب ساختمان هاي ناايمن 
تهران قطع مي شود

رييس كميته ايمني شوراي شهر تهران گفت: در 
صورت عدم اقدام صاحبان ساختمان هاي ناايمن به 
ايمن سازي، انشعاب اين ساختمان ها قطع مي شود.

به گزارش ايلنا، مهدي بابايي، رييس كميته ايمني 
و مديريت بحران شوراي اس��لامي شهر تهران با 
اش��اره به برگزاري جلسات هفتگي ايمن سازي در 
مناطق 22 گانه، اظهار كرد: بر اس��اس گزارش��ات 
سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهرداري 
تهران از آخرين وضعيت س��اختمان هاي ناايمن و 
همچنين ارايه گزارش پيشرفت ايمن سازي، پويايي 
بيشتري را در رسيدگي به وضعيت ساختمان هاي 
ناايمن شاهد هستيم. وي با بيان اينكه پيش از اين 
موضوع ايمن سازي در اولويت مناطق 22 گانه نبوده 
است، يادآور شد: برخي مديران اذعان مي كنند كه 
براي اولين بار در جايگاه پاس��خگويي در خصوص 
ساختمان هاي ناايمن قرار گرفته اند و همين حضور 

و پاسخگويي باعث شده سرعت كار افزايش يابد.
بابايي همچنين تصريح ك��رد: نكته حائز اهميت 
اين اس��ت كه در برنامه چهار ساله چهارم توسعه 
شهرداري تهران، براي ايمن سازي ساختمان هاي 
ناايمن عدد و رقم معين كرديم؛ به طوريكه بر اساس 
آمار احصا شده اين ساختمان ها بايد تعداد مشخصي 
از آنها ايمن سازي شوند. به عبارتي ميزان پيشرفت را 
درصد قرار نداده ايم كه پاسخگويي غير شفاف باشد. 
اميدواريم پيرو اين سياست گذاري، اقدامات به طور 
جدي پيگيري شود و شاهد تحول در ايمن سازي 
باشيم. رييس كميته ايمني شوراي شهر تهران با 
تأكيد بر اينكه اخطار دادستاني به ساختمان هاي 
ناايمن در ايمن سازي موثر بوده است، بيان كرد: روال 
به اين ش��كل است كه ابتدا خودمان به مالكان اين 
ساختمان ها اخطار مي دهيم و سپس از طريق قوه 
قضاييه ابلاغ مي شود. در خصوص ساختمان هايي 
كه مالكان آنها نسبت به ايمن سازي اقدام نكرده اند، 
درخواست كرده ايم كه قطع انشعاب صورت بگيرد. 
وي با اعلام اينكه تاكنون موارد متعددي مشمول 
قطع انشعاب شدند، خاطرنشان كرد: نمونه مشهود 
اين اقدام، ساختماني در منطقه 11 بوده كه اخيراً 
قطع انشعاب آن انجام شده است. بابايي گفت: نكته 
مهم اين اس��ت كه بايد آموزش مدي��ران در نحوه 
مواجهه با ساختمان هاي ناايمن در اولويت باشد و 
سازمان آتش نشاني و سازمان پيشگيري و مديريت 

بحران اين آموزش را در اولويت قرار دهند.

۶۵ درصد درآمد شهرداري صرف 
پرداخت حقوق كاركنان مي شود

معاون مالي و اقتصاد ش��هري ش��هرداري تهران در 
نخستين جلسه هم انديشي آشنايي با حدود وظايف، 
اختيارات و مس��ووليت هاي اعضاي هيات مديره و 
مديران عامل سازمان هاي ش��هرداري كه به همت 
اداره كل امور مجامع و حسابرس��ي برگزار ش��د، بر 
افزايش بهره وري سازمان ها با استفاده از يك برنامه 
تحولي سودآور تاكيد كرد. به گزارش ايلنا، لطف الله 
فروزنده در جمع مديران عامل و اعضاي هيات مديره 
س��ازمان هاي ش��هرداري از لزوم داشتن يك سند 
تحول��ي افزايش بهره وري و بهبود وضعيت س��خن 
گفت و افزود: در حال حاضر حدود 65 درصد از درآمد 
ش��هرداري جهت تامين حقوق پرسنل سازمان ها و 
ش��ركت ها تعلق دارد و اين در حالي است كه شاهد 
تعادل هزينه ها و درآمد سازمان ها نيستيم. وي افزود: 
سازمان هاي ما بايستي در كنار ارايه خدمات با كيفيت، 
ماهيت س��ودآوري خود را نيز مورد توجه قرار دهند 
و براي شهرداري منابع درآمدي پايدار ايجاد كنند. 
معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري، الكترونيكي 
كردن خدمات و غيرحضوري ك��ردن كاركنان را از 
محورهاي اصلي س��ازمان ها برشمرد و تصريح كرد: 
اگر زيرساخت ها درست شود و مشاغلي كه قابليت 
استفاده از دوركاري را دارد، احصا شود علاوه بر ارايه با 
كيفيت، شاهد كاهش هزينه هاي زيادي خواهيم بود.

بازپس  گيري ۴۳ ملك
شهرداري تهران در منطقه يك 

رييس سازمان بازرسي شهرداري تهران گفت: از 101 
ملك شهرداري كه بازپس گرفته ايم، 43 ملك در منطقه 
يك بوده كه از املاك افراد مطرح بوده است. به گزارش 
تسنيم، داوود گودرزي با بيان اينكه آمار املاك تصرف 
شده كه تاكنون بازگشته به تفكيك مناطق مشخص 
شده است، اظهار كرد: عدد املاك تصرف شده بسيار 
زياد است اما در كنار سازمان املاك در تلاش هستيم 
كه سامانه جامع املاك تكميل شود و املاك را به طور 
دقيق شناسايي كنيم. رييس سازمان بازرسي شهرداري 
تهران تصريح كرد: اين شناسايي انجام خواهد شد تا 
ببينيم املاك در چه مناطقي واقع شدند يا بدانيم آيا 
بر اساس قرارداد واگذار شده يا خير؟ يا اينكه قرارداد به 
اتمام رسيده يا بايد تمديد شود؛ چراكه تمام اين املاك 
واگذار شده غيرقانوني نيست و ممكن است تنها مهلت 
قرارداد به اتمام رسيده باشد. وي اضافه كرد: در مجموع 
در حال انجام اقدامات لازم در خصوص املاك واگذار 
شده شهرداري هستيم اما هنوز به سرانجام نرسيديم. 
گودرزي گف��ت: در خصوص املاكي كه وضعيت آنها 
مشخص و قطعي شده يك به يك جلو مي رويم و معطل 
نمي مانيم كه سامانه جامع املاك كامل شود. رييس 
سازمان بازرسي شهرداري تهران با بيان اينكه وقتي به 
اين مي رسيم كه ملكي در منطقه اي به اشتباه تصاحب 
شده، به املاك ش��هرداري برمي گردانيم، يادآور شد: 
تاكنون 101 فقره از ام��لاك را باز گردانديم كه از اين 
تعداد 43 ملك در منطقه يك و متعلق به افراد مطرح 
بوده است. وي تأكيد كرد: شهردار منطقه يك و مجموعه 
مديريت شهري با قاطعيت ايستادند و توانستيم اين 

املاك را بازگردانيم كه البته كار آساني نبود.

ادعاي انتقال ۴ ايرباس تركيه
به ايران

پايگاه خبري انجمن هوانوردي هلند طي گزارشي 
تاييد نشده مدعي شد، ايران 4 ايرباس A340 كه 
قبلًا متعلق به خطوط هوايي تركيه بوده را خريداري 
و به تهران منتقل كرده است.  به گزارش تسنيم، اين 
4 هواپيما در اواخر 2018 و اوايل 2019 از خطوط 
هوايي تركيه خ��ارج و پس از چند ماه نگهداري در 
استانبول به ژوهانس��بورگ منتقل شدند و در 23 
دسامبر امسال ژوهانسبورگ را ترك كردند. مقصد 
نهايي آنها در طرح اصلي پرواز ازبكستان اعلام شده 
اس��ت. اما وقتي به حريم فضايي ايران رسيدند به 
سمت تهران تغيير مسير داده و در آنجا فرود آمدند.

تكميل ريل رشت-آستارا 
بدون روسيه و چين

معاون وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه اولويت اول 
پروژه هاي ريلي، راه آهن رشت -آستاراست، گفت: براي 
تكميل اين پروژه، منتظر روس ها يا چيني ها نمانده ايم 
و مسيرهاي ديگر تامين مالي را هم در دولت پيش بيني 
مي كنيم. خيراله خادمي در گفت وگو با ايس��نا درباره 
تكميل راه آهن رشت- آس��تارا بيان ك��رد: اولويت اول 
پروژه هاي ريلي، راه آهن رشت -آستاراس��ت كه دارد 
پيگيري مي ش��ود؛ ما كارهاي فني را انج��ام داديم و 
مطالعات مهندس��ي را تمام كردي��م و برآورد فني هم 
انجام ش��ده و آن را براي قرارداد ب��ا مجرياني كه اعلام 
آمادگي كردند، فرستاديم و به محض تامين مالي، وارد 
عمليات اجرايي مي ش��ويم. وي با بيان اينكه راه آهن 
رشت-آس��تارا به عنوان اولويت اول پروژه هاي ريلي 
پيش بيني شده، گفت: ما براي تكميل اين پروژه به 800 
ميليون يورو نياز داريم. روسيه هنوز پيشنهاد مالي به ما 
نداده است، البته آنها اسناد فني و مطالعات انجام شده 
اين محور را از ما دريافت كرده و بازديد فني شان را هم 
انجام دادند و اكنون منتظر اعلام قيمت از طرف روسيه 
و نحوه ورود به كار از سوي آنها هستيم كه مي خواهند 
تامين مالي را به صورت وام انجام دهند يا بخش خصوصي 
آنها تكميل اين خط ريلي را بر عهده بگيرد و بهره برداري 
از خط را در اختيار داش��ته باش��د. مديرعامل شركت 
مادرتخصصي ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل 
كش��ور ادامه داد: اگر روس ها پيشنهاد خوبي دهند ما 
هم مي پذيريم، اما اگر روس ها پيش��نهادي ندهند يا 
پيشنهادي داشته باش��ند كه از سوي ما قابل پذيرش 
نباش��د، ما توس��ط منابع داخلي اين پروژه را ش��روع 
مي كنيم؛ زيرا مش��كل اجرايي در اين پ��روژه نداريم و 
توان اجرايي كشور بسيار بالاتر است، براي مثال پروژه 
آزادراه تهران- ش��مال بس��يار پيچيده تر از اين پروژه 
اس��ت، يا راه آهن چابهار كه پيچيدگي هاي بيشتري 
دارد و توسط مهندس��ان و متخصصان ايراني اجرايي 
مي شود. بنابراين ما هيچ مشكل اجرايي نداريم، بلكه 
تنها با مشكل مالي مواجه هستيم. خادمي اظهار كرد: 
اميدواريم در هفته هاي آينده اين پيشهاد را از  روس ها 
بگيريم و بتوانيم تصميم گيري كنيم كه روند تامين مالي 
پروژه را با روس ها پيش  ببريم يا خير. با وجود اين، فرآيند 
تكميل اين خط متوقف نشده است، ما از 164 كيلومتر، 
در 25 كيلومتر از اين مسير، از راه هاي ديگر تامين مالي 
كه دولت در نظر دارد، عمليات اجرايي را انجام مي دهيم 
و منتظر روس ها يا چيني ها نمانده ايم و مسيرهاي ديگر 

تامين مالي را هم در دولت پيش بيني مي كنيم.

هشدار درباره اجراي نادرست 
طرح اعطاي زمين

بازرس كل راه و شهرس��ازي سازمان بازرسي گفت: 
سازمان بازرسي كل كشور به وزارت راه و شهرسازي 
در پي اجراي نادرس��ت طرح اعطاي زمين هشدار 
داد و بر اين  اساس، سامانه جديد ثبت نام متقاضيان 
اعطاي زمي��ن در راس��تاي اجراي قان��ون جواني 
 جمعيت راه اندازي خواهد ش��د. به گ��زارش ايرنا، 
س��يد اكبر حس��يني موخر افزود: ماده چهار قانون 
حمايت از خانواده و جواني جمعيت، دولت را مكلف 
كرده است، يك قطعه زمين حداكثر به ميزان 200 
متر مربع براي ساكنين روستاها يا شهرهاي كمتر 
از 500 هزار نفر پس از تولد فرزند س��وم و بيشتر به 
صورت مشترك به پدر و مادر، در همان محل بر اساس 
هزينه آماده س��ازي اعطا كند. وي افزود: در همين 
زمينه حسب بررسي هاي انجام شده سازمان بازرسي 
كل كشور مشاهده شد كه با وجود گذشت بيش از 14 
ماه از ابلاغ قانون و 2 ماه از ابلاغ آيين نامه اجرايي ماده 
چهار قانون، تاكنون س��امانه كامل و جامعي جهت 
ثبت نام متقاضيان مس��كن طرح جواني جمعيت 
طراحي و راه اندازي نشده است و صرفاً در قالب طرح 
نهضت ملي مسكن، امكان ثبت نام متقاضيان فراهم 
شده است؛ كه با توجه به بررسي صلاحيت متقاضيان 
با الزامات طرح نهضت ملي مس��كن توسط ادارات 
كل راه و شهرسازي استان ها، اكثر متقاضيان طرح 
 جواني جمعيت به دليل قرمز بودن فرم »ج« به اشتباه 
رد صلاحيت شده اند؛ بنابراين مقرر شد با طراحي و 
راه اندازي سامانه جداگانه اي براي ثبت نام متقاضيان 
طرح جوان��ي جمعيت، فرصت اس��تفاده مجدد از 
تس��هيلات قانوني در ماده چهار قانون و آيين نامه 
اجرايي آن فراهم و از سوءجريان هاي آتي جلوگيري 
ش��ود. بازرس كل راه و شهرسازي سازمان بازرسي 
اضافه كرد: با توجه به برگزاري جلسات و پيگيري ها 
در راستاي تحقق سياست هاي پيشگيرانه سازمان 
بازرسي كل كش��ور، هش��دار قانوني لازم به معاون 
مسكن و س��اختمان وزارت راه و قائم مقام وزير در 
طرح نهضت ملي مسكن ارايه شد تا به منظور رعايت 
قوانين و مقررات، شرايطي فراهم كنند كه ثبت نام 
و بررسي شرايط متقاضيان متناسب با الزامات طرح 
جواني جمعيت به درستي انجام گيرد. وي اظهار كرد: 
با پيگيري سازمان بازرسي سامانه جديدي در هفته 

آينده در اين زمينه راه اندازي خواهد شد.

»تعادل«اثرشاخصهايكلانبرقيمتملكرابررسيميكند

جابهجاييمسافربينشهريبراياسنپ،تپسيوماكسيمممنوعشد!

چشم انداز تورمي بازار مسكن تا پايان سال

مانعي ديگر در مسير تاكسي هاي اينترنتي 
گروه راه و شهرسازي|

با گذش��ت كمتر از يك هفته از اعلام ممنوعيت ورود 
تاكسي هاي اينترنتي به شعاع 800 متري فرودگاه امام 
توسط دادس��تاني، پليس راهور نيز جابه جايي مسافر 
بين شهري توس��ط تاكس��ي هاي اينترنتي را ممنوع 
اعلام كرد. پليس راهور همچنين اع��لام كرده از تردد 
خودروهاي پلاك ش��خصي حامل مسافر، جلوگيري 
خواهد كرد. در نامه پليس راهور تصريح ش��ده فعاليت 
به عنوان راننده در جاده هاي كشور نيازمند طي مراحل 
قانوني و گرفتن برخي مجوزها اس��ت كه برخي از اين 
مجوزها را هيچ يك از رانندگان تاكسي هاي اينترنتي 
ندارند. به گزارش »تعادل«، از آنجا كه قيمت تاكسي هاي 
اينترنتي نسبت به تاكسي هاي بين شهري يا تاكسي هاي 
فرودگاه امام، براي مسافران مناسب تر است، و به همين 
دليل، مسافران سفر با تاكسي هاي اينترنتي را ترجيح 
مي دهند، بازار تاكس��ي هاي بين شهري و فرودگاهي 
كساد به نظر مي رسد. اين در حالي است كه به دليل تورم، 
هزينه تعمير و نگهداري خودروها به ويژه تاكسي هاي 
فرودگاه كه اغلب خارجي هس��تند، بسيار بالا است و با 
وجود كاهش درآمدهاي آنان، ادامه فعاليت آنها به صرفه 
نيست. از اين رو، به نظر مي رسد، مسوولان راه حمايت 
از تاكس��ي هاي فرودگاهي يا بين ش��هري را در حذف 
تاكسي هاي اينترنتي از بازار اختصاصي فرودگاه و بين 
شهري جس��ت وجو كرده و مي كنند. البته هزينه هاي 
تعمير و نگهداري خودروهاي ش��خصي مورد استفاده 
در تاكس��ي هاي اينترنتي به نسبت بالا است اما از آنجا 
شاغلان در اين حرفه از سر ناچاري و به عنوان شغل دوم 
و سوم و به صورت موقت در تاكسي هاي اينترنتي فعاليت 
مي كنند، با انجام اين هزينه ها كنار مي آيند يا اساس��ا 
تلاشي براي زيباسازي و ايمني خودرو انجام نمي دهند.

     فرودگاه امام در انحصار كامل تاكسيراني
پي��ش از اين، در روز جمعه اخير، سرپرس��ت ش��هر 
فرودگاهي امام خميني )ره( از دس��تور دادس��تاني 
براي ممنوعيت ورود تاكسي هاي اينترنتي به شعاع 
800متري اين فرودگاه خبر داد. اين در حالي اس��ت 
كه بسياري از مس��افران به دليل در دسترس بودن و 
همچنين قيمت هاي مناسب تاكسي هاي اينترنتي، 

اس��تفاده از اين تاكس��ي ها را به تاكس��ي ها متعلق 
به تاكس��يراني ترجيح مي دهند. به گفت��ه برخي از 
نمايندگان مجلس، منع تاكسي هاي اينترنتي از ورود 
به شعاع 800 متري در ورودي فرودگاه امام اجحاف 
در حق مسافران است. س��عيد چلندري، سرپرست 
شهر فرودگاهي امام خميني)ره( دراين رابطه اظهار 
كرد: در بازديد معاون دادس��تاني از فرودگاه امام)ره( 
مشكلات رانندگان تاكسي فرودگاه امام مورد بررسي 
قرار گرفت. بر اين اس��اس با دستور معاون دادستاني، 
مكاني در شعاع 800متري فرودگاه امام مشخص شده 
اس��ت تا رانندگان تاكسي اينترنتي تپسي و اسنپ از 
آن براي سرويس دهي به مسافران استفاده كنند.وي 
با بيان اينكه با شركت هاي مذكور جلسه هماهنگي 
نهايي را طي هفته جاري برگزار مي كنيم، افزود: نظر 
شهر فرودگاهي امام)ره( هم همين بود كه مكاني براي 
رانندگان تاكسي هاي اينترنتي تپسي و اسنپ مشخص 
شود تا مانع فعاليت رانندگان تاكسي فرودگاه نشوند 
كه ساعت ها در نوبت براي انجام يك سرويس هستند.

   اجحاف در حق مصرف كننده است
در همين حال، مجتبي يوسفي، عضو كميسيون عمران 
مجلس تاكي��د كرد: ايجاد محدودي��ت براي فعاليت 

تاكسي هاي اينترنتي در محدوده فرودگاه هم اجحاف 
در حق مصرف كننده است و هم باعث تشديد مشكلات 
در حوزه حمل و نقل خواهد شد. نماينده مردم اهواز در 
مجلس تصريح كرد: ممكن است تخلف هايي از سوي 
رانندگان شركت هاي اينترنتي كه به تازگي وارد اين 
حوزه شدند، سر بزند اما فعاليت رانندگان در بستر اين 
پلتفرم هاي اينترنتي بخش قابل توجهي از مشكلات 
مردم را حل كرده است؛ البته اخيرا يك افزايش قيمتي 
در حوزه تاكسي هاي اينترنتي رخ داده كه بايد بر روي 
آن نظارت ش��ود، اما ايجاد محدوديت براي آنان عملا 
باعث مي شود مش��كلات اين حوزه تشديد شده و در 

حق مصرف كننده اجحاف صورت گيرد.

   با ايجاد انحصار مشكلات تشديد مي شود
وي تاكيد كرد: در هر جايي كه ما انحصار گذاشتيم و 
محدوديت ايجاد كرديم مشكلات تشديد شده است. 
مثال بارز آن نيز صنعت خودرو است. اين مجلس دو 

سال است كه تلاش مي كند تا
واردات خودرو انجام شود. يا قوانين آن به هر دليلي در 
نهادهاي نظارتي رد مي شود يا اينكه امسال كه دولت 
مكلف به واردات بر تعادل سازي قيمت ها شد هنوز كه 
هنوز است با گذش��ت 10 ماه واردات صورت نگرفته 

است. انتظار مي رود مس��وولان با يك ظرافت و دقت 
بيشتري تصميم گيري كنند. ايجاد انحصار همواره به 

ضرر مصرف كننده است.

   پاتك به انحصارگرايي 
تاكسي هاي فرودگاه امام)ره( 

در تحولي ديگر، دوشنبه هفته جاري بازرس كل امور 
راه و شهرس��ازي از ورود س��ازمان بازرسي كل كشور 
به افزايش قيمت نامتعارف تاكسي هاي فرودگاه امام 
خميني)ره( خبر داد. مساله اي كه نشانه اي از پاتك به 

انحصارگرايي تاكسي هاي فرودگاهي تعبير مي شود.
سيد اكبر حسيني موخر، بازرس كل امور راه و شهرسازي 
سازمان بازرسي كل كشور با اشاره به نامه اين سازمان به 
سرپرست شركت شهر فرودگاهي امام خميني )ره( مبني 
بر گله مندي مسافران از افزايش سرسام آور كرايه حمل و نقل 
عمومي بيان كرد: جابه جايي مسافران فرودگاه امام خميني 
 )ره( از طريق ش��ركت هايي نظير سير و سفر، رويال سفر 
و ... و با استفاده از ظرفيت تاكسي هاي اينترنتي و مسافربران 
ش��خصي صورت مي پذيرد كه اخيراً بر اس��اس تصميم 
اتخاذ ش��ده در آن شركت، ورود تاكسي هاي اينترنتي به 
بهانه حفظ امنيت و ايمني مسافران به محدوده فرودگاه 
ممنوع شده است. وي گفت: اتخاذ اين تصميم باعث ايجاد 
انحصار، كاهش ظرفيت حمل مسافران از فرودگاه و به تبع 
آن افزايش ش��ديد كرايه حمل و نقل توسط شركت هاي 
مزبور و نارضايتي مسافران شده است.بازرس كل امور راه و 
شهرسازي سازمان بازرسي كل كشور از ورود اين سازمان به 
ماجراي افزايش قيمت تاكسي ها خبرداد و افزود: به منظور 
رعايت حقوق عامه و جلوگيري از نارضايتي عمومي و در 
اجراي بند )ج( ماده )11( قانون تشكيل سازمان بازرسي 
كل كش��ور، اين س��ازمان به موضوع ورود و طي نامه اي 
خطاب به سرپرست شركت شهر فرودگاهي امام )ره( بر 
لزوم اتخاذ تدابير لازم تاكيد كرده است.حس��يني موخر 
تاكيد كرد: در نامه فوق تاكيد شده كه ضمن حفظ امنيت 
و سلامت مسافران، خدمت رساني مناسب به مسافران ارايه 
و از افزايش قيمت نامتعارف هزينه كرايه هاي اخذ شده از 
مسافران جلوگيري شود. به گفته وي در اين نامه بر لزوم 
برخورد با هرگونه اخلال تاكيد و مقرر شده كه نتايج اقدامات 

با قيد فوريت به سازمان بازرسي منعكس شود.



تعادل|
 وقتي صحبت استفاده از انرژي خورشيد براي توليد برق به 
ميان مي آيد، قبل از هر چيز به صرفه بودن و البته كم هزينه 
بودن آن مد نظر قرار مي گيرد، برقي كه از انرژي خورشيد 
توليد مي شود براي كساني كه از آن استفاده مي كنند، هزينه 
به مراتب پايين تري دارد و ضمن اينكه به محيط زيست هم 
آسيب كمتري وارد مي كند، در واقع نيروگاه هاي خورشيدي 
نياز به سوخت ندارند و برخلاف نيروگاه هاي فسيلي قيمت 
برق توليدي آنها تابع قيمت نفت بوده و هميش��ه در حال 
تغيير است. در نيروگاه هاي خورشيدي اين نوسانات وجود 
نداشته و مي توان بهاي برق مصرفي را براي مدت طولاني 
ثابت نگه داشت. نيروگاه هاي خورشيدي براي توليد برق 
نياز به مصرف آب ندارند. لذا براي مناطق خشك مثل ايران 
بسيار حائز اهميت است. نيروگاه هاي خورشيدي ضمن 
توليد برق هيچگونه آلودگي در هوا نداشته و مواد سمي و 
مضر توليد نمي كند. در صورتي كه نيروگاه هاي فسيلي، هوا 
و محيط اطراف خود را با مصرف نفت گاز يا زغال سنگ آلوده 
كرده و نيروگاه هاي اتمي با توليد زباله هاي هسته اي خود 
كه بسيار خطرناك و راديواكتيو هستند، محيط زيست را 
آلوده كرده و مشكلات عظيمي را براي ساكنان كره زمين 

به وجود مي آورند. 

امكانتأمينشبكههايكوچكوناحيهاي
همچنين نيروگاه هاي خورشيدي مي توانند با توليد برق، به 
شبكه سراسري برق تزريق كنند و در عين حال امكان تأمين 
شبكه  هاي كوچك و ناحيه اي را نيز به ما مي دهند. در حالي 
كه نياز به تأسيس خطوط فشار قوي طولاني جهت انتقال 
برق ندارند و نياز به هزينه زياد احداث ش��بكه  هاي انتقال 
نيست. از سوي ديگرنيروگاه هاي خورشيدي به دلايل فني 
و نداشتن استهلاك زياد داراي عمر طولاني هستند. اين 
در حالي است كه عمر نيروگاه هاي فسيلي بين 15 تا 30 
سال است. همچنين اين انرژي داراي منبع بي  پايان است 
و از بين نمي رود. تا زماني كه خورشيد در حال تابش است، 
امكان استفاده از انرژي خورشيدي وجود دارد. از طرف ديگر 
استفاده از انرژي خورشيدي، نياز انرژي امروز را بدون اينكه 

به تأمين نياز آيندگان لطمه وارد كنند، برآورده مي كند.

توليد7000مگاواتانرژيتجديدپذير
به گ��زارش وزارت ني��رو، جعفر محمدنژاد س��يگارودي 
با اش��اره ب��ه برنامه هاي دولت ب��راي توليد و اس��تفاده از 
انرژي هاي تجديدپذير، گفت: احداث 10 هزار مگاوات انرژي 
تجديدپذير در دوره چهار ساله از جمله برنامه هاي دولت 
اس��ت و برنامه ريزي و اقدامات لازم براي تحقق اين مهم از 
سال گذشته آغاز شده است. سخنگوي سازمان انرژي هاي 
تجديدپذير و بهره وري ان��رژي برق ايران در اين باره افزود: 
سازمان ساتبا با توجه به ظرفيت و پتانسيل موجود در كشور 
ضمن برنامه ريزي، تقسيم بندي هاي لازم را صورت داد كه 
مقرر شد توليد 7000 مگاوات انرژي تجديدپذير به بخش 
خورش��يدي و 3000 مگاوات از طريق انرژي بادي و ساير 
منابع مانند انرژي زيست توده و غيره در دستور كار قرار گيرد.

ارايهپيشنهادازسازمانساتبا
او ادامه داد: براي تامين 7000 مگاوات انرژي خورشيدي، 
در اواخر سال گذشته سازمان ساتبا پيشنهادي را از طريق 
وزارت نيرو به شوراي اقتصاد ارايه و ارسال كرد؛ در ابتداي 
سال جاري در جلسه شوراي اقتصاد، مجوز احداث 4000 
مگاوات نيروگاه خورشيدي در سال هاي 1401 و 1402 
صادر ش��د و انتظار مي رود مجوز تامي��ن 3000 مگاوات 
انرژي خورشيدي براي سال هاي آينده اخذ شود. به گفته 

محمدنژاد سيگارودي، مدل قرارداد خريد تضميني از محل 
ماده 12 قانون رفع موانع توليد لحاظ ش��ده اس��ت، براين 
اساس از محل سوخت صرفه جويي شده در كشور اين مجوز 
صادر مي شود كه به واسطه منابع حاصل از آن، نيروگاه ها 
احداث شوند؛ در اين راستا سازمان ساتبا فراخواني را براي 
شركت هاي متقاضي احداث نيروگاه و فروش برق تضميني 
اعلام كرد. سخنگوي س��ازمان ساتبا با اشاره به شناسايي 
ساختگاه هاي احداث نيروگاه خورشيدي اظهار كرد: تلاش 
شد در اين ساختگاه ها محدوديتي براي ايجاد نيروگاه وجود 
نداشته باشد و در عين حال در اين بخش شبكه سراسري 
برق كشور فعال باشد. وي با اشاره به برنامه ريزي براي احداث 
1500 مگاوات برق در ساختگاه هاي تعيين شده، تصريح 
كرد: اين ساختگاه ها به برندگان مناقصه تحويل داده شد و در 
ادامه قرارداد خريد برق تضميني به مدت 6 سال با نرخ ارزي 
6.5 تا 6.9 سنت دلار به ازاي هر كيلووات ساعت منعقد شد. 
سخنگوي سازمان انرژي هاي تجديدپذير و بهره وري انرژي 
برق ايران يادآور شد: بخش دوم مناقصه در روزهاي گذشته 
انجام شد كه اين بخش مشمول ساختگاه هاي كوچك تر و 

معادل يك تا 20 مگاوات مي شود.

3000مگاواتنيروگاهبادياحداثميشود
مديركل دفتر توسعه سامانه هاي مقياس كوچك سازمان 
انرژي هاي تجديدپذير و بهره وري برق ايران از برنامه ريزي 
براي اح��داث 3000 مگاوات نيروگاه ب��ادي خبر داد و 
گفت: در حال حاضر در مرحله اخذ مجوز از شوراي عالي 
اقتصاد هستيم و به محض اخذ مجوز مناقصه آن برگزار 
مي شود. او بيان كرد: در اين زمينه نيز پس از شناسايي 
ساختگاه هاي مناسب و تخمين ظرفيت ها، مناقصه اعلام 
مي شود؛ در اين حوزه امكان مشاركت براي سرمايه گذاران 
داخلي و خارجي وجود دارد؛ البته قراردادها براس��اس 

مقررات و ضوابط داخلي منعقد مي شود.

احداثنيروگاهدرشهركهايصنعتيكشور
او در ادامه از احداث شهرك هاي خورشيدي سخن به ميان 
آورد و گفت: در راستاي توسعه و گسترش توليد انرژي هاي 
تجديدپذير اقدامات ديگري را در دستوركار قرار داده ايم؛ در 

اين باره هم اكنون دو رويكرد جديد آغاز شده است؛ احداث 
سامانه هاي خورشيدي خارج از مناقصه با همان قرارداد 
خريد برق تضميني 20 ساله از جمله اين رويكردهاست كه 
يك بخش از آن مربوط به احداث نيروگاه درشهرك هاي 
صنعتي مي شود. سخنگوي سازمان انرژي هاي تجديدپذير 
و به��ره وري انرژي برق ايران در اين زمينه يادآور ش��د: بر 
اس��اس تفاهم نامه وزارتخانه هاي نيرو و صمت مقرر شد 
تعدادي از استان ها به عنوان شهرك خورشيدي انتخاب 
شوند؛ موضوع ايجاد شهرك هاي خورشيدي هفته گذشته 
ابلاغ و مسير پيشبرد اين مهم تعريف شده است. محمدنژاد 
س��يگارودي تاكيد كرد: در اين ش��رايط ام��كان اتصال 
ساختگاه ها به صورت تجمعي به شبكه سراسري برق كشور 
ميسر و فراهم مي شود و سرمايه گذاران در اين بخش قادر 
به توليد 200 كيلووات تا 3000 مگاوات برق خواهند بود. 
مدل قرارداد در اين حوزه نيز20 ساله با نرخ خريد تضميني 

1650 تومان به ازاي هر كيلووات ساعت است.

افزايشتوليدبرقوانرژيتجديدپذير
وي توضيح داد: شهرك هاي صنعتي، برق مورد نياز خود را با 
قيمت حدود 100 تومان به ازاي هر كيلووات ساعت از وزارت 
نيرو خريداري مي كنند و برق توليدي خود را با قيمت 1650 
تومان به ازاي هركيلووات ساعت به وزات نيرو مي فروشند، 
اين افزايش 16.5 برابري قيمت خريد از سوي وزارت نيرو 
جذابيت مشاركت را براي سرمايه گذاران به منظور توليد 
برق و انرژي تجديدپذير دوچندان مي كند. مديركل دفتر 
توسعه سامانه هاي مقياس كوچك س��ازمان انرژي هاي 
تجديدپذير و بهره وري برق ايران اظهار كرد: بر اين اساس 
متقاضيان حقيقي و حقوقي از طريق مراجعه به س��امانه 
صدور مجوزهاي ملي كشور، مي توانند درخواست خود را 
در سازمان ساتبا بارگذاري كنند و در صورت تكميل فرآيند 
و اطلاعات مورد نياز، پروانه فعاليت براي اين شركت  ها صادر 
مي شود؛ اين شركت ها بالافاصله مي  توانند در زمين هاي 
شخصي خود يا ش��هرك هاي صنعتي عمليات راه اندازي 
نيروگاه تجديدپذير را آغاز كنند. او در ادامه به مصوبه احداث 
550 هزار سامانه خورشيدي درمناطق كم برخوردار كشور 
اش��اره كرد و گفت: تفاهم نامه مربوط به اين مهم از طريق 

مشاركت نهادهاي حمايتي سازمان بهزيستي، كميته امداد 
امام خميني )ره(، سازمان بسيج سازندگي، معاونت توسعه 
روستايي رياست جمهوري و وزارت نيرو )سازمان ساتبا( در 
مرداد سال جاري به امضا رسيد. سخنگوي سازمان ساتبا 
اضافه كرد: بر همين اساس 550 هزار سامانه طي پنج سال 
آينده )هر سال 110 هزار سامانه( براي خانواده هاي تحت 
پوش��ش اين نهادها به ويژه در مناطق روستايي و محروم 
كشور راه اندازي مي شود و قرار است منابع مالي اين طرح 
از طريق اعتباري كه دولت در اختي��ار بانك ها قرار داده با 
تخصيص وام قرض الحسنه 100 تا 120 ميليون توماني با 

نرخ 4 درصد در اختيار اين خانواده ها ارايه شود.

احداثنيروگاههايخورشيدي
درمناطقكمبرخوردار

او در اين باره توضيح داد: تمام هزينه هاي اجراي اين طرح 
براي متقاضيان از طريق اعطاي تسهيلات بانكي فراهم 
مي شود و در نهايت قرارداد خريد برق تضميني 20 ساله 
منعقد مي شود. در اين مدل حمايتي بالاترين نرخ خريد 
تضميني برق در حوزه وزارت نيرو معادل 2200 تومان به 
ازاي هر كيلووات ساعت به همين بخش تعلق گرفته است. 
محمدنژاد سيگارودي اضافه كرد: همچنين فراخواني را 
براي شركت هايي كه از توانايي مالي و فني برخوردارند به 
منظور نصب سامانه  براي خانوارها اعلام كرده ايم و بر اين 
اساس اين ش��ركت ها بايد طي 20 سال خدمات پس از 

فروش را به اين دسته از متقاضيان ارايه دهند.

نصب15هزارپنلخورشيدي
در12استانكشور

مديركل دفتر توسعه سامانه هاي مقياس كوچك سازمان 
انرژي هاي تجديدپذير و بهره وري ب��رق ايران عنوان كرد: 
با نصب و راه اندازي اين س��امانه ها، براي خانوارها درآمدي 
معادل يك ميليون و 650 هزار تومان به صورت ماهانه حاصل 
مي شود. او با اش��اره به نصب و راه اندازي 1000 سامانه در 
استان هاي مختلف كشور، ادامه داد: در تلاشيم اين سامانه ها 
در 12 استان متقاضي به صورت متمركز راه اندازي شود و 

بر اين اساس براي نصب 15 هزار سامانه توافق شده است.

رويداد

ادامه از صفحه اول
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قوانينسرزمينيبهاپراتورهاي
اينترنتماهوارهايابلاغشد

وزير ارتباطات از ابلاغ قوانين سرزميني به اپراتورهاي 
استارلينك و وان وب خبر داد و گفت: از فعاليت اپراتورهاي 
ارايه دهنده خدمات اينترنتي ماهواره اي در كش��ور به 
شرط رعايت قوانين استقبال مي كنيم. عيسي زارع پور 
در حاشيه هيات دولت در خصوص فعاليت شركت هاي 
ارايه دهنده اينترنت ماهواره اي مانند استارلينك در كشور 
اظهار كرد: ما از فعال شدن اپراتورهايي كه اينترنت را به 
صورت ماهواره اي ارايه مي دهند، استقبال مي كنيم؛ در 
حال حاضر هم دو م��ورد از اپراتورها براي ارايه خدمات 
به روستاهاي دورافتاده از اينترنت ماهواره اي استفاده 
مي كنند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات تاكيد كرد: 
طبق قوانين، هر اپراتور ماهواره اي كه قصد ارايه خدمات 
اينترنتي در جمهوري اسلامي ايران را دارد، بايد قوانين 
كش��ور را رعايت كند، در حال حاضر هم اين قوانين به 
همه اپراتورهاي ارايه دهنده خدمات اينترنت ماهواره اي 
از جمله استارلينك و وان وب ابلاغ شده است، در صورت 
پذيرش اين قواعد و قوانين، ما از فعاليت آنها در كش��ور 
استقبال مي كنيم. زارع پور در پايان با بيان اينكه در حال 
حاضر حدود 3 هزار روستا در كشور وجود دارند كه امكان 
اتصال به اينترنت را ندارند، از پيگيري و بررسي براي حل 

اين مساله در اين روستاها خبر داد.

متاورسوبلاكچين،پيشنيازهاي
صادراترامتحولكردهاست

مديركل دفتر خدمات كسب و كار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با اعلام برگزاري اولين همايش ملي فناوري 
بلاكچين، حقوق تجاري آن با رويكرد توسعه صادرات 
كالا، گفت: متاورس و بلاكچين )زنجيره بلوكي( پيش 
نيازهاي صادرات را متحول كرده اس��ت. اميرحسين 
اسدي با تاكيد بر اينكه دنياي حقيقي فعلي ناگزير به 
پذيرش دنياي مجازي ش��ده، گفت: اين جهان نوين 
منجر به تغييرات اساس��ي در روش هاي ورود به بازار 
شده اس��ت. حضور در يك نمايشگاه حقيقي با نصب 
تجهيزات يك خط توليد چند 10 متري و نمايش نحوه 
كار در غرفه به بازديدكننده، كاري غيرمنطقي و پرهزينه 
خواهد بود در حالي كه با اس��تفاده از واقعيت مجازي و 
ابزارهاي نوين متاورس��ي مي توان همان حس بازديد 
و استفاده از خط توليد را به بازديدكننده منتقل كرد. 
وي افزود: آنچه در اين برهه زماني نيازمند توجه عميقي 
دارد ايجاد و هم راستايي با فناوري هاي نويني است كه 
به نحو مطلوب و ايم��ن بتوانند پل ارتباطي في مابين 
دنياي واقعي و مجازي باش��ند. اسدي تصريح كرد: در 
بازار پيچيده بين الملل كه رقباي هوشمندي بر مبناي 
روش ه��ا و ابزارهاي به روز علمي و دانش��ي پا به عرصه 
صادرات مي گذارند، نمي توان با ساده انگاري و استناد به 
روش هاي سنتي قبلي به موفقيت در اين بازارها اميدي 
داشت. با بيان مس��اله، حال مي توان در جست وجوي 
ارايه راهكارهاي اجرايي براي فرهنگ سازي و استفاده 
صحيح از ابزارهاي نوين در تس��هيل و هم راس��تايي با 
دنياي بين الملل بود تا كسب و كارها بتوانند با سرعت، 
امنيت و سهولت دوشادوش رقباي خارجي قدم بردارند. 
بي شك استفاده از بستر انتقال متمايز اطلاعات با نام 
»بلاك چين« و ابزارهاي مستقر بر اين بستر منجر به يك 
انقلاب نوين در ايجاد ارتباط بين دنياي واقعي و مجازي 
با سرعت بالا خواهد بود. ايده برگزاري »اولين همايش 
ملي فناوري بلاك چين، حق��وق تجاري آن با رويكرد 
توسعه صادرات كالا« براي پاسخ دهي به اين نياز مبرم 
در زيست بوم صادراتي كشور شكل گرفت و با محوريت 
دفتر خدمات كسب و كار وزارت صمت و همكاري اتاق 
بازرگاني، صنايع معادن و كشاورزي ايران و همفكري با 
انجمن ها، صاحب نظران و فعالين خصوصي اين بخش 
به مرحله اجرا رسيد. اين همايش در تاريخ دوشنبه 19 
دي ماه 1401 از س��اعت 14 ال��ي 1۸ در اتاق بازرگاني 
ايران برگزار خواهد شد. در اين همايش خدمات نوين 
مديريت صادرات با تمركز بر ص��ادرات كالا به عنوان 
هسته اصلي در مسير توسعه و توانمندسازي كسب و 
كارها در نظر گرفته شده است و ابزارهاي مستقر بر بستر 
بلاك چين همچون متاورس، واقعيت مجازي، VR و 
AR، قراردادهاي هوشمند، اسناد ديجيتال به عنوان 
ابزارهاي نوين معرفي و به مخاطبان )صاحبان و مديران 

كسب و كار( ارايه خواهد شد. 

تجارتايرانباهمسايگان
اين در حالي است كه متاسفانه عملكرد ما در اين سال ها 
در جهان تضعيف شده و قابل دفاع نبوده است. در سال 
13۸0 حدود ۸0 درصد از تجارت ايران با 23 كش��ور 
دنيا انجام مي شده اما در سال 1400 حدود 65 درصد 
از تجارتمان تنها به سه كش��ور محدود شده كه نشان 
مي دهد كه ما چه در حوزه تن��وع محصولات و چه در 
گسترش شركاي تجاري با مشكل مواجه بوده ايم. براي 
تغيير فضا، اين رويكرد بايد تغيير كند و در اين زمينه نياز 
به برنامه ريزي براي استفاده از ظرفيت تمامي كشورها و 

بازي ميان شرق و غرب وجود خواهد داشت. 

رابطهمتغيرهاورشدبورس
 مستمر نخواهد بود. هر چند كه بورس در مقطع كنوني از 
ناحيه بودجه 1402، احياي برجام، نرخ خوراك صنايع، 
نبود نقدينگي و… با محدوديت رش��د مواجه است. 
مجددا بايد تاكيد كرد كه البته ابهام در مورد برجام، ابهام 
در مورد بودجه 1402، كمبود نقدينگي در بازار تحت 
تاثير سياست هاي انقباضي بانك مركزي و فاصله نرخ 
ارز در سامانه نيما بازار آزاد به نوعي مانع رشد بازار سرمايه 
متناسب با ساير بازارها شده است. علاوه بر اين بازدهي 
سالانه اسناد خزانه هم به حدود 27 درصد رسيده است. 
بنابراين مي توان گفت مجموع اين عوامل دست به دست 

هم داده اند تا بازار سرمايه از ساير بازارها عقب بماند.

برفنانوييساختهشد
دانشمندان حوزه فناوري نانو در اقدامي غيرمنتظره با 
استفاده از تركيبات فلزي و نيمه هادي، برف هاي كوچك 
فلزي توليد كردند. به گزارش ستاد ويژه توسعه فناوري 
نانو، محققاني كه در زمينه سطح اتم ها كار مي كنند با 
دستكاري فلزات فرصت هايي را براي توليد مواد جديد 
ايجاد مي كنند. دانش��مندان نيوزيلند و استراليا كه در 
زمينه سطح اتم ها كار مي كردند برف هاي كوچك فلزي 
ايجاد كردند، چرا اين كار قابل توجه اس��ت؟ زيرا اتصال 
اتم هاي منفرد به هم براي ايجاد انقلابي در مهندس��ي 
و فناوري از طريق نانومواد ضروري است. ساختارهاي 
نانويي مي تواند به توليد قطعات الكترونيكي كمك كند، 
مواد را قوي تر و در عين حال س��بك تر كند يا با اتصال 
به سموم به پاكسازي محيط زيست كمك كند. براي 
ايجاد نانوبلورهاي فلزي، دانشمندان نيوزيلند و استراليا 
آزمايش هايي را با گاليم انجام دادند. گاليم فلزي نرم و 
نقره اي است كه در نيمه هادي ها استفاده مي شود و داراي 
خاصيت غيرمعمول مايع شدن در كمي بالاتر از دماي اتاق 
است. دكتر نيكولا گاستون و همكار پژوهشي وي دكتر 
استف لامبي از دانشگاه اوكلند، دكتر كريستا استينبرگن 
از دانشگاه ويكتوريا ولينگتون با همكاراني به سرپرستي 
دكتر كوروش كلانترزاده از دانش��گاه نيو ساوث ولز در 
اين پروژه با هم همكاري كردند. تيم اس��تراليايي اين 
پروژه، با نيكل، مس، روي، قلع، پلاتين، بيسموت، نقره و 
آلومينيوم در آزمايشگاه كار كرد. اين فلزات در گاليم در 
دماهاي بالا حل شدند پس از خنك شدن، كريستال هاي 
فلزي در حالي كه گاليم مايع باقي مي ماند، ظهور كردند. 
تيم نيوزيلندي هم شبيه سازي هاي ديناميك مولكولي را 
انجام داد تا توضيح دهد كه چرا بلورهايي با شكل متفاوت 
از فلزات مختلف پديدار مي شوند. گاستون درمورد اين 
دستاورد گفت: آنچه ما مي آموزيم اين است كه ساختار 
گاليم مايع بس��يار مهم اس��ت. اين نتايج جديد است 
زيرا ما معمولًا مايعات را فاقد ساختار يا حاوي ساختار 
تصادفي مي دانيم. دانش��مندان نشان دادند كه تعامل 
بين ساختارهاي اتمي فلزات مختلف و گاليم مايع باعث 
ايجاد بلورهايي با شكل متفاوت مي شود. كريستال ها 
شامل مكعب ها، ميله ها، صفحات 6 ضلعي و شكل هايي 
شبيه به برف بودند. تقارن 6 شاخه اي فلز روي كه در آن 
هر اتم توسط 6 همسايه احاطه شده است، طراحي شبيه 
به برف را ايجاد كرده بود. گاستون تصريح كرد: بر خلاف 
رويكردهاي از بالا به پايين براي تش��كيل نانوساختار، 
اين رويكرد از پايين به بالا به اتم هاي خود مونتاژ شونده 
متكي است. اين  روش نشان مي دهد كه طبيعت چگونه 
نانوذرات را ايجاد مي كند و از روش هاي بالا به پايين بسيار 
دقيق تر است. وي يادآور شد: اين تحقيق مسيري جديد 

و ناشناخته براي نانوساختارهاي فلزي را باز كرده است.

آياژئومهندسيخورشيدياز
گرمايشزمينجلوگيريميكند؟

دول��ت باي��دن )رييس جمه��ور امري��كا( در حال 
اجراي يك طرح پژوهش��ي بحث برانگيز در زمينه 
ژئومهندس��ي خورش��يدي است كه بس��ياري از 
كارشناسان با آن مخالف هستند. به گزارش وبگاه 
گاردين )Guardian(، با تشديد گرمايش جهاني، 
دولت امريكا طرحي را براي مطالعه بيش��تر درباره 
مفهوم بحث برانگيز انحراف پرتوهاي خورشيد قبل 
از برخورد با زمين كه به نظر داستاني علمي تخيلي 
است، تنظيم كرده است؛ اما بسياري از دانشمندان 
هرگونه اق��دام در زمينه آنچه را كه ژئومهندس��ي 
خورشيدي )solar geoengineering( ناميده 
مي شود، محكوم مي كنند. در فرآيند ژئومهندسي 
خورشيدي، ذرات انعكاسي مي توانند به استراتوسفر 
)لايه دوم جو زمين، بي��ش از 20 كيلومتر بالاتر از 
سطح زمين( فرستاده ش��وند، اشعه خورشيد را به 
فضا برگردانند و سياره زمين را خنك  نگه دارند. كاخ 
سفيد يك طرح پنج ساله براي پژوهش درخصوص 
»مداخ��لات آب و هوايي« تنظيم كرده اس��ت كه 
شامل روش هايي مانند اعزام تعدادي هواپيما براي 
پاش��يدن ذرات بازتابنده به قسمت هاي بالايي جو 
به منظور جلوگيري از افزايش دما در نتيجه تابش نور 
خورشيد است. چندين محقق امريكايي، مي خواهند 
راه هايي را براي دس��تكاري سيستم آب وهوايي به  
منظور كمك به مهار گرمايش جهاني بررسي كنند؛ 
هرچند اذعان مي كنند كه بسياري از خطرات ناشي 
از آن كاملًا شناخته شده نيستند. تلاش هاي قبلي 
براي انجام آزمايش ها در زمينه آنچه مديريت تابش 
خورشيدي ناميده مي شود، با مخالفت شديد روبرو 

شده است. 

ويژه

بهرهمندي10۶خانوارروستايي
دراليگودرزازاينترنتپرسرعت

مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات لرستان از ارتقاء 
تكنولوژي س��ايت همراه اول در روستاي دستگرد در 
شهرستان اليگودرز خبر داد. به گزارش سيتنا، مجتبي 
صارمي شش��م دي ماه در جمع خبرن��گاران اظهار 
كرد: با ارتقاء اين س��ايت به تكنول��وژي 4G  و 3G  از 
محل اعتبارت طرح توسعه ارتباطات روستايي وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات در روس��تاي دس��تگرد 
از توابع شهرس��تان اليگودرز و روستاهاي اقماري آن 
شامل ايرمان، بيشه، دراشگفت، دهنو و چاركي جمعاً 
106 خانوار با جمعيتي بالغ بر 4۸5 نفر به شبكه ملي 
اطلاعات متصل شدند. وي عنوان كرد: كاهش شكاف 
ديجيتال بين مناطق ش��هري و روس��تايي در سطح 
لرس��تان و توس��عه ارتباطات به خصوص در مناطق 
روس��تايي و كمتر برخوردار جهت اتصال به ش��بكه 
ملي اطلاعات و دسترس��ي به خدمات الكترونيكي از 
برنامه هاي اولويت دار وزارت متبوع و اداره كل ارتباطات 
و فناوري اطلاعات استان است كه مي تواند در توسعه و 

عمران اين مناطق نقش بسزايي ايفاد كند.

ايجاد شهرك هاي خورشيدي براي توليد انرژي تجديدپذير

برق خورشيدي كم هزينه و پر فايده

2هزارشركتازرونددانشبنيانيخارجشدند
ريي��س مرك��ز موسس��ات و ش��ركت هاي دانش بنيان 
معاونت علم��ي و فناوري رياس��ت جمهوري گفت: بالغ 
بر 2 هزار ش��ركت دانش بنيان در بررسي هاي تمديدي 
اين مركز رد ش��دند. دكتر رضا اس��دي فرد رييس مركز 
موسس��ات و ش��ركت هاي دانش بنيان معاونت علمي و 
فناوري رياست جمهوري در وبيناري با موضوع فرصت ها 
و چالش هاي ش��ركت هاي دانش بنيان، عنوان كرد: اين 
مركز همواره به ارزيابي شركت هاي متقاضي، رسيدگي 
به اعتراضات، ارزيابي تمديد و محصولات جديد، توزيع كار 
بين شبكه كارگزاران ارزيابي مي پردازد. وي با اشاره به تعداد 
پرونده هاي ارزيابي شده در مركز موسسات و شركت هاي 
دانش بنيان معاونت علمي گفت: در س��ال 1397 تعداد 
5275 پرونده، در س��ال 9۸ تعداد 5065 پرونده، در سال 
1399 تعداد 5۸55 پرونده، در سال 1400 تعداد 5930 
پرونده مورد ارزيابي قرار گرفته است. رييس مركز موسسات 
و ش��ركت هاي دانش بني��ان معاونت علم��ي و فناوري 
رياست جمهوري گفت: تعداد كل پرونده هاي ارزيابي شده 
از ابتداي اجراي قانون برابر با 36 هزار پرونده بوده و در حال 
حاضر 900 پرونده در جريان ارزيابي است. وي ادامه داد: 
همچنين تا پايان مهر ماه 1401 تعداد 4۸22 پرونده مورد 
ارزيابي قرار گرفته تا بتوانند مجوز دانش بنياني اخذ كنند. 
اسدي فرد گفت: مي توان چنين بررسي كرد كه ميانگين 
تعداد پرونده هاي ارزيابي شده در ماه )سال 1401( 691 
پرونده بوده است. وي با بيان اينكه آخرين تعداد شركت هاي 
دانش بنيان تا يكم شهريور ماه امسال برابر با 7۸۸0 شركت 
بوده است، گفت: ميانگين اعتراض شركت ها به دليل عدم 

تأييد 12 درصد برآورد شده است.

خروجازرونددانشبنياني
وعدماخذدوبارهتاييديه

به گفته اس��دي فرد، تعداد دو هزار ش��ركت دانش بنيان 
در ارزيابي هاي مجدد از روند دانش بنياني خارج شده اند 
و مجدد نتوانس��ته اند تاييديه دانش بنياني را اخذ كنند. 

رييس مركز موسسات و شركت هاي دانش بنيان معاونت 
علمي و فناوري رياس��ت جمهوري با بي��ان اينكه تعداد 
شركت هاي تأسيس شده بعد از س��ال 92 برابر با 3 هزار 
و 3۸4 شركت بوده اس��ت، گفت: بررسي مقايسه اي بازه 
تعداد كاركنان ش��ركت هاي دانش بنيان نشان مي دهد 
70 درصد آنها در 6 درصد ش��ركت ها ش��اغل هستند. از 
طرفي تعداد شركت هاي دانش بنياني كه در دسته بندي 
تع��داد كاركنان جزو ش��ركت هاي كوچك و متوس��ط 
قلمداد مي شود بيش از ۸0 درصد از تعداد شركت هاست. 
وي اضافه كرد: به نظر مي رس��د توسعه اش��تغالزايي در 
شركت هاي دانش بنيان مستلزم برنامه ريزي مجزا براي 
حمايت از سياست هاي جذب، نگهداشت و توانمندسازي 
كاركنان اين شركت ها است. اسدي فرد با اشاره به مديريت 
ش��ركت هاي دانش بنيان به تفكيك زنان و مردان گفت: 
اس��تان تهران با 321 نفر بيش��ترين مديرعامل زن را در 
ش��ركت هاي دانش بنيان دارد كه 76 نفر نسبت به سال 
9۸ افزايش يافته است و كهگيلويه و بويراحمد با يك نفر 
كمترين مديرعامل زن را دارد. وي گفت: علت تفاوت قابل 

توجه تعداد اعضاي هيات مديره و مديرعامل زن در استان 
تهران با ساير استان ها به دليل استقرار تعداد بيشتري از 
شركت هاي دانش بنيان در استان تهران است. اسدي فرد 
اضافه كرد: تعداد 4 هزار و 106 نفر از سهامداران حقيقي 
شركت هاي دانش بنيان را زنان تشكيل مي دهند. همچنين 
زنان حدود 17 درصد از سهام شركت ها را در اختيار دارند. 
به گفته وي بيشترين سهم زنان در مديريت شركت هاي 
دانش بنيان مربوط ب��ه ح��وزه دارو و فرآورده هاي حوزه 

تشخيص و درمان است.

سهمشركتهايدانشبنيان
ازتوليدناخالصملي

وي با بيان اينكه بر اس��اس آمار به دس��ت آم��ده در مركز 
موسسات و شركت هاي دانش بنيان معاونت علمي سهم 
شركت هاي دانش بنيان از توليد ناخالص ملي در سال 99 
برابر با 1.65 درصد بوده است، گفت: همچنين در اين سال 
درآمد شركت هاي دانش بنيان 19۸ هزار ميليارد تومان بوده 
كه از اين ميزان ۸0 هزار ميليارد تومان مربوط به شركت هاي 

دانش بنيان نوع يك و دو و 17 هزار ميليارد تومان آن مربوط 
به شركت هاي دانش بنيان نوع يك بوده است.

نقششركتهايدانشبنياندربورس
وي افزود: حدود ۸ درصد از ش��ركت هاي پذيرفته ش��ده 
در بورس اوراق بهادار را شركت هاي دانش بنيان تشكيل 
مي دهند كه ارزش بازار اين شركت ها تنها حدود 3 درصد 
ارزش كل اي��ن بازار اس��ت. به گفت��ه وي مجموع درآمد 
عملياتي ش��ركت هاي دانش بنيان فعال در بورس اوراق 
بهادار 7۸ همت بوده كه عمده آن مربوط به شركت هاي 
فعال در دس��ته فناوري نرم افزار و فناوري اطلاعات، مواد 
شيميايي و پليمري بوده است. وي افزود: بررسي وضعيت 
فروش ش��ركت هاي دانش بنيان فعال در بورس نش��ان 
مي دهد كه درآمد عموم اين شركت ها ناشي از محصولات 
غيردانش بنيان آنها بوده و فروش قابل توجهي از محصولات 
دانش بنيان نداشته اند. اسدي فرد با اشاره به سرفصل هاي 
اصلي حمايت از شركت هاي دانش بنيان گفت: نظام وظيفه 
تخصصي، معافيت مالياتي، معافيت و تسهيل تشريفات 
گمركي، معافيت حق بيمه قرارداد، اس��تقرار در كاربري 
مسكوني، پروانه بهره برداري و جواز تأسيس، توانمندسازي، 
تجاري سازي و مشاوره از موضوعاتي هستند كه معاونت 
علمي از شركت هاي دانش بنيان حمايت مي كند. وي با 
بيان اينكه تاكنون 43 هزار و 700 حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان به نتيجه رسيده گفت: در بخش نظام وظيفه 
تخصصي دو ه��زار و 500 نفر، در بخش معافيت مالياتي 
13 هزار و 599 م��ورد، در بخش معافيت گمركي 3 هزار 
و 150 مورد، در بخش معافيت حق بيمه قرارداد 3 هزار و 
شش قرارداد، در بخش كاربري مسكوني 375 شركت، در 
بخش پروانه بهره برداري و جواز تأسيس هزار و 4۸ شركت 
و در بخش توانمندسازي و تجاري سازي 20 هزار خدمت 
به دانش بنيان ها ارايه ش��ده است. اسدي فرد خاطرنشان 
كرد: هيچ حركت بزرگي نمي توان در كشور اجرايي كرد 

كه ضعفي نداشته باشد.



تعادل | فرشته فريادرس |
درحالي كه وزارت صم��ت از عرضه خودروهاي وارداتي و 
ايجاد رقابت در بازار و تنظيم اين بازار سخن مي گويد، دبير 
انجمن واردكنندگان خودرو معتقد است گره بازار خودرو 
ديگر به  همين راحتي ها باز نمي شود. به گفته او، در بازاري 
كه ارزان ترين خودروهاي داخل��ي آن رقمي بالغ بر۲۵۰ 
ميليون تومان است، چگونه مي توان از خودروي خارجي 
انتظار قيمت مناسب و البته كاهش التهاب بازار و قيمت ها 
را داشت؟! اما فاطمي امين از برنامه ريزي براي عرضه خودرو 
خبر داده و مي گويد: طي 6 ماه آينده ۷۰۰ هزار خودروي 
داخلي و ۲۰۰ هزار خودروي وارداتي عرضه خواهد شد كه در 
قالب طرح هاي فروش فوري يا پيش فروش چندماهه خواهد 
بود. بنابر اعلام او، ۲۷ هزار دس��تگاه خودرو ثبت سفارش 
شده كه بخش زيادي از آنها ۱۰ هزار دلار يا كمتر هستند 
وخودروهاي اقتصادي محسوب مي شوند. اما فاجعه بزرگ 
ومهم ترين مساله اين است كه قيمت  خودروها تا اين حد 
افسارگسيخته شده و كسي مسووليت اين بازار آشفته كه 
اكثريت خودروها دو يا چند برابر قيمت هاي كارخانه 
در بازار آزاد قيمت دارند، را نمي پذيرد و هيچ مسوولي 
در اين باره صحبت نمي كند. آيا كسي هست كه پاسخ 
دهد كه چرا بازار به اين ش��كل درآمده؟ به قول دادفر 
از نمايندگاني كه سال ها مخالف واردات بودند و اجازه 
ندادند خودرويي وارد كشور شود، بايد سوال كرد ايستادن 
مقابل واردات بستن درهاي كشور به روي خودروهاي 

خارجي، چه دستاوردي براي كشور داشته است؟

قيمتخودروتاكجابالاميرود؟
نخستين محموله خودروهاي وارداتي پس از پنج سال وقفه 
به دليل ممنوعيت واردات و پس از بالغ بر چهار ماه تاخير 
نسبت به زمان اعلامي براي واردات، سوم ديماه سال جاري از 
كره جنوبي وارد بندر لنگه شد. اين محموله شامل ۲۲ خودرو 
از شش نمونه محصولات برند كيا نظير سراتو، ريو، پيكانتو، 
پگاس، سونت )شاسي بلند( و اس��پورتيج )شاسي بلند( 
مي شود كه قرار است به گمرك شهريار تهران بارگيري شود. 
شركت واردكننده اين محموله، عضو انجمن واردكنندگان 
خودرو بوده و بر اساس اظهارات مهدي دادفر، دبير انجمن 
واردكنندگان خودرو، همه خودروهاي وارد ش��ده زير ۲۰ 
هزار يورو فوب هستند و نمايندگي خدمات پس از فروش 
نيز دارند.  متناسب با وارد شدن اولين محموله از خودروهاي 
وارداتي، وزير صمت، مشكل اصلي صنعت خودرو را عدم 
توازن بين عرضه و تقاضا مي دان��د و اولين اقدام را افزايش 
عرضه از دو مسير توليد و واردات تعريف مي كند.. به گفته 
فاطمي امين، مسير ديگر هم افزايش توليد است كه خيلي 
خوب جلو مي رود؛ آبان امسال ۱۲۲ هزار دستگاه توليد شد 
كه در پنج سال گذشته بي سابقه بود و آذرماه بيش از ۱۲۲ 
هزار دستگاه ش��د كه ركورد آبان را شكست. شركت هاي 
خودروسازي هم الان توليدشان را به شدت افزايش داده اند 
و برخي تا ۷۰ هزار در ماه و برخي تا ۵۰ هزار دستگاه را توليد 
مي كنند. ما برنامه ريزي كرديم كه حدود ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار 
دستگاه خودرو را تا شش ماه آينده عرضه كنيم. اما به گفته 
وزير صمت، طرف تقاضا اما همچنان چالش وجود دارد و 
راه حلش قانوني به نام ماليات عايدي سرمايه است كه اين 
قانون ماليات بستن به مردم نيست، بلكه ماليات بستن به 
سوداگري و دلالي است و نبايد مردم نگران باشند. اين ادعا 
در حالي مطرح مي شود كه به باور دادفر قيمت ها به شدت 
عجيب اس��ت و قيمت اكثريت خودروها در بازار آزاد دو يا 

چند برابر قيمت هاي كارخانه است و متاسفانه هيچ كس 
مسووليت آن را نمي پذيرد. به طوري كه به گفته دبير انجمن 
واردكنندگان خودرو، در بازاري كه ارزان ترين خودروهاي 
داخلي آن رقمي بالغ بر۲۵۰ ميليون تومان است، چگونه 
مي توان از خودروي خارجي انتظار قيمت مناسب و البته 
كاهش التهاب بازار و قيمت ها را داشت معتقد است كه گره 
بازار خودرو ديگر به  همين راحتي ها باز نخواهد شد. دادفر 
در گفت وگو با ايسنا، واردات انجام شده را مهندسي شده 
مي داند و معتقد است راهكار درست اين بود كه قيمت 
خودروها در داخل آزاد و در كنار آن مجوز واردات به كشور 
با تعرفه و عوارض پايين داده مي شد؛ اما اجازه ندادند و 
فضاي فعلي شكل گرفت، حال چگونه مي خواهند اين 
بازار را سامان دهند؟ چگونه انتظار دارند كه خودروهاي 
وارداتي زي��ر ۵۰۰ ميليون تومان عرضه ش��ود. وقتي 
ديگنيتي پرايم كه در بازار قيمتي بالغ بر يك ميليارد و 
۷۸۰ ميليون تومان دارد، انتظار داريم كه ميتسوبيشي 
ASX، قيمت ۵۰۰ ميليون توماني داشته باشد؟ همه اين 

پيش بيني ها شده بود؛ اما گوش شنوايي نبود.

ثبتسفارش۲۷هزاردستگاهخودرو
وزير صمت همچنين با حض��ور در يك برنامه تلويزيوني 
درباره برنامه هاي صنعت خودروسازي اينطور گفته است: 
در ۹ ماه نخست امسال تقريباً به اندازه ۱۲ ماه سال گذشته، 
خودرو توليد شده است. فاطمي امين به مسائل مزمن چند 
دهه اي صنعت خودرو اشاره كرد و اولويت هاي اين صنعت را 
اينگونه برشمرد: اول بايد انحصار در صنعت خودرو شكسته 
شود.  براي همين هدف، خودروسازان كوچك را تقويت 
مي كنيم و امسال سهم آنها از توليدات خودرو تاكنون ۲ برابر 
شده است. از سوي ديگر واگذاري خودروسازان را پيگيري 
مي كنيم و طرح سوم هم واردات است كه عرضه ۲۰۰ هزار 
خودروي خارجي طي 6 م��اه را برنامه ريزي كرده ايم. او با 

اشاره به تسريع در اجراي فرآيند واردات خودرو در فاصله 
كوتاهي پس از ابلاغ مصوبه دولت، گفت: در سال ۱۳۸۲ كه 
واردات خودرو آزاد شد ۲ سال طول كشيد تا واردات انجام 
شود اما اين بار در ۲ ماه واردات خودرو شروع شده است و از 
اين پس محموله هاي متعدد خودروهاي وارداتي را شاهد 
خواهيم بود. وزير صمت از اقدامات دولت براي كاهش 
قيمت تمام شده خودروهاي وارداتي خبر داد و گفت: 
۲۷ هزار دستگاه خودرو ثبت سفارش شده كه بخش 
زيادي از آنها ۱۰ هزار دلار يا كمتر هستند و خودروهاي 
اقتصادي محسوب مي شوند. فاطمي امين همچنين 
افزود: با عرضه خودروهاي وارداتي و ايجاد رقابت در بازار، 
به تدريج قيمت خودروهاي توليد داخل و خودروهاي 
كاركرده پايين خواهد آمد و كل بازار تنظيم خواهد شد.

رشدقيمتهادربازارخودرو
علي رغم اظهارات وزير صمت براي متعادل س��ازي بازار 
خودرو، بررسي ها نشان مي دهد، قيمت ها همچنان روند 
صع��ودي دارد. قيمت خودرو كه هم گام ب��ا افزايش نرخ 
دلار و سقف ش��كني هاي پي در پي با افزايش همراه شد 
و ركوردهاي جديدي را ثب��ت كرد، همچنان ادامه دارد و 
بازار خودرو را دچار شوك بزرگي كرده است. به طوري كه 
مقايس��ه قيمت ها در ۲۷ آذر ماه با ۷دي ماه يعني به 
فاصله ۱۰ روز بيانگر رشد محس��وس بين ۱۰ تا ۵۵ 
ميليون توماني به خصوص در خودروهاي شركت ايران 
خودرو است؛ به عنوان نمونه خودروي پژو ۲۰6 تيپ 
۲ اگرچ��ه در ۲۷ آذر ۴۰۴ ميليون تومان بود اما امروز 
به ۴6۰ ميليون تومان رسيده است. همچنين قيمت 
خودروي پژو پارس LX كه ۲۷ آذر ۴۷۵ ميليون تومان 

بود حال با نرخ ۵۳۰ ميليون تومان معامله مي شود. 
پژو ۲۰۷ دنده اي پانوراما نيز از ۵۴۰ ميليون تومان به ۵۹۰ 
ميليون تومان رسيده است؛ كه افزايش عجيب وغريب ۵۰ 

ميليون توماني را تجربه كرده است. تارا دنده اي كه ۲۷ آذرماه 
۵۷۲ ميليون توم��ان بود حالا 6۰۰ ميليون تومان معامله 
شد. خودروي دنا معمولي نيز از ۵۰۵ ميليون تومان به ۵6۰ 
ميليون تومان رسيده؛ به عبارتي ديگر اين خودرو فقط به 
فاصله ۱۰ روز ۵۵ ميليون گران ش��ده است! رانا پلاس هم 
كه ۲۷ آذر ۴۰۲ ميليون تومان قيمت داشت، تا ديروز۴۴۰ 
ميليون تومان معامله شد.  همچنين بررسي محصولات 
سايپا نشان مي دهد، قيمت خودروي تيبا هاچ بك كه ۲۷ 
آذر ماه ۲6۰ ميليون تومان بود هم اكنون به ۲۹۵ ميليون 
تومان رسيده است؛ يعني افزايش ۳۵ ميليوني در عرض ۱۰ 
روز. كوييك دنده اي از ۲6۴ ميليون تومان به ۲۹۵ ميليون 
تومان و ساينا از ۲6۴ ميليون تومان به ۲۹۰ ميليون تومان 
رسيده است. قيمت شاهين نيز از ۴۷۸ ميليون تومان به ۵۲۰ 
ميليون تومان رسيده است. از ابتداي سال ۱۴۰۱ قيمت 
پرايد كه با ثبات نسبي همراه شده بود، اما حالا، سقف شكني 
تاريخي دلار اين ثبات را شكست و اين خودرو را با افزايش 
قيمت همراه كرد. حال پرايد ۱۱۱ كه توليد آن مدت هاست 
متوقف شده، وارد بازه جديد قيمتي شد. اين خودرو با پنج 
ميليون تومان افزايش نسبت به روزهاي گذشته، در قيمت 
۲۵۸ ميليون تومان به فروش مي رسد. پرايد ۱۳۱ نيز چهار 
ميليون تومان گران شد و به نرخ ۲۴6 ميليون تومان عرضه 
مي شود. از سوي ديگر، هم زمان با ادعاي قاليباف مبني بر 
افزايش قيمت در بازار، نه در كارخانه، ش��ركت خودروساز 
كرمان موتور محصولات خود را نس��بت به ماه گذشته با 
افزايش قيمت قابل توجهي همراه كرد. اين شركت برخي 
از خودروهاي خود را تا ۱۴۰ ميليون تومان نيز افزايش داد. 
طبق اعلام كرمان موتور، خودروهاي KMC T۸، جك 
J۴، جكS۵ جديد KMC J۷ ،GDI، KMC K۷ و جك 
S۳ با افزايش قيمت همراه ش��دند. در اين ميان، خودرو 
KMC K۷، با افزايش ۱۴۰ميليون توماني نسبت به آذر 
۱۴۰۱ بيشترين افزايش قيمت را به خود اختصاص داد.
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اطمينانبانكمركزيبه
واردكنندگانبرايتامينارز

بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران به عموم فعالان 
اقتصادي اطمينان داد ك��ه ارز لازم به منظور واردات 
كالاها و خدمات موردنياز كشور از طريق سامانه نيما به 
عنوان مرجع رسمي ارز كشور تامين مي شود. به گزارش 
ايسنا، بانك مركزي اعلام كرد كليه دستگاه هاي دولتي 
به ويژه وزارتخانه هاي صمت، جهاد كشاورزي و نفت از 
طرف معاون اول رييس جمهور مكلف شده اند در روند 
تخصيص، تامين و ايجاد تعهدات ارزي، با بانك مركزي 
هماهنگي كامل داشته باشند. بانك مركزي نيز نسبت 
به تخصيص مستمر ارز مورد نياز فعالان اقتصادي در 
كوتاه ترين زمان اقدام مي كند. بانك مركزي نيز ضمن 
قدرداني از همراهي خوب صادركنندگان، تاكيد كرد 
كه كليه تامين كنندگان ارز اعم از شركت هاي دولتي و 
غيردولتي موظفند طبق قانون، ارز حاصل از صادرات 
را در مهلت تعيين ش��ده از طريق سامانه نيما عرضه 
كنند. با متخلفان طبق قانون و بدون هرگونه اغماض 
برخورد خواهد شد. براساس قانون اصلاح قانون مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز، هرگونه معامله ارز خارج از ش��بكه 
صرافي ها، بانك ها  و موسس��ات اعتباري داراي مجوز 
بانك  مركزي، قاچاق ارز محسوب شده و طبق قانون و 
از طريق مجاري قضايي، مرتكبين علاوه بر ضبط ارز، 
به پرداخت جريمه نقدي معادل دو برابر ارز مكشوفه و 
درصورت عدم توانايي در پرداخت، به حبس محكوم 
خواهند شد. لذا بانك مركزي از هموطنان درخواست 

كرد از معاملات غيررسمي ارز اكيدا خودداري كنند.

دلالانقيمتبرنجرا
تاسهبرابرافزايشدادند!

 دبير كميسيون واردكنندگان و تأمين كنندگان برنج 
مجمع عالي واردات آخرين وضعيت بازار برنج را تشريح 
كرد.، مسيح كشاورز با بيان اينكه از ابتداي سال تاكنون 
يك ميليون و ۲۰۰ هزار تن برنج وارد كشور شده است 
كه ۹۵۰ هزار تن آن سهم بخش خصوصي بوده و ۴۰۰ 
هزار تن ديگر نيز بايد وارد ش��ود، گفت: به دليل بر هم 
خوردن تراز تجاري ميان دو كش��ور ايران و هند، فعلا 
واردات برنج از اين كشور متوقف شده و برنج مورد نياز 
كشور از ديگر مبادي مثل پاكس��تان وارد مي شود. به 
گزارش ايسنا، وي با ابراز اميدواري نسبت به اين موضوع 
كه تجار كش��ور دوس��ت و مسلمان پاكس��تان با نگاه 
بلندمدت از اين فرصت براي توسعه مناسبات تجاري 
و افزايش سهم ش��ان از بازار برنج ايران استفاده كنند و 
با افزايش قيمت به سمت سوءاستفاده از فرصت پيش 
آمده حركت نكنند، تصريح كرد: در حال حاضر قيمت 
بهترين برنج هندي در بازار ايران حدود ۴۰ هزار تومان 
است و به دليل محدوديت پيش آمده براي برنج هندي، 
محصول وارداتي از پاكستان با كمي افزايش با قيمت 

۵۰ هزار تومان به دست مصرف كننده ايراني مي رسد.
كش��اورز افزود: دو س��ال پيش زماني كه دلار ۲۷ هزار 
تومان بود، قيمت هر كيلو برنج كيف��ي ايراني نيز ۲۷ 
هزار تومان بود، اما سال ۱۴۰۰ به رغم هشدارهايي كه 
در خصوص كمبود برنج و دامن زدن به گراني در كشور 

داديم، متاسفانه دولت ممنوعيت واردات را اعمال كرد.
وي با اشاره به اينكه متاسفانه در آن مقطع برنج در اختيار 
كشاورزان نبود و دلالان قيمت را تا سه برابر افزايش دادند، 
گفت: امسال كشاورزان با نگاهي به تجربه گذشته برنج 
را در اختيار دلالان نگذاشته اند با اين تفكر كه خودشان 
منتفع شوند. وي ادامه داد: مورد ديگر اينكه امسال ۷۰۰ 
هزار تن برن��ج در گيلان، يك ميليون تن در مازندران، 
۲۴۰ هزار تن در گلس��تان و مجموعا ۴۰۰ هزار تن در 
استان هاي مركزي و جنوبي برنج توليد شده است و از اين 
رو امسال برنج توليد داخلي كيفي و پرمحصول به ميزان 
بالايي موجود است و قيمت گذاري بايد بر مبناي ميزان 
توليد و عرضه انج��ام گيرد و نمي توان به بهانه كمبود، 
قيمت را افزايش داد. كش��اورز با بيان اينكه با توجه به 
تورم حاكم بر اقتصاد كشور و ركودي كه گريبانگير بازار 
برنج داخلي شده است، كشاورزان بايد با تعيين قيمت و 
سود منطقي شرايطي را فراهم آورند كه رونق به اين بازار 
بازگردد، تصريح كرد: امروز برنج طارم با قيمت ۱۲۰ هزار 
تومان، فجر ۸۰ تا ۸۵ هزار تومان، شيرودي ۵۵ تا 6۰ هزار 
تومان، ندا ۵۰ تا ۵۵، فجر ۸۰ تا ۸۵ هزار تومان، شيرودي 
۵۵ تا 6۰ هزار تومان و ندا ۵۰ تا ۵۵ هزار تومان به دست 
مصرف كننده مي رسد و در مقايسه با قيمت برنج خارجي 
۲ تا ۳ برابر است و بايد قيمت ها را به سمتي هدايت كنيم 
كه با توان جامعه مصرف كننده مطابقت داشته باشد و 
كشاورزان نبايد مانند دلالان نگاه مقطعي داشته باشند.

مخالفتصمت
بااقدامخودسرانهبورسكالا

وزارت صمت در واكنش به اقدام خودسرانه بورس كالا 
در تغيير نرخ ارز مبناي محاسبه قيمت پايه محصولاتي 
مثل آلوميني��وم، روي، مس، س��رب، گروه محصولات 
پتروشيمي و... تاكيد كرد هر گونه اقدام يك جانبه و بدون 
هماهنگي با ستاد تنظيم بازار در اين زمينه غيرقانوني 
است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، شركت بورس كالا در 
ابلاغيه اي اعلام كرده است از روز دوشنبه ۱۲ دي ماه براي 
محصولاتي كه نرخ ارز در قيمت پايه آنها محاسبه مي گردد 
مانند آلومينيوم، روي، مس، س��رب، گروه محصولات 
پتروشيميايي و….. عرضه كنندگان مي توانند قيمت 
پايه خود را بر اساس نرخ دلار نيما )دلار حواله سامانه سنا( 
تا دلار توافقي )بازار متشكل ارز ايران( محاسبه و اعمال 
نمايند. وزارت صنعت در واكنش به اين ابلاغيه خطاب به 
مديرعامل شركت بورس كالا تأكيد كرده است: هر گونه 
اقدام يك جانبه و بدون هماهنگي با ستاد تنظيم بازار براي 
تغيير فرمول قيمت گذاري غيرقانوني است. از سوي ديگر 
رييس مركز نظارت راهبردي مجمع تشخيص مصلحت 
هشدار داده است ابلاغيه جديد ارزي بورس كالا مبني بر 
امكان اعلام قيمت پايه عرضه كننده از نيما به نرخ دلار 
توافقي، به معني افزايش ۳۰درصدي در قيمت مواد اوليه 

ورق آلومينيوم و مس و مواد پتروشيمي و... است.

لزومبازديدمجمع
خيرينمدرسهسازاستان

ازفضاهایآموزشی
شهرستانهای10گانهاستان

فرشاد چراغپور نماينده شهرستان شهركرد در شوراي 
اسلامي استان چهارمحال و بختياري و رييس كميسيون 
توسعه عمران و خدمات شهري و روستايي شورا، در لزوم 
بازديد مجمع خيرين مدرس��ه ساز اس��تان از فضاهاي 
آموزشي شهرس��تان هاي ۱۰ گانه استان سخن گفت. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني شوراي اسلامي استان 
چهارمحال و بختياري، فرشاد چراغ پور نماينده شهرستان 
شهركرد در شوراي اسلامي استان چهارمحال و بختياري 
و رييس كميسيون توس��عه عمران و خدمات شهري و 
روستايي شوراي اسلامي اس��تان، در جلسه نشست با 
مجمع خيرين مدرسه سازاستان خاطرنشان كرد: جا 
دارد از فعاليت و اقدامات ارزشمند مجمع خيرين مدرسه 
ساز استان در راس��تاي توسعه فضاهاي آموزشي و رفع 
محروميت ها تقدير و تشكر نماييم. وي هدف از برگزاري 
اين جلسه را آش��نايي اعضاي شوراي اسلامي استان با 
چگونگي و محدوده فعاليت مجمع در سطح استان بيان 
و افزود: اميدواريم با همكاري مشترك جامعه شورايي و 
خيرين مدرسه ساز شاهد شكوفايي بيشتر در حوزه توسعه 
و بهسازي فضاهاي آموزشي براي دانش آموزان در اقصي 
نقاط استان باشيم. چراغ پور تصريح كرد: لازم است مجمع 
خيرين مدرسه ساز استان از شهرستان هاي ۱۰گانه استان 
بازديد نموده و ضمن نشست با اعضاي شوراهاي اسلامي 
آن شهرس��تان و توس��عه فرهنگ خيري، با مشكلات 

فضاهاي آموزشي و مدارس از نزديك آشنا شوند.

شوراهاياسلامي
يكپارلمانمحليدرراستاي

پيگيريمطالباتومعضلات
مردميميباشند

به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني ش��وراي اسلامي استان 
چهارمحال و بختياري، سياوش سليماني دشتكي رييس 
شوراي اسلامي استان در جلس��ه كارگاه آموزشي ويژه 
اعضاي شوراهاي اسلامي شهرها و روستاهاي شهرستان 
بروجن با اشاره به اهميت آموزش در راستاي توانمند سازي 
و ارتقاي عملكرد اعضاي شوراهاي اسلامي خاطرنشان كرد: 
جايگاه و منزلت ش��وراهاي اسلامي در آموزه هاي ديني، 
قرآن كريم، قانون اساسي و قوانين مصوب مجلس شوراي 
اسلامي كاملًا مشهود است و توجه به امر آموزش اين نهاد 
مردمي جهت جلوگي��ري از اخذ تصميمات غيرقانوني 
ضروري است. وي افزود: شوراهاي اسلامي يك پارلمان 
محلي در راستاي پيگيري مطالبات و معضلات مردمي 
مي باش��ند كه نبايد بر خلاف موازين و مقررات حركت 
كنند و بايد قانون مندي اساس كارشان باشد. سليماني 
دش��تكي تصريح كرد: حضور در شوراهاي اسلامي يك 
نعمت بزرگي است كه خداوند متعال نصيب نموده و بايد 
اين فرصت غنيمت شمرده شود تا در كنار سه قوه مقننه، 
مجريه و قضاييه به عنوان چهارمين قوه در كشور زمينه 
ساز عدالت، رفاه و آس��ايش مردم گردد. وي گفت: بعد از 
برگزاري انتخابات شوراها اولين گام تحقق اهداف در زمينه 
توسعه مديريت شهري و روس��تايي افزايش كارآمدي، 
كارايي، اثربخشي و آگاهي بخشي در زمينه كاري مي باشد. 
سليماني دشتكي با اشاره به اينكه اعضاي شوراهاي اسلامي 
شهرستان بروجن نخبه و توانمند هستند، افزود: اعضاي 
ش��وراهاي اس��لامي در جهت تحقق اهداف عاليه نظام 
جمهوري اسلامي ايران حركت مي نمايند و لازم است كه 
اشرافيت بر قانون داشته باشند. وي افزود: مجموعه شهردار 
و ش��ورا بايد با يكديگر هم سو و در كنار يكديگر باشند تا 
آباداني شهرها و روستاها حاصل گردد. سليماني دشتكي 
با اش��اره اينكه مهم ترين موضوعي كه براي شوراها حائز 
اهميت است تصميم سازي هاست، ياد آور شد: شوراهاي 
اسلامي ش��هرها و روستاها بايد برنامه چشم انداز توسعه 
منطقه شان را تا ۵۰ سال آينده پيش بيني و برنامه ريزي 
نمايند كه تا پايان دوره ششم شورا بخش اعظمي از برنامه ها 

اجرا و تحولات چشم گيري ايجاد شده باشد.

افتتاحبيمارستاناكباتان
همدانتاپايانسال

رييس دانش��گاه علوم پزشكي اس��تان همدان گفت: 
برنامه بيمارستان اكباتان بر اساس جدول زمان بندي 
خوب پيش رفت و اكنون در مرحله تجهيز هس��تيم و 
كار زيادي تا افتتاح نمانده است. محمد مهدي مجذوبي 
در نشست خبري با اصحاب رسانه از انجام دندانپزشكي 
تحت بيهوشي در بيمارستان پورسينا شهر بهار خبر داد 
و گفت: كودكاني كه از نظر ذهني معلول هستند هنگام 
ترميم دندان با پزشك همكاري لازم را ندارند بنابراين 
دندان پزشكي تحت بيهوشي در نظر گرفته شد. وي اظهار 
كرد: بيمارستان پورسينا شهرستان بهار دومين مركز 
درماني در كشور است كه دندانپزشكي تحت بيهوشي در 
آن صورت مي گيرد و در اين راستا براي بيماران غير بومي 
و همراهان آنها سوئيت براي اقامت پيش بيني شده است. 
رييس دانشگاه علوم پزشكي همدان افزود: دو متخصص 
بيهوشي در بيمارستان پورسينا بهار مستقر شدند و پس 
از بيهوش كردن بيمار تمامي فرآيند هاي لازم براي ترميم 
يا كشيدن دندان صورت مي گيرد. مجذوبي با اشاره به 
پيشرفت ۹6 درصدي بيمارستان فاطميه، گفت: اين 
بيمارستان در راستاي توس��عه و تجهيز بخش درمان 
ناباروري است كه در مراحل نهايي قرار دارد و تا پايان سال 
بهره برداري مي شود.وي در خصوص بيمارستان اكباتان 
شهر همدان، بيان كرد: اين بيمارستان نيز با ۹6 درصد 
پيشرفت فيزيكي تا پايان امسال به بهره برداري مي رسد 
هر چند عمليات اجرايي اين پروژه سال ۱۳۸۷ و با توجه 
به نيازهاي آن زمان طراحي و آغاز شد. رييس دانشگاه 
علوم پزشكي استان همدان درباره بيمارستان يك هزار 
تختخوابي همدان نيز بيان كرد: در تلاش براي تامين 
مكاني در بلوار آيت الله نجفي به واسطه قرار داشتن اين 
بلوار در مسير تردد زائران امام حسين)ع(، كريدور غرب 
كشور و فراهم بودن زمينه توريسم درماني، براي ساخت 

اين بيمارستان هستيم. 

نمايندگان پاسخگو باشند؛ ايستادن مقابل واردات، چه دستاوردي داشت!

گره بازار خودرو باز مي شود؟ 

اتاق بازرگاني ايران تحليل كرد

چراييدستيابيبهاهدافتوسعهاقتصاديدشواراست؟

خودروهاي بالاي ۲۵۰۰ سي سي چه شدند؟

مركز پژوهش هاي اتاق ايران و دفتر پژوهش هاي اقتصاد 
توسعه اتاق مش��هد در يك گزارش مطالعاتي، برنامه هاي 
توس��عه و نكاتي درباره تدوين س��ند برنامه هفتم توسعه 
را با هدف ارايه پيش��نهادهايي براي پرهي��ز از ناكامي ها و 
تكرار اشتباهات گذشته، آسيب شناس��ي كردند. در اين 
پژوهش مشخص شد كه آنچه موجب شده اقتصاد ايران 
به اهداف توسعه اي نرسد، كمبود منابع نبوده بلكه مشكل 
در تصميم گي��ري درباره چگونگي تخصي��ص اين منابع 
بوده اس��ت. با وجود گذش��ت بيش از هفت دهه از تجربه 
برنامه ريزي توسعه، همچنان شكاف انتظارات و نتايج در 
برنامه ريزي توسعه در ايران پايدار باقي مانده است؛ به طوري 
كه متوسط رشد اقتصادي س��الانه كشور از سال ۱۳۵۲ تا 
۱۳۹۹ رقم بسيار ناچيز ۲ درصد بوده است. علاوه بر رشد 
كم، نابرابري شديد همين ميزان رشد كم هم در كشور توام 
با نابرابري ش��ديد، توزيع شده است. در پاسخ به اين سوال 
كه چرا تا به امروز اين تلاش ها موفق نبوده اند، محدوديت 
سرمايه، به مثابه مهم ترين محدوديت رشد، شايد ساده ترين 
و سرراست ترين پاسخ كلاسيك باشد. با اين وجود، شواهد 
نش��ان مي دهد كه در شش دهه گذش��ته، از محل منابع 
مستقيم و غيرمس��تقيم به قيمت جاري، بيش از ۴۱۰۰ 
ميليارد دلار منابع در اختيار سياست گذاران قرار داشته است 
تا اهداف توسعه را محقق كنند. به نظر مي رسد كه بيشتر 

از مشكل محدوديت منابع، آنچه موجب اين وضعيت شده، 
مشكل تصميم گيري در مورد نحوه تخصيص منابع است. 
مشكل تصميم گيري نيز برآمده از دو عامل دانش اندك و 
دوم كارشكني ذينفعاني است كه منافع آنها با توسعه كشور 
مغايرت قرار دارد. تهيه يك برنامه پنج ساله فرآيندي زمان بر 
و تكنيكي است كه با محدود كردن زمان و تحميل اعداد و 
ارقام غير واقعي از مراجع بالادستي در عمل منجر به ناتواني 
در استفاده از دانش برنامه ريزي و تجربه انباشته مي شود. از 
منظر كم دانشي و اتخاذ تصميم هاي اشتباه، گزارش حاضر 
تأكيد دارد كه اقتصاد ايران در يك س��ده گذشته به دليل 
فقدان دانش كاربردي، گرفتار در »فقر انديش��ه« و دچار 
»درماندگي نظري« بوده است؛ درماندگي اي كه منجر به 
انتخاب هاي تكراري در مواجهه با مسائل و مشكلات موجود 
مي شود. بي توجهي به دانش موجب شده تا سه اصل اوليه 
برنامه ريزي در تدوين برنامه هاي پنج س��اله ناديده گرفته 
شود. برنامه ريزي بايد واجد تعاريف دقيق و علمي مفاهيم 
كليدي باشد؛ مفاهيمي كه تعاريف عملياتي آن در برنامه 
مشخص بوده و زمينه وفاق و هم گرايي در برنامه را فراهم 
آورد. برنامه ريزي توسعه بايد با محوريت چند اولويت  و هدف 
محدود طراحي ش��ود، درحالي كه برنامه هاي توسعه در 
ايران معجوني از اهداف مختلف و آرماني است. برنامه ريزي 
بايد واجد بيان مشخص و دقيق از مسير دستيابي به توسعه 

و مرحله بندي اقدامات باش��د، در حالي كه در ايران فقدان 
تعريف اولويت ها و مرحله بندي اقدامات موجب مي شود تا 
سياست گذاري مانند آونگ ميان بخش ها در نوسان بوده و 
آشفتگي هاي شديدي از اين منظر به اقتصاد ايران تحميل 
شود. دومين مش��كل عمده در زمينه اتخاذ تصميم هاي 
درست، وجود ذينفعاني در ساختار تصميم گيري كشور 
اس��ت كه منافع آنها با توسعه كش��ور مغاير است. امروزه 
پديده هايي مانند بحران  سرمايه گذاري يا سلطه فعاليت هاي 
نامولد و دلالي بر فعاليت هاي مولد و اتخاذ سياس��ت هاي 
غيرمولد را شاهد هستيم. براي غلبه بر مشكل كم دانشي، 
رعايت اصول برنامه ريزي مانند اولويت بندي، تعريف دقيق 
مفاهيم و تدوين درست مسير دستيابي به اهداف ضروري 
است. همچنين بهره گيري به موقع از نظرات بخش خصوصي 
بايد در دستوركار قرار گيرد. بخش خصوصي در تهيه و اجراي 
برنامه ها بايد مشاركت به هنگام داشته باشد. براي توسعه 
اقتصادي در كشور تعادل و تناسب بين نقش دولت و بخش 
خصوصي ضرورت دارد، زيرا دولت قوي و بخش خصوصي 
قوي در فرآيند توس��عه، مكمل و مقوم يكديگر هس��تند. 
همچنين براي غلبه بر مشكل كارشكني ذينفعان داراي منافع 
مغاير توسعه، نياز به اصلاح نهادي است. برنامه ريزي توسعه 
هنگامي از روزمرگي رها خواهد ش��د كه نهادي فراقوه اي 
مسوول برنامه ريزي توس��عه و اجراي آن شود؛ نهادي كه از 

نوس��انات كوتاه مدت و جابه جايي هاي دولت ها و مجالس 
كشور جدا باشد و قادر به اتخاذ تصميم هاي بلندمدت شود. 
به علاوه براي جلوگيري از انتخاب بخش ها و فعاليت هاي 
غيرتوسعه اي به عنوان پيشران در برنامه كه فقط به توزيع 
رانت ب��راي گروهي منتهي مي ش��ود، تعيين بخش هاي 
محوري براي توسعه مبتني بر علم و تجارب كشورهاي موفق، 
الزامي  است. بر اساس تجارب جهاني، توصيه هاي سازمان 
ملل و يونيدو در تعريف توس��عه و تعيين بخش محوري و 
اساسي، بخش ساخت صنعتي بايد در برنامه ريزي هاي توسعه 
كانون توجه قرار گيرد. انتخاب دو يا سه صنعت اساسي تر 
نيز تنها مي تواند توسط نهاد فراقوه اي، صورت پذيرد. درك 
درست از شرايط فعلي كشور و جلوگيري از شتابزدگي از ديگر 
موارديست كه در اين گزارش به آن هشدار داده شده است. 
در شرايط فعلي از لحاظ سرمايه اجتماعي، كشور در وضعيت 
مطلوبي قرار ندارد و عموم مردم، به ويژه فعالان اقتصادي و 
كارآفرينان به توان حكمرانان براي حل مسائل و مشكلات 
اعتماد چنداني ندارند. اگر اين مساله در تدوين برنامه لحاظ 
نشود، تحقق اهداف برنامه بسيار دور از انتظار است. برنامه 
هفتم، فرصتي براي نظام سياسي كشور است تا نشان دهد 
كه درك عميقي از مسائل و مشكلات و ظرفيت هاي كشور 
دارد و با كمك همه ايرانيان، از فرصت  پنج سال آتي، بهترين 

استفاده را براي حل مشكلات و بهروزي عموم مردم ببرد.

معاون بهره ب��رداري و ف��روش اموال منقول س��ازمان 
جمع آوري و ف��روش اموال تمليك��ي آخرين وضعيت 
خودروهاي بالاي ۲۵۰۰ سي سي كه در انبارهاي سازمان 
اموال تمليكي قرار داشتند را اعلام كرد. سعيد غلامي در 
گفت وگو با ايسنا، در مورد پرونده موسوم به ثبت سفارش 
توضيح داد: تعداد ۱۰۴۰ دستگاه خودرو در اختيار سازمان 
اموال تمليكي قرار گرفته بود كه در دو مزايده فوق العاده 
عرضه شدند. همچنين يك مزايده ديگر براي اين خودروها 

برگزار شد كه طي آن ۴۰ دستگاه خودرو عرضه شد. وي 
ادامه داد: هر خودرويي كه در مزايده هاي مذكور فروش 
نرفته باشد يا صاحبان كالا به هر دليلي از خريد خود انصراف 
داده باشند و همچنين خودروهايي كه داراي مغايرت هاي 
اس��نادي بودند و مغايرت ها اخيرا حذف ش��ده است در 
مزايده بعدي عرضه مي شوند. تعداد اين خودروها حدود 
۳۸ دستگاه است و مزايده در دي ماه برگزار خواهد شد. 
اگر در اين مزايده همه خودروها به فروش برسند، ديگر 

در اين پرونده خودرويي نيست كه تعيين تكليف نشده 
باشد. معاون بهره برداري و فروش اموال منقول سازمان 
جمع آوري و فروش اموال تمليكي در ادامه درمورد آخرين 
وضعيت خودروهاي بالاي ۲۵۰۰ سي سي نيز توضيح داد: 
با توجه به ممنوعي��ت فروش عمومي خودروهاي بالاي 
۲۵۰۰ سي س��ي، اين خودروها به دستگاه هاي نظامي، 
انتظامي و امنيتي براي استفاده هاي لجستيكي و نظامي 
داده مي شود. هركدام از دستگاه ها واجد اين شرايط باشند 

تقاضاي خود را به سازمان ارايه مي كنند و سازمان خودرو 
را در قبال وجه در اختيار دستگاه قرار مي دهد. اكنون بين 
۳۰۰ تا ۴۰۰ دس��تگاه خودروي بالاي ۲۵۰۰ سي سي 
در انبارها موجود هستند. بر اساس اين گزارش، از بيش 
از ۱۲ هزار دس��تگاه خودرويي كه در سال هاي اخير در 
گمرك دپو و به صورت مرحله اي تعيين تكليف شده بود 
همچنان ۲۲۴۹ دستگاه بلاتكليف مانده بود كه حدود 
۱۰۴۰ دستگاه آن طي ماه هاي اخير به مزايده گذاشته شد.
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خبرروز

تكرار يك روز ديگر بدون فوتي كرونا در ايران
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزش��كي ضمن اعلام آخرين وضعيت شيوع كرونا در ايران، از تكرار يك روز ديگر بدون 
ثبت موارد فوتي كوويد۱۹ در كشورمان خبر داد. به گزارش مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت در تشريح 
آخرين آمارهاي ابتلا، مرگ ومير و واكسيناسيون كرونا در ايران تا چهارشنبه ششم دي ماه اعلام كرد: تاكنون ۶۵ ميليون و 
۱۵۱ هزار و ۱۱۲ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۵۶۲ هزار و ۲۱۵ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۴۰۰ هزار و ۱۲۰ نفر، دُز سوم و بالاتر 
واكسن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۵ ميليون و ۱۱۳ هزار و ۴۴۷ دُز رسيد. بر 
اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۶۰ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۳۲ نفر از آنها بستري شدند.

رويداد

هرچند كه آمار ابتلا و مرگ ومير ناشي از ويروس كرونا در 
سطح جهاني به مرور زمان كاهش چشمگيري داشته، 
اما لازم به يادآوري است كه اين ويروس همواره در حال 
جهش و تغيير ماهيت است و هربار در ظاهري جديد و 
با علائمي متفاوت ظاهر مي شود. اخيراً سازمان جهاني 
بهداشت نس��بت به وضعيت درحال تحول در چين با 
افزايش گزارش هاي بيماري ش��ديد، ابراز نگراني كرده 
است. طبق گفته هاي مديركل اين سازمان، در حالي كه 
مرگ ومير ناشي از كوويد از زمان اوج جهاني خود بيش 
از ۹۰ درصد كاهش يافته اس��ت، هنوز ابهامات زيادي 
در رابطه با اين وي��روس وجود دارد كه نمي توان به طور 
قطعي نتيجه گيري كرد كه آيا اين بيماري همه گير به 

پايان رسيده است يا نه.
دكتر حس��ين كرمانپور با تجرب��ه كار در اورژانس 
از احتم��ال بروز موج جديد كرون��ا و نحوه مقابله با 
آن مي گويد: س��ويه جديدي در كار نيست و خطر 
قابل توجه، ناش��ي از همان سويه هاي پيشين اما از 
نوع جهش يافته تر اس��ت و بر اساس آخرين اخبار و 
اطلاعاتي كه در دسترس است، شدت بيماري زايي 
آن بالاس��ت. اين ويروس با جهش هاي پيش��رفته، 
توانايي خود در فرار از واكنش هاي ايمني را تقويت 
مي كند و به اصطلاح ايمني گريز مي شود. اينكه آيا 
موج جديدي وارد كشور ما خواهد شد يا نه، بايد گفت 
كه ش��ديدترين تدابير ايمني و بهداشتي هم ياراي 
مقابله با هيچ ويروسي را ندارند؛ در واقع هيچ راهي 
براي جلوگيري از ورود ويروس به داخل يك كشور 
نيست. او مي افزايد: خوشبختانه بيماري كرونا، بعد 
از موج پنجم و ششم و پس از شيوع سويه اوميكرون، 
تغيير چنداني در عملكرد خود نداش��ت و تا حدي 
قابل كنترل شد. هرچند كه پيش تر از اين هم رفتار 
ويروس هاي جهش يافته بسيار شبيه به ويروس اوليه 
ب��ود و حدود ۱۰ تا ۲۰ درصد، آن هم در نوع علائم و 
نحوه انتشار، داراي تفاوت هايي بود؛ به طور مثال در 

نوع دلتا شدت بيماري زايي بيشتر و انتشار آن كمتر 
بود، اما در سويه اميكرون شاهد انتشار بيشتر و شدت 
كمتر در بيماري بوديم. مي توان گفت نهايتِ تغييرات 
در همين حد بوده و از نظر علائم آنچنان دچار تغيير 

نشدند و غالباً مشابه هم بودند.

   علايم بروز سويه اميكرون
اين پزشك متخصص اورژانس مي گويد: اين بيماري در 
هر دو سويه با علائم ساده سرماخوردگي نظير آبريزش 
بيني، بدن درد و سرفه هايي كه گاهي طولاني مدت بود، 
شروع مي ش��د. گلو درد هم جزو علائمي بود كه از ابتدا 
وجود نداشت و به مرور به نشانه هاي اين بيماري افزوده 
شد. البته اين گلو درد مقداري پيچيده تر است، به آساني 
و با داروهاي معمول بهبود نمي يابد و بعضاً ادامه دار است. 
در واريانت دلتا، با اختلال در حس چشايي و بويايي روبرو 
شديم؛ در صورتي كه در انواع قبلي اختلال در اين حواس 
مشاهده نشد و اگر هم در برخي موارد وجود داشت، خيلي 
چشمگير نبود. يا حتي در س��ويه دلتا، درگيري ريوي 

بيشتر و در سويه اميكرون، بدن درد رايج تر بود.

   تمهيدات بهداشتي لازم 
دكتر كرمانپور مي افزايد: مراكز واكسيناس��يون يا 
خانه هاي بهداشت محلي در زمينه تزريق واكسن 
تاكنون به خوبي عمل كرده اند و پيش بيني مي شود 
ارايه خدمات باكيفيت از سوي اين مراكز بهداشتي 
و درماني همچنان ادامه يابد. اي��ن مراكز هم براي 
كس��اني كه دوزه��اي ضروري واكس��ن را دريافت 
كرده اند و در پي دريافت دوز بوستر )يادآور( هستند 
و هم براي گروهي كه تاكنون اصلًا واكس��ن كرونا 
را دريافت نكرده اند، آماده خدمت رس��اني هستند. 
شهروندان محترم با مراجعه به اين مراكز و با توجه 
با شرايط پزشكي، مي توانند از اين خدمات بهره مند 

شوند.

   زمان تزريق دوز يادآور
او اظهار مي دارد: دوز يادآور قاعدتاً مي بايست شش ماه 
بعد از دريافت آخرين دوز تزريق شود. دليل اين موضوع 
اين اس��ت كه هنوز واكسن يكس��اله، همانند واكسن 
آنفلوآنزا، براي بيماري كرونا در جهان ساخته نشده و تمام 
واكسن هاي موجود فقط تا شش ماه ايمني لازم را تأمين 
مي كنند. در هر حال براي پيش��گيري، بايد به صورت 
تجميعي عمل شود؛ واكسيناس��يون شايد در كنترل 
مقطعي بيماري و كاهش علائم موثر واقع شود، اما بايد 

دانست كه انجام اين كار به تنهايي فايده چنداني ندارد.

   پرهيز از حضور در اماكن 
پر ازدحام و سرپوشيده

كرمانپور مي افزاي��د: در قدم بعد، يكي از بي هزينه ترين 
اقدامات هم اين است كه سعي كنيم تا حد ممكن از حضور 
در اماكن پرازدحام و سرپوشيده بپرهيزيم و اگر مجبور به 
انجام اين كار بوديم، ترجيحاً زمان حضور را كوتاه كنيم. 
استفاده از ماسك هم كماكان در فضاهاي سرپوشيده 
و شلوغ همچون مدارس، دانشگاه ها، ادارات و... توصيه 
مي ش��ود. آخرين موردي كه مي توان به آن اشاره كرد، 
تهويه هواست؛ در منزل، محل كار و هرجايي كه تجمعي 
در آن شكل مي گيرد، انجام اين كار براي جابه جايي هواي 
تازه و جلوگيري از انباش��ت حج��م ويروس ها ضرورت 
دارد. مواردي كه گفته شد مجموعه اقداماتي است كه 
رعايت آن، بدون صرف هيچ هزينه اي، در تأمين ايمني 

و پيشگيري از ورود ويروس به بدن كمك خواهد كرد.

   موج بعدي در كدام كشورها خواهدبود
او در پاسخ به اين سوال كه موج بعدي كرونا بيشتر 
در كدام كش��ورها خواهد بود مي گوي��د: در وهله 
نخست زادگاه ويروس، ميزبان موج بعدي خواهد 
بود؛ يعني چين و بعد كش��ورهايي كه با آن ارتباط 

نزديك دارند، علي الخصوص كشورهاي اروپايي.

فعلا گزارشي از موج جديد كرونا نداريم
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

كودك همسري و تبعات آن
به طور كل مادران باردار زير بيس��ت س��ال، بيشتر از 
زنان بالغ با خطر مرگ و مير مواجه هستند. به علاوه؛ 
مطالعات نشان داده اند كه خطر به دنيا آوردن نوزادان 
ب��ا وزن كم و نارس و مرگ و مير ن��وزادان در زنان زير 
۱۸سال، بيشتر اس��ت. حتي اگر نوزادان در سال اول 
زنده بمانند، ميزان مرگ و مير كودكان زير ۵س��ال 
مادران جوان بالاتر است. به طور كلي، مادران جوان به 
دليل عدم بلوغ عاطفي و جسمي، تغذيه نامناسب، عدم 
دسترسي به خدمات باروري و اجتماعي و همچنين 
خطر ابتلاء به بيماري هاي عفوني، بيشتر در معرض 
خطر مرگ و مير نوزادان خود هس��تند. علاوه بر اين، 
مادران جوان مهارت تصميم گيري و مهارت والديني 
كافي ندارند. زنان جوان نمي توانند درباره مسائل مربوط 
به مراقبت هاي بهداشتي خود تصميم بگيرند و توانايي 
تصميم گيري ندارند. همسر و خانواده همسرانشان 
در تصميم گيري هاي آنها دخالت مي كنند. آثار سوء 
رواني و عاطفي يكي از تأثيرات مخرب ازدواج كودك 
اس��ت. در واقع با چنين ازدواجي، كودك به نوعي از 
دوران كودكي خود فاصله گرفته و ارتباطش با خانواده 
و دوستانش قطع شده و از ديگر سو مسووليت زندگي 
نيز مزيد بر علت مي ش��ود و فعاليتش محدود به امور 
خانه و بچه داري خواهد ش��د، ليكن اين امر منجر به 
پيدايش افسردگي و اضطراب در او مي شود. همچنين 
كودكان به دليل عدم تحمل شرايط نابرابر و ناتواني در 
قدرت حل مشكلات، معمولًا فرار از خانه، خودكشي 
يا كشتن همسر را انتخاب مي كنند كه بيشتر چنين 
اعمالي در زناني مشهود است كه با فقر مالي و مهارت 
گفت وگو رو به رو هس��تند. از طرفي عموم��ا ازدواج 
دختر كم سن و س��ال با فرد بالغ صورت مي گيرد كه 
به همين علت نمي توانند با يكديگر گفت وگو كرده و 
زندگي خود را با تفاهم پيش ببرند چرا كه ديدگاه ها 
متفاوت اس��ت و رابطه زن و شوهري شبيه رابطه پدر 
و فرزندي مي ش��ود. دختراني كه زودتر از سن قانوني 
ازدواج مي كنند، بيشتر در معرض خشونت خانگي، 
سوءاستفاده و روابط جنسي اجباري هستند، به گونه اي 
كه سن، عدم آموزش، عدم مشاركت و تصميم گيري 
در امور، مي تواند آنها را بيش��تر در معرض خشونت و 
سوءاس��تفاده قرار دهد كه اين خشونت تا بزرگسالي 
ادامه پي��دا مي كند. چنين كودكاني اصولًا همس��ر 
مردان متأهلي مي شوند كه با عنايت به اختلاف سني 
كه با يكديگر دارند، كمتر قادر هستند با شوهرانشان 
صحبت كنند و در مورد مسائل خانواده تصميم بگيرند 
و از سلامت و تندرستي خودشان محافظت كنند، به 
ويژه در اولين رابطه جنسي، اين خشونت بيشتر نمايان 
است. كودك همسري براي پسران هم تبعات سختي 
را به همراه دارد. به صورت عرفي وقتي يك پسر مجبور 
مي شود كه مس��ووليت زندگي را بر عهده بگيرد بايد 
نان آوري كند و تن به كارهاي س��ختي بدهد. پسران 
هم در سنين پايين آمادگي قبول چنين بار سنگيني را 
ندارند و نتيجه اين امر ترك كردن خانه، زن و فرزندان 

از سوي آنها مي شود.

ضرورت توسعه كلينيك هاي ترك مواد مخدر
نشست تخصصي راهكارهاي پيش��گيري از مصرف 
دخانيات در دادستاني كل كش��ور برگزار شد و در اين 
نشست به ضرورت توس��عه كلينيك هاي ترك مواد 
مخدر تاكيد و اعلام شد كه خدمات اين مراكز مشمول 
بيمه باش��د. به گزارش دادس��تاني كل كش��ور، پيرو 
نشست هاي اخير جمعيت مبارزه با استعمال دخانيات 
ايران با دادستاني كل كشور و به منظور بررسي راه هاي 
پيشگيري از قاچاق اقلام دخاني، نشست مشتركي با 
حضور محمدرضا مسجدي دبيركل، علي عطا طاهري 
مدير اجرايي و حجت الاسلام والمسلمين رباطيان مدير 
واحد ارتباط با حوزه جمعيت مبارزه با استعمال دخانيات 
ايران در محل دفتر پيشگيري از وقوع جرم دادستاني كل 
كشور برگزار شد. در اين جلسه به دلايل افزايش مصرف 
دخاني��ات ماهيت كم، عدم اج��راي دقيق قانون منع 
تبليغ و ترويج محصولات دخاني، سهولت دسترسي به 
دخانيات و فقدان برنامه موثر در زمينه تشويق به ترك 
استعمال دخانيات اشاره شد. افزايش گرايش به مصرف 

دخانيات به ويژه قليان در بين جوانان و بانوان در گروه 
سني ۱۸ تا ۲۵ سال، مواجهه ۲۴ درصد از نوجوانان با دود 
دخانيات در منزل از ديگر گزارش ها در اين جلسه بود. 
براساس اين گزارش، در اين نشست مقرر شد استفاده 
از استندهاي فروش سيگار كه جنبه تبليغي دارد و نيز 
استفاده از تنوع بسته بندي روي محصولات دخاني كه 
تبليغ محسوب مي شود، ممنوع شود همچنين ضرورت 
دارد كه كلينيك هاي ترك مواد مخدر توسعه يافته و 

خدمات اين مراكز مشمول بيمه باشد.

جراحي اقتصادي و چشم انتظاري قشر محروم جامعه براي بهبود اوضاع

آرامش روحي و رواني در جامعه از بين رفته است
سفرههاكوچكترشدهوسبدخريدهاخاليتر

گليماندگار|
 اين روزها گراني امان خيلي ها را بريده 
اس��ت، از خريد مايحتاج روزانه بگير تا 
هزينه اجاره بهاي مسكن و ... در اين بين اما مسوولان 
هر وقت فرصتي پيدا مي كنند از پيشرفت و توسعه 
داد س��خن س��ر مي دهند در حالي كه قشر محروم 
جامعه همچنان چشم انتظار بهبود شرايط به دنبال 
جراحي اقتصادي است كه رييس دولت ماه هاست 
در مورد آن صحبت مي كند. به هر حال مسوولان در 
هر جايگاهي كه قرار دارند بايد باور كنند كه شرايط 
اقتصادي مردم خوب نيست، گراني دلار اين روزها 
بيشتر از آنكه باعث افزايش قيمت كالاها شود، باعث 
بروز فشارهاي عصبي بر قشري شده كه تا قبل از اين 
هم براي تامين مايحتاج زندگي شان با مشكل مواجه 
بودند. اين بي توجهي ب��ه وضعيت اكثريت جامعه 
از س��وي دولتمردان چه پيغامي مي تواند به همراه 
داشته باشد. حالا ديگر نه ترميم دستمزد كارگران 
دردي را دوا مي كند، نه يارانه هاي ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
توماني، هر چه هست سبدهاي مايحتاجي است كه 
هر روز خالي تر مي شود، فشار فقري است كه هر روز 
بر تعداد بيش��تري از مردم وارد مي شود در اين بين 
هيچ كدام از سياس��ت گذاران و سياس��تمداران در 
راستاي بهبود اوضاع گامي بر نمي دارند. طبقه كارگر 
در حال حاضر بيش از هر زمان ديگري تحت فشار 
قرار دارد، بسياري از آنها به دليل افزايش اجاره بهاي 
مسكن مجبور شده اند به حاشيه شهرها مهاجرت 
كنند، از س��وي ديگر امنيت شغلي براي بسياري از 
آنها با توجه به قراردادهاي يك ماه و سه ماهه از بين 
رفته است، در واقع هم بايد فشار اقتصادي را تحمل 
كنند و هم فشار ناشي از امكان از دست دادن شغل 
را. فشارهاي روحي و رواني مي تواند بنيان جامعه را 
از هم بگسلد. نمي توان به اين وضعيت بي توجه بود و 
از كنار آن گذر كرد. هيچ كس منتظر معجزه نيست 
و توقع معجزه هم از دولت ندارد، اما توقع مردم و به 
خصوص قشر محروم جامعه داشتن حداقل امكانات 

براي ادامه حيات است. 

    اقتصاد مولد ثروت توليد مي كند نه دلالي
رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري با توجه به 
شرايط اقتصادي كنوني مي گويد: ما از اين دم مي زنيم 
كه در حال پيش��رفت و توسعه هستيم اما اقتصادي 
مولد است كه زايش ثروت را به همراه دارد نه دلالي. 
اقتصادي كه كارگر در آن عزت و ارزش دارد. اما ما در 
حوزه اقتصاد مولد چه كرديم كه در ظرف يك سال و 
نيم بايد تورم در برخي كالاهاي اساسي ۴۰۰ درصد 

رشد داشته باشد؟
حسن صادقي مي افزايد: فعل و انفعالاتي كه در بخش 
تورم، اقتصاد و سياس��ت گذاري دولت در حوزه هاي 
مختلف اتفاق افتاد كه اثرات خاص و ناخوشايندي را بر 
اقتصاد خانوار و طبقه كارگر گذاشت و دست اندازي ها 
به اموال جامعه هدف توسط رانت خواران و افرادي كه 
به دنبال دست اندازي به اموال مردم هستند، ما را بر اين 
داشت در اقدام شتاب زده و فاقد برنامه در يك مقطع 
زماني بس��يار محدود و در تحت شرايط ويژه اردوي 

سال ۱۴۰۱ را در دستور كار قرار دهيم.

    دولت مصمم به جراحي اقتصادي است
او در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: چه بخواهيم 
چه نخواهيم دولت در جراحي اقتصادي مصمم به اين 
اس��ت كه اهدافي را در چهارچوب برنامه هفتم و در 
بودجه ۱۴۰۲ مد نظر قرار دهد كه اين اهداف بخشي 
با اقتصاد كلان مواجه است به لحاظ تغييراتي كه در 
شاخص هاي اقتصادي رخ خواهد داد و بخشي هم به 
اقتصاد خرد برمي گ��ردد كه خانواده ها با آن مواجهه 
هستند. اما براي مواجهه با اين وضعيت نيازمند يك 
انسجام فكري، هم افزايي و هم پوشاني در همه حوزه ها 
هستيم و بايد خود را به اطلاعات روز تجهيز كنيم و 
بدانيم اگ��ر جراحي اقتصادي اتفاق بيفتد، آثارش بر 
اقتصاد خانوار طبقه بازنشسته چه خواهد بود و بايد 
بدانيم براي پيشبرد جراحي اقتصادي نيازمند اصلاح 
قوانين حمايتي هس��تيم كه در ح��وزه كار و تامين 

اجتماعي باشد.
حس��ن صادقي مي افزايد: اگر وضعيت با اين فرمان 

پيش برود ش��اهد ريزش اين طبقه در س��بد طبقه 
محروم هستيم و اكثريت آنها به طبقه ضعيف سقوط 
كرده و جامعه به دو قطب فرادس��تان و فرودس��تان 
تبديل مي ش��ود و كار هم براي ما سخت خواهد شد 
چون فرودس��تان مقابل اتفاقاتي كه افتاده سكوت 
نخواهند كرد و اين جريان از شورش و اغتشاش عبور 

خواهد كرد.

    از دست رفتن مولفه هاي طبقه متوسط
رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري اظهار 
مي كند: اگر چنانچه مولفه هايي كه طبقه متوسط 
را حفظ مي كند، از دس��ت برود، قواعد را به زندگي 
خفت بار تبديل مي كند و وقتي اين بخش از جامعه 
تبديل به طبقه فرودست شد، گريبان فرادستان را 
مي گيرد و تبديل به شورش��ي خواهد شد كه نظام 
سياسي را با چالش مواجه مي كند. به نظر مي رسد 
برنامه هفتم با فرماني كه دولت آن را مي برد، اين امر 
اتفاق مي افتد. ب��ه هر حال بايد ديد چه مولفه هايي 
باعث ش��ده ما به اين سمت برويم. آيا سياست هاي 
ما غلط بوده كه همه اينها را جمع و به بحران تبديل 
كرده اس��ت. اين مولفه ها باعث ش��ده اقتصاد مولد 
بي رنگ و رو ش��ده و اقتصاد غيرمول��د و خدماتي و 
دلالي پر رونق شود. در اين اقتصاد در ظرف يك شب 
ثروت عده اي خاص كه داراي املاك فرواني هستند 
از ميليارد به تريليارد مي رسد و كسي هم كه ۵۰۰ 
ميليون تومان سپرده گذاشته تا بهره اندكي را ببرد، 

دارايي اش به نصف و زير نصف كاهش پيدا كند.

    اقتصاد در حال كوچك تر شدن است
حس��ن صادقي مي گويد: ظرف يك س��ال گذشته 
وقتي خ��ط كش را روي س��اختار اقتص��اد و تورم 
مي گذاريم، مي بيني��م اقتصاد ما درحال كوچك تر 
شدن است، ما از اين دم مي زنيم كه در حال پيشرفت 
و توسعه هستيم اما اقتصادي مولد است كه زايش 
ثروت را به همراه دارد نه دلالي. اقتصادي كه كارگر 
در آن عزت و ارزش دارد. اما ما در حوزه اقتصاد مولد 

چه كرديم كه در ظرف يك سال و نيم بايد تورم در 
برخي كالاهاي اساس��ي ۴۰۰ درصد رش��د داشته 
باشد؟ در حال حاضر دلار ۴۲ هزار تومان شده، سكه 
۲۱ ميليون توم��ان و پرايد ۲۵۷ تومان، كجاي اين 
اقتصاد درست اس��ت؟ كجاي اين روش اقتصادي 

درست است؟

    فروپاشي اقتصادي
 به فروپاشي اجتماعي مي انجامد

بي توجهي به معيش��ت م��ردم و وضعيت اقتصادي 
كش��ور مي تواند باعث از هم گسيختگي اجتماعي 
شود، مصطفي اقليما، پدر مددكاري ايران در اين باره 
به تعادل مي گويد: شرايط بحراني است، نمي توانيم 
منكر اين ش��ويم كه مردم هر روز بيشتر از روز قبل 
به فقر دچار مي ش��وند، اين وضعيت نبايد ادامه پيدا 
كند، اگر نتوانيم فكري به حال اين شرايط بكنيم بايد 
منتظر اتفاق هاي اجتماعي آن باشيم، افزايش فقر به 
افزايش آسيب هاي اجتماعي مي انجامد. ما نمي توانيم 
به فقري كه در جامعه در حال گسترش است توجه 
نداشته باشيم و از سوي ديگر توقع داشته باشيم كه 

مردم همچنان بر مدار تاب آوري باشند.
او مي افزايد: بارها و بارها در مورد تاثيرات فقر بر مسائل 

اجتماعي صحبت شده است، اين دو به هم وابسته اند، 
هر چه ش��رايط اقتصادي بدتر ش��ود، آس��يب هاي 
اجتماعي هم افزايش پيدا مي كند، در حال حاضر آمار 
سرقت، فحشا و ... قابل توجه است، ما وقتي با افرادي 
مواجه هس��تيم كه براي اولين بار دس��ت به سرقت 
زده اند، در واقع اين زنگ خطر آسيب هاي اجتماعي 

است كه به صدا در آمده است. 

    آرامش روحي در جامعه از بين رفته است
شهره ميرولي، روانشناس نيز درباره تاثيرات فقر در 
جامعه به تعادل مي گويد: اي��ن افزايش فقر آرامش 
روحي جامعه را دستخوش تغيير و تحولات بسياري 
كرده اس��ت، ما وقتي از فقر صحبت مي كنيم بايد به 
عواقب آن هم فكر كنيم، افرادي كه توانايي مالي خود را 
از دست مي دهند، بيش از همه دچار تنش هاي روحي 
و رواني مي شوند، آستانه تحمل اين افراد بسيار پايين 
مي آيد، بروز هر اتفاق كوچكي مي تواند به فوران شعله 
خشم بيانجامد. افزايش خشونت و بيماري هاي روحي 
و رواني در جامعه مي تواند سلامت تمامي افراد جامعه 

را در معرض خطر قرار بدهد.
او مي افزايد: افراد كم بضاعت در بسياري از موارد نگاه 
خوبي نس��بت به افرادي كه ازوضعيت مالي نس��بتا 

خوبي برخوردارند، نگاهي پر از بعض و كينه است، براي 
همه اين طور نيست ولي كساني كه خود را مستحق 
داشتن ش��رايط بهتر مي دانند اما به هر دليلي از آن 
محروم هستند اين حس را بيشتر در خود احساس 
مي كنند، حال اگر قرار باش��د تعداد اين افراد بسيار 
بيشتر از افرادي باشد كه برخورداري نسبي دارند، چه 
اتفاقي ممكن است به دليل خشم تلنبار شده در وجود 

افراد كم برخوردار جامعه رخ بدهد. 
اين روانشناس در بخش ديگري از سخنانش با اشاره 
به اينكه متاسفانه در حال حاضر آرامش روحي و رواني 
در جامعه ما از بين رفته است مي گويد: مساله اين است 
كه بايد هر چه سريعتر بر اين وضعيت فكري اساسي 
از س��وي دولتمردان صورت بگيرد. شما نمي توانيد 
اجازه بدهيد كه فقر بيش از حد و در س��طح وسيعي 
در جامعه ج��ولان بدهد، از بين رفتن آرامش روحي 
و رواني افراد مي تواند پيامدهاي مخربي براي جامعه 
داشته باشد. فردي كه مدام در كشمكش براي تامين 
نيازهاي اوليه زندگي است، امنيت مالي و شغلي ندارد، 
قطعا نمي تواند از نظر روحي و رواني هم فردي سالم 
باشد و هر لحظه ممكن است دست به كاري بزند كه 
تنها به دليل قرار گرفتن در شرايط بغرنج است و عواقب 

ناراحت كننده اي به همراه دارد.

گزارش

خودروهاي فرسوده و موتورسيكلت ها مسبب آلودگي هوا 

رييس گروه سلامت هوا و تغيير اقليم وزارت بهداشت 
با اش��اره به وظيفه س��ازمان محيط زيست مبني  بر 
اجراي قانون ه��واي پاك، گفت: عمده دليل آلودگي 
هواي تهران، به تردد خودروهاي فرس��وده، ديزلي و 
موتورسيكلت ها مربوط مي شود. عباس شاهسوندي 
در پاسخ به اقدامات مورد نياز براي مقابله با منشأ اين 
آلودگي ها افزود: طبق قانون هواي پاك، بايد با منابع 
آلوده كننده برخورد و به صورت متداول معاينه فني 
خودروها بررسي ش��ود همچنين خودروهاي ديزلي 
بايد به فيلتر دود مجهز باشند. او ادامه داد: علاوه بر اين 
تعداد زيادي موتور س��يكلت فرسوده در شهر تهران 
وجود دارد كه طبق قانون ه��واي پاك بايد از چرخه 
مصرف خارج شوند. قانون هواي پاك و آيين نامه هاي 
مرتبط ب��ا آن، همه راهكارهاي متناس��ب براي رفع 
آلودگي ه��وا را بيان كرده و نيازي به قوانين جديد در 
اين حوزه وجود ندارد. رييس گروه سلامت هوا و تغيير 
اقليم وزارت بهداش��ت ادامه داد: اجرايي كردن مواد 
قانون هواي پاك مص��وب مجلس، مي تواند به بهبود 

كيفيت هواي تهران كمك زيادي كند. او با اش��اره به 
م��اده ۲ قانون هواي پاك بيان ك��رد: طبق اين قانون 
وظيفه سازمان محيط زيست اجراي قانون هواي پاك 
است، وظايف جزيي و كلي دس��تگاه ها در اين رابطه 
كاملا مشخص است. شاهسوندي تاكيد كرد: سازمان 
محيط زيست با همكاري سازمان بازرسي كل كشور 
مي توانند نظارت دقيق تري بر اجراي اين قانون داشته 
باش��ند. او درباره منابع ثابت توليدكننده آلودگي در 
كلان ش��هرها به ويژه تهران نيز توضي��ح داد: با توجه 
به سياهه انتشار س��ازمان محيط زيست و شهرداري 
تهران، در كنار آلودگي وسايل نقليه، بخش عمده ديگر 
آلودگي هوا مربوط به منابع ثابت هست. رييس گروه 
سلامت هوا و تغيير اقليم وزارت بهداشت تصريح كرد: 
مقابله با آلودگي هوا به جهت مخاطراتي كه اين پديده 
براي سلامت مردم دارد، ضروري است. آلودگي هوا به 
عنوان چهارمين علت مرگ زودرس در دنيا شناخته 
مي ش��ود و كليه دستگاه ها بايد تمام تلاش خود را در 
جهت اجرا و پياده سازي قانون هواي پاك به كار بگيرند.
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